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آیت الله سعیدی در خطبه های نماز جمعه قم  تاکید کرد:

اهتمام بیشتربه ایمنی ساختمان ها 

پیشکسوت شعر آیینی کشور مطرح کرد؛

انتقاد از مضامین غیرمتعارف در اشعار آیینی

فروریختن  دلخراش  حادثه  قم،  موقت  امام جمعه   
ساختمان متروپل در آبادان را مورد اشاره قرار داد و تاکید 
کرد: درساخت و سازها نسبت به ایمنی ساختمان ها اهتمام 
بیشتری شود.  آیت الله سیدمحمد سعیدی در خطبه های 
این هفته نماز جمعه قم در مصلای قدس این شهر، حادثه 

معظم  مقام  پیام  و  آبادان  متروپل  ساختمان  ریزش  اخیر 
رهبری در این زمینه در خصوص رسیدگی و مشخص شدن 
عوامل کوتاهی در بروز این حادثه را مورد اشاره قرارد و گفت: 
اهتمام به ایمنی ساختمان ها و جلوگیری از اعمال نفوذ در 
این حادثه  از عبرت های مهم  و سازهای عمرانی  ساخت 
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رئیس کمیسیون شهرسازی و معماری شورای اسلامی شهر قم: 

 توسعه فضای سبز درهسته مرکزی 
شهرقم دراولویت قرارگیرد
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مدیرکل حفاظت محیط زیست استان قم:

منطقه کهک نیازمند ارتقاء سطح حفاظتی است

رئیس کمیسیون شهرسازی و معماری شورای اسلامی 
شهر قم گفت:  هسته مرکزی شهر قم با کمبود فضای سبز 
مواجه است و مدیریت شهری می  بایست در راستای رفع 
این خلا اقدامات لازم جهت افزایش سرانه ها در این قسمت 

از شهر  را در اولویت قراردهد. مهندس روح الله امرالهی 
در خصوص فضای سبز قم و اهمیت استفاده از درختان 
قم  شهر  سبز  فضای  مقوله  در  ما  داشت:  اظهار  مناسب 
فعالیت ها و تحولات مثبتی در یک دهه اخیر به خصوص 

معیارهای فنی طبق قوانین در ساخت و سازها باید رعایت شود 
مسئولان جلوی اعمال نفوذ برای احداث ساختمان ها را بگیرند 

 سازمان زیباسازی بهسازی و نوسازی اطراف حرم مطهر
 در نظر دارد  پروژه ذیل را با مشخصات و شرایط کلی زیر از طریق مناقصه عمومی به شرکتهای واجد شرایط واگذار نماید.

-شرایط: 
-مبلغ هزینه خرید اسناد مناقصه می بایست به شماره حساب 1006657273 بانک شهر به نام سازمان زیباسازی 

بهسازی و نوسازی اطراف حرم مطهر واریز گردد)هزینه خرید اسناد مناقصه غیرقابل استرداد می باشد(
-نوع ضمانتنامه شرکت در مناقصه پروژه های فوق یک یا ترکیبی از ضمانتنامه های ذیل قابل ارائه می باشد:

1-ضمانتنامه بانکی دروجه کارفرما )با حداقل سه ماه اعتبار(
شبا   شماره  به   100787567196 حساب   شماره  به  نقد  وجه  واریز  فیش  اصل  ارائه   -2

IR480610000000100787567196 بانک شهر به نام سازمان بهسازی زیباسازی و نوسازی اطراف حرم مطهر
3-مطالبات بلوکه شده پیمانکار 

 -پیمانکاران می بایست دارای رتبه پنج ابنیه  باشند.
-برندگان اول و دوم مناقصه هرگاه حاضر به انعقاد قرارداد نشوند سپرده  آنان به ترتیب ضبط خواهد شد.

-سازمان در رد یا قبول هر یک از پیشنهادات مختار است.
-سایر اطلاعات و جزئیات دراسناد مناقصه موجود می باشد.

-حداکثر مهلت خرید اسناد مناقصه و ارائه بسته های پیشنهادی قیمت تا 10 روز پس از انتشار آگهی نوبت دوم می باشد.
-مبلغ پیشنهادی می بایست از حیث مبلغ مشخص، معین و بدون ابهام بوده و در پاکت لاک و مهر شده تسلیم گردد.

-پیشنهاد دهندگان باید یک نسخه از اسناد مناقصه را دریافت و با قید قبولی و بدون قید و شرط ، امضا کرده و به پیشنهاد 
خود ضمیمه نمایند.عدم انجام این مهم از جانب هر یک از مناقصه گران باعث حذف آنان از فرایند مناقصه می گردد.

-طبق شرایط خصوصی پیوست اسناد، به این پروژه پیش پرداخت تعلق نمی گیرد.
-طبق شرایط خصوصی پیوست اسناد، به این پروژه تعدیل تعلق نمی گیرد.

-هزینه درج آگهی ها بر عهده برنده مناقصه می باشد. 
- محل توزیع اسناد: 

- حضوری: قم- خیابان 19 دی – نبش کوچه 24 سازمان زیباسازی بهسازی و نوسازی اطراف حرم مطهر
- محل تحویل پاکات: 

قم- خیابان 19 دی – نبش کوچه 24 سازمان زیباسازی بهسازی و نوسازی اطراف حرم مطهر
مهلت توزیع و دریافت اسناد مناقصه : از روز سه شنبه مورخ  1401/02/27  لغایت پایان وقت اداری روز یک شنبه مورخ 

1401/03/09 می باشد.
جلسه بازگشایی پاکات در روز چهارشنبه مورخ 1401/03/11 ساعت 10:00 در سازمان بهسازی و نوسازی اطراف 

حرم مطهر برگزار می گردد.

آگهی مناقصه عمومی یک مرحله ای )نوبت دوم(

 1319593  شناسه اگهیروابط عمومی سازمان زیباسازی بهسازی و نوسازی اطراف حرم مطهر

 سازمان آرامستانهای شهرداری قم
بر اساس مصوبه هیئت مدیره سازمان مورخ 1401/2/24سازمان آرامستانها شهرداری قم در نظر دارد چهار 
باب مغازه با کاربری حجاری سنگ را با مشخصات و مقررات به شرح ذیل از طریق برگزاری مزایده عمومی به 

اشخاص واجد شرایط بصورت استیجاری واگذار نماید: 
شرح مختصر:

چهار  باب مغازه  حجاری به مساحت تقریبی هر کدام 30 متر مربع با امکانات برق – آب - گاز واقع در محوطه 
سازمان بهشت معصومه مقابل قطعه 18 به مبلغ  پایه  کارشناسی ماهیانه به شرح ذیل می باشد:

1- مغازه شماره یک ماهانه به مبلغ 59/000/000 ریال 
2- مغازه شماره دو ماهانه به مبلغ 56/000/000 ریال 
3- مغازه شماره سه ماهانه به مبلغ 58/000/000 ریال

4- مغازه شماره چهارماهانه به مبلغ 64/000/000 ریال
شرایط:

سپرده شرکت در مزایده برای هر کدام از مغازهای حجاری ، مبلغ 80/000/000 ریال می باشد. که هم بصورت 
واریز نقدی ویا ضمانت نامه بانکی امکان پذیر میباشد. 

 سازمان آرامستانها مکلف می باشد در صورتی که برنده مزایده ه حاضر به انعقاد قرارداد نشود سپرده شرکت در 
مزایده مشارالیه ضبط می نماید و همچنین نفر دوم هم اگر برای انجام عقد قرارداد به او مراجعه گردد و از انجام 

معامله امتناع نماید سپرده شرکت در مزایده ضبط خواهد شد. 
سازمان آرامستانها در رد وقبول پیشنهادات مختار بوده و هزینه آگهی برعهده برنده مزایده می باشد.

متقاضیان می توانند جهت دریافت اسناد مزایده و روئیت مغازه ها پس از نشر آگهی نوبت دوم به مدت 10 روز 
اقدام نمایند.

تذکر مهم: بر اساس آیین نامه معاملات شهرداری ها ، مدت ده روز در بند فوق شامل هم اخذ و هم تحویل اسناد 
می باشد.

 مبلغ پیشنهادی از حیث مبلغ ) مشخص، معین، بدون قید و ابهام ( بوده ودر پاکت لاک ومهر شده تسلیم گردد.
برنده مزایده در زمان عقد قرارداد ملزم به ارائه برگ سوء پیشینه وعدم اعتیاد می باشد.

سازمان آرامستانها اختیار دارد بعد از بازگشائی پیشنهادات و پس ازبررسی ، برنده مزایده را از یک روز تا هفت روز 
کاری اعلام نماید.

محل توزیع اسناد: جاده قدیم قم –تهران کیلومتر4 سازمان بهشت معصومه ساختمان اداری واحد امور پیمانها 
وقراردادها- تلفن 1530

محل تحویل پاکتهای پیشنهادی: قم ، بلوار شهید خداکرم، میادین میوه و تره بار، سازمان میادین ، واحد 
حراست .

آگهی مزایده )نوبت دوم(

روابط عمومی سازمان آرامستانها شهرداری قم شناسه آگهی:1320449

  

مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی قم از آغاز عملیات اجرایی 
مرمت مجموعه بازار تاریخی قم از محل اعتبارات ملی و استانی خبر داد.  علیرضا 
ارجمندی  با اشاره به تفاهم نامه همکاری شهرداری قم و اداره کل میراث فرهنگی 
طبق  کرد:  اظهار  قم  کهنه  بازار  محوریت  با  قم  تاریخی  اماکن  سامان دهی  در 
تعهدات میراث فرهنگی در این تفاهم نامه، عملیات مرمت مجموعه بازار تاریخی 
قم شامل بازار کهنه، نو و تیمچه با هزینه حدود 5 میلیارد تومان از محل اعتبارات 
ملی و استانی آغاز شد. وی افزود: اقدام های مرمتی در این پروژه شامل استحکام 

رئیس کمیسیون عمران و حمل ونقل شورای اسلامی شهر قم گفت: افرادی 
که بیرون از مجموعه مدیریت شهری بوده می توانند با نگاه جدید راه حل خوبی 
را برای ارتقا و بهبود عملکرد شهرداری ارائه دهند که برگزاری جشنواره های 
فناورانه می تواند یاری گر مدیریت شهری در این موضوع باشد. سید محمدحسین 
که  مهندسی  و  فنی  فناورانه  ایده های  جشنواره  افتتاحیه  مراسم  در  دهناد 
اینکه شرایط کشور در حال حاضر  با اشاره به  در دانشکده فارابی برگزار شد، 
راهکارها  به دیگر  باعث شده  به فروش نفت  اقتصاد  زیاد  اتکای  و  بوده  سخت 

مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی استان قم خبرداد:
آغاز عملیات اجرایی مرمت مجموعه بازار تاریخی قم 

رئیس کمیسیون عمران و حمل ونقل شورای اسلامی شهر قم مطرح کرد :
حمایت مدیریت شهری از دانشجویان خلاق و نوآور
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مدیرعامل شرکت بازآفرینی شهری:
سکونت۱۹.۵ میلیون نفر
 در بافت های ناکارآمد 

مدیرعامل شرکت بازآفرینی 
شــهری ایــران گفــت: 1۶2 
هزار هکتــار بافــت ناکارآمد 
شهری در کشــور وجود دارد 
کــه بیــش از 19.5 میلیــون 
نفر و 5.9 میلیــون خانوار در 
این بافت ها زندگی می کنند. 
جلســه  در  آئینــی  محمــد 
2کمیسیون اجتماعی مجلس 

پیام تسلیت رهبر انقلاب در پی حادثه تاسف بار آبادان ؛
 مقصران متروپل آبادان

 مجازات عبرت آموز شوند 

5 2

معاون اول رئیس جمهور:
 فساد گسترده ای در حادثه

 متروپل رخ داده است
رهبر انقلاب اســلامی در پیامی 
بــا تســلیت حادثــه متروپــل بــه 
بــه مســئولان  مصیبت دیــدگان 
دستور دادند ضمن سرعت عمل 
برای کاســتن از تلفــات، مقصران 
حادثــه مــورد پیگــرد و مجــازات 
بگیرند.پیــام  قــرار  عبرت آمــوز 
تسلیت رهبر انقلاب در پی حادثه 
آبادان به شرح زیر است:  حادثه ی 

معــاون اول رئیس جمهور با بیان 
اینکــه در حادثــه متروپــل آبادان 
فســاد گســترده ای بین ســازنده 
بنا، پیمانکار، ناظر و دســتگاه های 
ارائه دهنــده مجــوز اتفــاق افتاده 
است، گفت: باید طوری به مسأله 
رســیدگی شــود که دیگــر تکرار 
نشــود.  محمــد مخبــر در گفــت 
وگویی با اشاره به بازدید روز جمعه  2

عکس : عباس فرامرزی

48

با حضورمعاون  وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی :

مدیرکل جدید فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم معرفی شد



شنبه-7 خرداد ماه 1401-    سال بیست  وپنجم -   شماره 25507

»عشق جانم! امام زمانم! 
و وظیفه ما«!

هشتادی  و  نودی  دهه  نفری  هزار  یکصد  اجتماع 
های مردم عزیز تهران در ورزشگاه آزادی و سرود امام 

زمانی سردادن آنان صحنه بسیار زیبا، غرورآفرین و ماندگاری را ایجاد کرد که از کنار آن 
نمی توان به سادگی گذشت.

از چند هفته پیش که این نسیم مهدوی از مسجد مقدس جمکران وزیدن گرفت 
بحمدلله به لطف امام زمان )عج( با اقبال شایان توجه کودکان و نوجوانان کشورمان در 

مدارس و تجمعات بزرگی در مراکز استان ها و شهرهای مختلف کشورمان همراه بود.
واقعاً کسی فکر نمی کرد یک سرود مذهبی که نجوایی ملتمسانه با حضرت حجت 
ارواحنا فداه دارد اینچنین در ذهن و جان نونهالان نفوذ کند و آنها را در نمایشی وجدآور 
به صحنه آورد. گویا نام مقدس آن حضرت بایستی بر زبان ها و جان های پاک و مطهر 
جاری می شد و کودکان و نونهالان ما که هنوز گرفتار آلودگی های دنیا نشده اند بهترین 
افراد برای این منظور بودند تا بلکه به پاکی قلب آنها آن منجی عالم توجه و عنایتی 
فرماید و به لطف ایشان موانع ظهور آن حضرت برطرف شود و مشکلات جهان تشیع 
و اسلام وکل بشریت حل و فصل شود و شهد شیرین عدالت را به عالم هستی عطا 
بفرماید. از حدود دو دهه پیش که اجتماعات عظیم علی اصغری ها در اولین جمعه ماه 
محرم در شهرهای مختلف کشورمان و حتی بسیاری از کشورهای جهان برگزار می شود 
و مادران عاشقانه فرزندان شش ماهه شأن را به پاسداشت علی اصغر امام حسین )ع( 
نذر سربازی حضرت مهدی )عج( می کنند باید به انتظار چنین استقبال عظیم و زائد 
الوصفی ازسوی نونهالان و کودکان کشورمان از یک سرود امام زمانی می بودیم چرا که 
آنها از شش ماهگی در حقیقت این سرود مهدوی را آغاز کرده اند و اکنون شاهد بروز و 
ظهور همان شش ماهه ها هستیم و انشا الله روز بروز طنین صدای آنها قوی تر و رساتر 
وگامهای استوار آنها در پیمودن راه علی ابن مهزیارها، بهجت ها و حاج قاسم ها را شاهد 
باشیم. در دورانی که تهاجم فرهنگی، رسانه ای و تبلیغاتی دشمنان بسیار سنگین است 
و در حالی که مفاسد زیادی به جامعه ما تحمیل شده است، ناگهان نسیمی الهی بوزد و 
بچه هایمان به ما درس یاد امام زمان )ع( بودن را بدهند، بسیار مبارک و ارزشمند است و 

امیدواریم طلیعه ای برای پاکسازی میهنمان از تمامی مفاسد باشد.
اما رسالت ما بزرگترها چیست؟! آیا همین تماشا کردن است! این ماجرا نشان داد که 
اگر کار فرهنگی خوب و مثبت و خالصانه ای انجام شود، برکت پیدا می کند و بر دل ها 
و جانها می نشیند و هر کس باید سعی کند در این دورانی که دشمن یأس و ناامیدی را 
پیوسته در جامعه پمپاژ می کند، در سالم سازی فضا تلاش کند تا بلکه دلدادگی جامعه 

به معنویات بیش از پیش نهادینه شود.
مردم عزیز ما همواره سعی کرده اند به خون شهدایشان وفادار باشند و این وفاداری و 
تأدب آنها به اهل بیت )ع( و شهدای عزیزی چون حاج قاسم سلیمانی نباید مورد سو 
استفاده کسانی شود که وظیفه شأن مبارزه جدی و بی امام با بی عدالتی ها و تبعیض ها 

و رانتخواری ها و ویژه خواری ها است!
جای تأسف است که عده ای به اسم خودرو ملی سال ها ملت را سرکار بگذارند و 
سرمایه های کشور را بی حد و حصر مصرف کنند و بعد از چهل و سه سال یک مشت 
آهن پاره و آلت قتاله و ارابه مرگ را تحویل مردم شهید پرور بدهند و به اندازه بیش از 
پنج برابر شهدای جنگ از آنها کشته و تلفات بگیرند! این رفتار و کردار آنها مربوط به هر 
دولتی باشد خیانت به خون شهیدان و این ملت وفادار به اسلام و قرآن و شهیدان است!
مسئولان باید رصد کنند که از چه راه هایی به مردم ظلم می شود و جلوی آن ظلم ها را 
بگیرند! در جمهوری اسلامی نباید به کسی ظلم شود، مخصوصاً رعایت حال محرومین 
و ضعفا باید بشود. حفظ پشتوانه مردمی جمهوری اسلامی باید همیشه مدنظر باشد و 
از هر کاری که موجب نارضایتی عموم مردم می شود پرهیز شود، در توجیه سیاست ها و 
تصمیمات حکومتی برای افکار عمومی تلاش شود و هرگاه اکثریت جامعه آمادگی لازم 

را کسب کرد، با رعایت دقیق حق و عدالت رفتار شود.
روزی برای گرفتن خودرویم که به یکی از پارکینگ های بیابانی منتقل شده بود، رفتم 
و با کمال تعجب دیدم که هزاران موتور در آن بیابان پارک است که بخاطر تخلف از 
موتورسواران گرفته اند و این موتورها در زیر برف و باران و آفتاب از بین می رود و حتی 
بعضی از آنها بخاطر هزینه هایی که برای آزاد سازی موتورشان وجود دارد و یا شرایط 
سختی که وضع نهاده شده از خیر موتور خود می گذرند و پس از چندی موتور آنها عملًا 

اسقاطی شده و از بین می رود!
هیچ دقت کرده ایم که استفاده کنندگان از موتور بیشتر چه کسانی هستند؟

معمولًا افرادی که توانایی مالی ندارند و نمی توانند ماشین بخرند، ناچاراً برای تردد و 
یا حتی برای کسب و کار خود از یک موتور استفاده می کنند، حالا اگر آن موتور سوار 
گواهینامه همراه ندارد و یا از مسیری یک طرفه عبور می کند و یا تخلفی دیگر انجام 

می دهد آیا روش تأدیب و مجازات او باید گرفتن کل دارایی او باشد؟!
هم اکنون شاید میلیون ها موتور در شهرهای مختلف کشور در توقیف باشد، به غیر از 
موارد معدودی که منجر به تصادف شده است و باید تکلیف قضائی آنها روشن شود، آیا 
واقعاً صلاح است که میلیونها نفر موتور سوار را از رفتاری که پای نظام و کشور گذاشته 
می شود ناراضی کنیم و عملًا دست مردم را از مالشان کوتاه کنیم و اگر هم بعد از مدتی 
موتورشان را بخواهند تحویل بگیرند یک موتور فرسوده و ناقص را تحویل می گیرند و 
خلاصه خسارات مال فراوان به آحاد مردم جامعه و مخصوصاً فقیران و نیازمندان که 

قدرت خرید خودرو را ندارند وارد می شود و سرمایه های کشور هم از بین می رود.
به نظر می آید بهتر است از جفایی که در حق بسیاری از مردم در این خصوص شده 
است باید عذرخواهی کنیم و راهی را اتخاذ کنیم که به صلاح و فلاح نزدیکتر باشد، 
این ماجرا یک مثالی بود که عرض کردم، در مبارزه با گرانی ها و افزایش قیمت بی رویه 
تمام کالاها بعد از جراحی اقتصادی باید برنامه داشته باشیم و وضعیت افسار گسیخته 
نشود! در پرداخت حقوق ها حتی المقدور یکسان سازی شود، ارزش پول ملی حفظ 
شود و حتی احیا شود، جلوگیری از تورم وظیفه حاکمیت است و مردم انتظار دارند 

ثبات اقتصادی برقرار باشد.
خلاصه مطالبات دین و دنیای مردم با هم است، نمی توان از مردم انتظار دینداری 

داشت ولی در مقابل ضعیف تر شدن اقتصادشان و سفره تغذیه شأن بی تفاوت بود!
ایجاد قسط و عدل و ارتقا سطح خدمات به مردم و جامعه باید هدف اول باشد و در 
صورت موفقیت در این عرصه، بطور طبیعی مردم دیندار می شوند و تحصیل رضایت 

عمومی از عوامل دوام و بقا نظام جمهوری اسلامی خواهد بود. 

پیام تسلیت رهبر انقلاب در پی حادثه تاسف بار آبادان ؛

 مقصران متروپل آبادان مجازات 
عبرت آموز شوند 

به  مصیبت دیدگان  به  متروپل  حادثه  تسلیت  با  پیامی  در  اسلامی  انقلاب  رهبر 
مسئولان دستور دادند ضمن سرعت عمل برای کاستن از تلفات، مقصران حادثه مورد 

پیگرد و مجازات عبرت آموز قرار بگیرند.
پیام تسلیت رهبر انقلاب در پی حادثه آبادان به شرح زیر است:بسم الله الرحمن 

الرحیم
حادثه ی تاسف بار آبادان علاوه بر نیاز به سرعت عمل و استفاده از همه ی ظرفیت ها 
برای کاستن از تلفات که اکنون در درجه ی اول اهمیت است، وظیفه ی پیگرد مقصران 
حادثه و مجازات عبرت آموز آنان با همکاری قوه ی قضائیه، و نیز تلاش گسترده برای 
جلوگیری از تکرار آن در همه ی نقاط کشور، برعهده ی همه ی ما مسئولان کشور است. 
لازم میدانم باتشکر از فعالیت چند روزه ی مسئولان دولت، پیگیری و جدیت کامل در 
این باره را مطالبه نمایم. به مصیبت دیدگان حادثه تسلیت عرض می کنم و برای آنان 

صبر و اجر مسالت می نمایم.
سیدعلی خامنه ای

اخبار

شمخانی در دیدار با دبیر شورای امنیت فدراسیون روسیه؛

جهان باید در مقابله با سیاست های 
یک جانبه گرایانه آمریکا متحد شود

سیاست های  با  مقابله  در  باید  جهان  کرد:  تاکید  ملی  امنیت  عالی  شورای  دبیر 
یک جانبه گرایانه آمریکا متحد شود. 

علی شمخانی که برای شرکت در چهارمین گفت وگوی امنیت منطقه ای به تاجیکستان 
سفر کرده است با نیکلای پاتروشف دبیر شورای امنیت فدراسیون روسیه دیدار و پیرامون 

مسائل دو جانبه، منطقه ای و بین المللی گفت وگو کرد.
شمخانی با ابراز رضایت از سطح عالی رایزنی های دو کشور در سطوح مختلف بر 
ضرورت تقویت هر چه بیشتر همکاری های ایران و روسیه با توجه به تحولات جدید در 

عرصه بین المللی تاکید کرد.
دبیر شورای عالی امنیت ملی با اشاره به اعمال تحریم های گسترده غرب علیه روسیه 
خاطرنشان کرد: جمهوری اسلامی ایران 43 سال است که در معرض تحریم قرار دارد و 
به نماد بی اثر بودن تحریم برای تحمیل اراده سیاسی به کشورهای مستقل تبدیل شده 

است.
 شمخانی بر ضرورت پی ریزی همکاری های راهبردی تهران - مسکو برای مواجهه با 
سیاست های یک جانبه گرایانه آمریکا تاکید کرد و افزود: به نظر می رسد تحریم ها علیه 
روسیه با پایان جنگ لغو نخواهد شد و از این رو باید برای تدوین نظام منسجم همکاری 

بین کشورهای تحریم شده در افق راهبردی و بلندمدت برنامه ریزی شود.
وی ایجاد جهش اساسی در تعاملات و مناسبات اقتصادی دو طرف را از مهم ترین ابعاد 
روابط و عامل تسریع در ارتقای ابعاد دیگر همکاری ها دانست و گفت: بسترسازی برای 
زیست مشترک در شرایط تحریمی و تبدیل تحریم ها به فرصتی برای تقویت اقتصاد مولد 

و درون زا ضروری است.
شمخانی گفت: توسعه همکاری کشورهای عضو سازمان همکاری های شانگهای و 
پیش بینی سازوکارهای مشترک مالی، بانکی و تعرفه ای میان اعضاء این سازمان یکی 
از اقدامات مهمی است که می تواند از تاثیرگذاری ابزار غیر قانونی تحریم بر مناسبات 
اقتصادی و تجاری میان کشورها جلوگیری کند. دبیر شورای عالی امنیت ملی با تبیین 
تلاش غرب برای سرگرم سازی روسیه در بحران اوکراین برای کاهش تمرکز این کشور در 
حوزه های دیگر به ویژه آسیای مرکزی، قفقاز و سوریه اظهار داشت: برخی کشورها با سوء 
استفاده از بحران اوکراین به دنبال اجرای طرح های توسعه طلبانه در منطقه و پیگیری 
اهداف بلند پروازانه خود هستند که باید با آن مقابله جدی شود. شمخانی با ابراز نگرانی 
نسبت به وضعیت افغانستان و ادامه حضور ناامن ساز گروه های مختلف تروریستی در 
این کشور افزود: فقدان شکل گیری دولت فراگیر در این کشور یکی از اصلی ترین دلایل 
تداوم بی ثباتی و ناامنی و افزایش فشارهای اقتصادی و معیشتی به مردم است. شمخانی 
همکاری نزدیک تر و برنامه ریزی شده نهادهای امنیت ملی دو کشور برای فراهم کردن 
بسترهای لازم درحوزه مناسبات جدید اقتصادی، تجاری، مالی و امنیتی دوجانبه به ویژه 
در شرایط تحریم را از الزامات شرایط موجود اعلام کرد و گفت: برای تحقق این مهم آماده 

تداوم نشست های مقامات ذیربط دو کشور در تهران و مسکو هستیم.
 

خطیب نماز جمعه تهران:

نمایندگان مجلس رهنمود های
 رهبری را جدی بگیرند 

حجت الاسلام و المسلمین صدیقی، ضمن تبریک انتخاب مجدد آقای قالیباف به 
ریاست مجلس،از نمایندگان خواست به ساده زیستی، مردمی بودن، پرهیز از تصویب 
قوانینی که قابل اجرا نیست، همراهی با قوای سه گانه، سو استفاده نکردن از تریبون 

مجلس و حفظ آبروی اشخاص توجه کنند.
حضور  به  تهران   نمازجمعه  در خطبه های  المسلمین صدیقی  و  الاسلام  حجت 
مجلسی ها در محضر رهبر معظم انقلاب اشاره کرد و ضمن تبریک انتخاب مجدد آقای 
قالیباف به ریاست مجلس گفت: توقع داریم رهنمود های رهبری برای انقلابی ماندن 
مجلس جدی گرفته شود. حجت الاسلام و المسلمین صدیقی از نمایندگان خواست به 
ساده زیستی مردمی بودن، پرهیز از تصویب قوانینی که قابل اجرا نیست، همراهی با 

قوای سه گانه سو استفاده نکردن از تریبون مجلس و حفظ آبروی اشخاص توجه کنند.
حجت الاسلام و المسلمین صدیقی با گرامیداشت سوم خرداد و سالروز فتح خرمشهر 
گفت: این روز معجزه انقلاب است که با مقاومت، صبر، ایثار و عشق به شهادت زیر پرچم 
ولایت حاصل شد. خطیب نماز جمعه تهران افزود مردمی که توانستند دژ نفوذ ناپذیر را 
فتح کنند و معجزه بیافرینند در مسئله اقتصادی نیز با همدلی و همراهی با دولت و عشق 
به ولایت می توانند موفق باشند. وی در ادامه حذف رانت ارز ترجیحی به عنوان امتحان 
الهی برای مردم و مسئولان دانست و گفت: این موضوع قانون بوده و دولت قبل اجرا 
نکرده است و دولت سیزدهم نمی خواهد قانون شکن باشد. امام جمعه موقت تهران 
همچنین با اذعان به مشکلاتی که مردم در حوزه اقتصادی و گرانی با ان مواجه هستند 
گفت باید توجه داشت توزیع عادلانه ارز ترجیحی به جز این شیوه قابل تحقق نبود و 
این موضوع مقدمه یک رویش است. خطیب نماز جمعه تهران تاکید کرد هیچ کدام از 
پیروزی های ما با پشتیبانی ملت زیر پرچم ولایت امکان پذیر نبوده است و موضوع ارز 

ترجیحی نیز با همراهی ملت به سرانجام خواهد رسید.

با حضور شاهچراغی در جلسه شورای اداری بخش خلجستان ؛

مصوبات سفر استاندار قم
 به بخش خلجستان پیگیری شد

 استاندار قم روز جمعه با حضور در جلسه شورای اداری بخش خلجستان، روند اجرایی 
شدن مصوبات سفر ماه گذشته خود به این بخش را مورد پیگیری قرار داد.  

سید محمد تقی شاهچراغی در این جلسه، ضمن بررسی روند اجرای تصمیمات اتخاذ 
شده برای این بخش، بر لزوم پیگیری هر چه سریع تر مصوبات سفر ریاست جمهوری و 
وعده های داده شده به مردم تاکید کرد.  وی پیگیری و پاسخگویی به مطالبات مردمی را 
بسیار مهم و موجب دلگرمی و تلاش مسئولان برای حل آنها دانست و اضافه کرد: نباید 
در سفرهای مدیران استانی به بخش ها و شهرستان ها مشکلی ناگفته و یا انجام نشده 
باقی بماند.  شاهچراغی مشکل کم آبی را مورد توجه قرار داد و ابراز داشت: در صورت 
تداوم کم آبی با بحران هایی از جمله افزایش ریزگردها مواجه خواهیم شد.  وی ادامه 
داد: از ظرفیت تریبون ها و منبرهای مساجد نیز باید برای تشویق مردم به صرفه جویی 

در مصرف آب استفاده شود.

همزمان باسالروز شهادت امام جعفر صادق)ع( ؛

پیکر مطهرشهید تازه تفحص شده درقم 
تشییع  شد

 پیکر مطهر شهید مطفی نامور بعد از اقامه نماز عبادی سیاسی جمعه و همزمان 
باسالروز شهادت رییس مذهب جعفری امام جعفر صادق)ع( بر روی دوش مردم ولایتمدار 

قم تشییع  وبه خاک سپرده شد. 
براساس این گزارش، آیت الله سیدمحمدسعیدی امام جمعه قم و تولیت آستان مقدس 
حضرت فاطمه معصومه)س( بر پیکر این شهید تازه تفحص شده دوران هشت سال دفاع 

مقدس با حضور پرشور مردم انقلابی و قدرشناس قم، اقامه نماز کرد.
پیکر این شهید گلگون کفن دفاع مقدس بعد از اقامه نماز از مصلای قدس تا چهاره 
راه شهدا بر روی دوش مردم مومن و ولایتمدار قم تشییع و در گلزار شهدای علی ابن 
جعفر )ع( به خاک سپرده شد. اقشار مختلف مردم قم در سالروز شهادت پیشوای ششم 
شیعیان و رییس مذهب جعفری امام جعفر صادق)ع( با زمزمه نوحه و مرثیه با پیکر این 

شهید سرافراز وداع کردند.
در این مراسم که با حضور گسترده مردم و مسئولان برگزار شد، پیکر پاک شهید نامور از 

مصلای قدس تشییع و در گلزار شهدای علی ابن جعفر )ع( به خاک سپرده شد.
 شهید مصطفی نامور در عملیات عاشورای 2 در شرق رودخانه دجله به مقام شامخ 

شهادت رسید که پیکر وی بعد از 37 سال به تازگی تفحص و شناسایی شده است.

 امام جمعه موقت قم، حادثه دلخراش فروریختن ساختمان متروپل در آبادان را مورد 
اشاره قرار داد و تاکید کرد: درساخت و سازها نسبت به ایمنی ساختمان ها اهتمام 

بیشتری شود. 
آیت الله سیدمحمد سعیدی در خطبه های این هفته نماز جمعه قم در مصلای قدس 
این شهر، حادثه اخیر ریزش ساختمان متروپل آبادان و پیام مقام معظم رهبری در این 
زمینه در خصوص رسیدگی و مشخص شدن عوامل کوتاهی در بروز این حادثه را مورد 
اشاره قرارد و گفت: اهتمام به ایمنی ساختمان ها و جلوگیری از اعمال نفوذ در ساخت 
و سازهای عمرانی از عبرت های مهم این حادثه دلخراش است. تولیت حرم حضرت 
معصومه )س( افزود: در این حادثه عبرت هایی وجود دارد که باید بدان توجه شود که 
ساخت و سازها باید بر اساس ضوابط نظام مهندسی باشد و با افرادی که مسیری خارج 
از روند قانونی را طی می کنند می بایست برخورد شود و معیارهای فنی طبق قوانین 
در ساخت و سازها باید رعایت شود و تخلف از آنان جایز نیست. تولیت آستان مقدس 
حضرت معصومه)س( در ادامه با تاکید بر رنج مردم از مشکلات معیشتی و اقتصادی، 

گفت: دولت در امر معیشت مردم و حل مشکلات مربوط به گرانی های افسارگسیخته 
با هم اندیشی با نخبگان اهتمام بیشتری داشته باشد. 

برای فتح خرمشهرها باید خود را آماده کنیم 
امام جمعه قم با اشاره به دیدار نمایندگان مجلس با رهبر معظم انقلاب اظهار داشت: 
رهبر معظم انقلاب در این دیدار فتح خرمشهر را عامل نجات ملت برشمرد و جهاد و از 

خودگذشتگی و اخلاص را عوامل پیروزی در آزاد سازی خرمشهر دانستند.
وی افزود: امروز نیز مانند آن دوران نیازمند مجاهدت و اخلاص هستیم و این بیانات 
رهبر معظم انقلاب توصیه به همگان بوده است که برای فتح خرمشهرها باید خود را 
آماده کنیم . آیت الله سعیدی بیان داشت: رهبر معظم انقلاب به نمایندگان توصیه 
کردند در غزل و نصب های منطقه خود دخالت نکنند و تفکیک قوا وظایف را در این 
موضوعات مشخص کرده است. سعیدی همچنین با اشاره به دیدار اخیر اعضای 
مجلس شورای اسلامی با مقام معظم رهبری، تاکید کرد: معظم له در این دیدار 
عوامل مهم آزاد سازی خرمشهر را برشمردند و نسبت به مجاهدت و اخلاص در عبور 
از مشکلات کنونی کشور و فتح خرمشهرهای باقی مانده، مانند حماسه تاریخی سوم 
خرداد سال 63 تاکید کردند. وی ادامه داد: رهبر معظم انقلاب در این دیدار همچنین 
نسبت به اصل تفکیک قوا و دخالت نکردن اعضای مجلس شورای اسلامی در عزل و 

نصب مدیران استانی تاکید کردند که باید مورد توجه نمایندگان قرار بگیرد. 
وی در ادامه با اشاره به برگزاری کنگره 4 هزار شهید روحانی در روز 4 خردادماه 
جاری در قم گفت: روحانیت همیشه در تمام حوادث و رویدادها مانند جنگ، انقلاب، 
بلایای طبیعی و غیرطبیعی، بیماری های همه گیر و غیره در کنار مردم بوده و نقشه 
های شوم دشمنان نمی تواند آنها را از مردم جدا کند.  وی با اشاره به 25 ماه شوال و 
سالروز شهادت امام جعفرصادق)ع( و بیان حدیثی از این امام همام گفت: قم شهر 
اهل بیت)ع( است و به فرموده امام صادق)ع( بهشت هشت در دارد که سه در آن، از قم 
گشوده می شود.   سعیدی با بیان اینکه دوران امام صادق )ع( عصر احیاگری اسلام 
ناب محمدی)ص( است، ابراز داشت: خط سیاسی امام صادق تبیین حکومت دینی 
در جامعه اسلامی و دور اندیشی نسبت به تبیین مساله ولایت فقیه در دوران غیبت 
بوده است. وی پاسخگویی به مقتضیات زمان، عدالت در برابر جبرگرایی و عرفان و 
اخلاق در برابر مکاتب دورغین معنویت خواهی رااز دیگر خطوط مهم سیاسی امام 

صادق)ع( برشمرد.

آیت الله سعیدی در خطبه های نماز جمعه قم  تاکید کرد:

اهتمام بیشتربه ایمنی ساختمان ها 
مسئولان جلوی اعمال نفوذ برای احداث ساختمان ها را بگیرند

معاون اول رئیس جمهور با بیان اینکه در حادثه متروپل 
آبادان فساد گسترده ای بین سازنده بنا، پیمانکار، ناظر و 
دستگاه های ارائه دهنده مجوز اتفاق افتاده است، گفت: 

باید طوری به مسأله رسیدگی شود که دیگر تکرار نشود. 
محمد مخبر در گفت وگویی با اشاره به بازدید روز جمعه 
خود از محل حادثه متروپل در آبادان، اظهار داشت: بعد از 
این اتفاق تلخ، رئیس جمهور دستورات مکرر و مؤکدی برای 
رسیدگی به ابعاد حادثه و مقصران آن صادر کرد و هم اکنون 
هم همه امکانات دولت برای رسیدگی به حادثه دیدگان 
بسیج شده است. وی افزود: من نیز امروز از همه مناطق 
محل حادثه بازدید کردم؛ وزیر کشور، استاندار خوزستان 
و همه مسؤولان استانی و کشوری هم به صورت فعال در 

صحنه حضور دارند.
معاون اول رئیس جمهور با بیان اینکه این حادثه تاکنون 
احتمال  گفت:  است،    داشته  فوتی  و 24  مصدوم   37
وجود افراد دیگری در زیر آوار که فوت شده یا زنده باشند، 
همچنان وجود دارد و در حال تلاش هستیم و امیدواریم که 

ظرف یکی دو روز آینده تکلیف کار معلوم شود.
مخبر در عین حال تأکید کرد:  کار امدادرسانی بسیار 

پیچیده است و این حادثه هم قابل قیاس با حادثه پلاسکو 
نیست، چرا که محل حادثه در بافت مسکونی قرار دارد 
و کار سخت است. وی با بیان اینکه در این رابطه فساد 
گسترده ای بین سازنده بنا، پیمانکار، ناظر و دستگاه های 
ارائه دهنده مجوز اتفاق افتاده؛ تصریح کرد:  باید طوری 
به این مسأله رسیدگی شود که دیگر تکرار نشود، چرا که 
مردم را جریحه دار کرده است. معاون اول رئیس جمهور 
خاطرنشان کرد: ساختمان های مشابهی در این منطقه و 
در سطح کشور وجود دارد که باید به وضعیت آنها رسیدگی 
با دستور  تیمی  و  انجام خواهد شد  این کار هم  و  شود 

رئیس جمهور مشغول بررسی این مسأله شده اند.
ادامه کار تیم حقیقت یاب تا بررسی

 کامل حادثه آبادان 
مخبر همچنین  پس از بازدید میدانی از محل حادثه 
مرکز  جلسه  در  آبادان  در  متروپل  ساختمان  ریزش 
فرماندهی عملیات بحران حادثه که با حضور وزیر کشور، 
استاندار خوزستان، رییس جمعیت هلال احمر و مسوولان 
مربوطه برگزار شد، ضمن قدردانی از همه دستگاه های 
خدمت رسان، امدادگران، آتش نشانی و نیروهای مردمی 

تاکید کرد: باید همه دستگاه ها با تمام توان و بسیج همه 
نیروها و امکانات و تجهیزات عملیات آواربرداری این حادثه 

دلخراش را تسریع بخشند.
وی با بیان اینکه طبق گزارش ها و بازدید میدانی هیچ 
گونه کمبود تجهیزات وجود ندارد و دولت آمادگی دارد 
سایر  و  خود  های  ظرفیت  سایر  بیشتر  نیاز  صورت  در 
دستگاه های کشور را بکار گیرد، خاطرنشان کرد: همکاری 
دیدگان  آسیب  به  کمک  راستای  در  موقع  به  حضور  و 
حوادث طبیعی و موضوع این چنینی به یک رویکرد در 
دولت و کشور تبدیل شده و البته اولویت ما همواره تلاش 

برای پیشگیری از این وقایع تلخ است.
 مخبر از ساکنان و اصناف همجوار با ساختمان متروپل 
حادثه  این  مالی  ضررهای  بابت  از  نگرانی  که  خواست 
نداشته باشند و همکاری لازم  را با دستگاهای امدادی و 
خدماتی انجام دهند تا عملیات جست و جو، آواربرداری و 

خاکبرداری از این منطقه با دقت به پایان برسد.
وی از وزیر کشور خواست تا تیم حقیقت یاب تا حصول 
بدون  پرونده  این  مختلف  ابعاد  بررسی  و  نهایی  نتیجه 

هیچگونه اغماض به فعالیت خود ادامه دهد.

معاون اول رئیس جمهور:

 فساد گسترده ای در حادثه متروپل رخ داده است

 ایمان / گزارش / رضا ملکی
نزدیک به 30 سال با قلمش در صفحات جراید عاشقی کرد و عاشق ماند و با خاطرات 
باشکوهی که از خود به یادگار گذارد ناباورانه سفری بی بازگشت داشت تا با سفرش معنی 

ایثار،فداکاری،جوانمردی و اخلاق را در قلم و رفتار برای ما معنی کند.
قلم و کاغذ دلتنگ از نبود انسان شریف و روزنامه نگاردغدغه مندی هست  که باوجود 
سختی  های  کار و ناملایات زیادی که دید هیچگاه از اصول ارزشمند خود پاپس نکشید 
و با نگاه زیبایش و قلب مهربانش قلمش را برای مردم سرزمین پاکش ایران جاری ساخت 
تا همگان بر این باور باشند که اسطوره ای بی بدیل را در مستطیل رسانه ای کشور از دست 

داده اند.
با هماهنگی انجام گردیده توسط استاد رسول خادم کهن کسوت ارزنده ی اصحاب 
رسانه فرصتی فراهم شد تا با حضور جمعی از بزرگان رسانه ای قم در منزل مرحوم استاد 

دکترحسین عبداللهی و خاطرات شکوهمندش گرامی داشته شود.
ورود به منزل استاد حس غریبی داشت،عکس زیبایش در کنار صفحات نقش بسته کلام 
آسمانی که قرائت فاتحه را برای وی طلب می کرد بیش از هر چیزی به چشم آمد بغض در 
گلو اجازه  صحبت را نمی داد همسر مهربانش سرکارخانم طاهری که از پیشکسوتان  عرصه 

رسانه قم نیزمحسوب می شود به گرمی خوش آمد گفتند.
آثار مکتوب استاد عبداللهی بصورت کتاب منتشر شود

استاد محمد خامه  یار پیشکسوت ارزنده و مرد اخلاق مطبوعاتی استان قم لب به سخن 
گشود به سال های دور رفت و خاطرات به یاد ماندنی از استاد را با شکوه خاصی تعریف 
نمود از مهربانی و اخلاق نیک اش گفت و در پایان به استاد روح الله کرمانی مدیریت 
محترم روزنامه وزین ایمان متذکر شد که می بایستی نگارش های ارزنده ی مکتوب استاد 
عبداللهی جمع آوری و به صورت کتاب درآمده و دریک آیین باشکوه رونمایی گردد و با 
هماهنگی با موزه رسانه و کتابخانه ی ملی آثار فاخر وی به عنوان گنجینه با ارزش نگهداری 

شود.
کلام پایانی استاد خطاب به خانواده معزز ایشان این بود که هم جواری آرامگاه حسین 
عزیزدر کنار قبور شهدای مدافع حرم نشان ازپاکی سرست وارادت وی به اهل بیت)ع(  

خاصه حضرت زینب )س(  است این توفیق  بزرگی است که نصیب هرکسی نمی شود .

سپس رضا ملکی کهن کسوت عرصه ورزش و رسانه با کسب اجازه از اساتید رسانه ای 
حاضر در مجلس خطاب به خانواده مرحوم عبداللهی گفت:قصد داشتیم در مراسم 
گرامی  را  استاد  خاطر  و  یاد  قم  ورزشی  بزرگان  حضور  در  استان  ورزش   برترین های 
بداریم،کلیپ زیبایی برای ایشان ساخته شد که گوشه ای از زحمات باشکوه ایشان را نشان 
می داد ساخت این کلیپ با زحمات عزیزانمان در یاران همایش گستر کریمه و جهان پدیده 

هوران انجام پذیرفت که مدت زمان 5دقیقه ای داشت.
وی افزود متاسفانه با عدم هماهنگی و تاخیر در شروع مراسم پخش این کلیپ میسر 
نگردید چون احساس شد که با توجه به زمان کم دست آور مطلوبی را برای حاضران در بر 
نداشته باشد و تصمیم گرفته شد تا با حضور در منزل استاد یادش گرامی داشته شود تا در 

اولین فرصت ممکن و طی یک آیین باشکوه مقام والایش ارج نهاده شود.
پایبندی به اصول  ازویژگی بارز مرحوم عبداللهی  بود 

مسیر زندگی استاد از شروع تا پایان با افتخار همراه بوده است نگاه حمایتی وی به 
محرومان و زیبایی قلمش در خصوص ناهنجارهای اجتماعی و دغدغه های بسیارش برای 
این که بتواند دل محرومی را شاد سازد از امتیازات بارز مرحوم عبداللهی محسوب می شد.
پایبندی به اصول اخلاقی و کاری  وتلاش درگره گشایی از مشکلات مردم در سطح 
استانی و ملی وزدودن ناهنجارهای سیاسی ، فرهنگی ،ورزشی و اجتماعی در طول 
سال ها به عنوان نمادی پر افتخار بر صفحات روزنامه   های وزین ایمان وآرمان نقشی 
ماندگارداشت. قلب پاک و نازنینش همواره در مسیر خوبی ها و سلامت جامعه استوار بود 
و اینکه او توانست به عنوان اولین فرد برجسته ی رسانه ای از قم در مطبوعات کشور شکوفا 

گردد و باعث فخر اهالی رسانه ای قم شود.
بدون شک مرحوم عبداللهی در دل ها جا داشت 

رضا ملکی با اشاره به مراسم های پرشکوه یادبود استاد مرحوم عبداللهی و حضور پررنگ 
اقشار مردم و مسئولان بلندپایه کشوری و لشکری در خاکسپاری مراسم هفت و چهلم وی 
به این نکته مهم اشاره کرد و گفت بدون شک حسین عبداللهی در دل ها جا داشت همگان 
او را از ته قلب دوست داشتند و چهره های غمیده و اشک جاری شده بر چهره های این 

عزیزان بیانگر غم بزرگی بود که از سفر آسمانی استاد بر آنان جاری شد.
ملکی در پایان صحبتهای خود فرازی هم به گذشته با شکوه ورزشی او در لباس ورزشکار 
و مدیری توانا داشت و گفت در دهه ی 80 فوتبال قم مرهون نگاه حرفه ای استاد به ورزش 
زیبای فوتبال بود. راه اندازی تیم خوب فوتبال روزنامه ی ایمان با بهره گیری از مربیان 
ارزنده ی آن زمان فوتبال ولایت و نگاه حرفه ای در تیم داری با اصول مدیریتی صحیح نگاه 
او را در ورزش هم مقتدرانه توصیف می نمود هر چند که با نامهربانی مسئولان اعطای کار را 

به لقایش بخشید تا از عشق بزرگش فوتبال فاصله بگیرد.
صحبت های پایانی ملکی خطاب به خانواده ی معزز وی و فرزندان برومندش بود که 
می بایستی یاد و نام پدررا زنده نگه دارد و چون پدر بزرگوارش بتواند در مسیر عاشقی کردن 

و احیای قلم کوشا باشد.
مراسم با اهدای هدیه تابلوفرش طرف خانواده ی رسانه ای قم با دستان توانمند استاد 
محمد خامه  یارواستاد عباس اصفهانیان به همسر مهربان استاد و ذکر فاتحه خاتمه 

پذیرفت.

دردیدار جمعی از بزرگان اصحاب رسانه ای قم با خانواده مرحوم دکترحسین عبداللهی مطرح شد؛

دکترحسین عبداللهی باعث فخراصحاب رسانه قم بود

مرتضی نجفی قدسی*
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عادت های روزمره ای که انرژی تان را کم می کند

اگر کودکی مبتلا به اوتیسم دارید یا قصد بچه دار شدن دارید شاید این سؤال 
برایتان مطرح شود که علت اختلال طیف اوتیسم )ASD( چیست. خوب است 
بدانید این سؤال پاسخ سرراستی ندارد زیرا اختلال طیف اوتیسم یک دلیل ندارد.
تحقیقات علمی نشان می دهند برخی از ریسک فاکتورها می توانند بعضی از 
افراد را بیشتر از بقیه در معرض ابتلا به اوتیسم قرار دهند. این ریسک فاکتورها 
شامل سابقهٔ اوتیسم در خانواده، عوامل محیطی مانند آلودگی شدید و نارس 

به دنیاآمدن می شود.
ریسک فاکتورهای مربوط به مغز و بدن

شکل مغز و رشد مغز طی تکامل
اسکن مغز افرادی که اوتیسم دارند نشان می دهد مغز این افراد در مقایسه با 

مغز افراد معمولی دیگر، تفاوت هایی از جهت برخی از ساختارهای مغزی دارد.
مغز کودکانی که اوتیسم دارند، در اوایل کودکی سریع تر از حد نرمال رشد 
می کند و بین سلول های مغزی این بچه ها ارتباطات ضعیفی برقرار است. در 
کودکانی که اوتیسم دارند، فرایندی به نام هرس کردن )pruning( به طور مؤثر 
از  را  آن مغز خود  فرایندی است که طی  روی نمی دهد. »هرس کردن« مغز 

ارتباطاتی لازم نیستند خلاص می کند تا فضا برای ارتباطات مهم باز شود.
عفونت در دوران بارداری

برخی مطالعات نشان می دهند در بارداری ممکن است در مرحله ای کودک 
مستعد ابتلا به اوتیسم باشد. گفته می شود عفونت های باکتریایی طی بارداری 
می توانند احتمال ابتلای جنین درحال رشد را به اوتیسم افزایش بدهند اما این 

احتمال بسیار کم بوده و در بیشتر موارد نقشی در ابتلا به اوتیسم ندارد.

سابقهٔ اوتیسم در خانواده و ژنتیک
تحقیقات نشان می دهد سابقهٔ خانوادگی و ژنتیک در ابتلا به اوتیسم نقش دارد. 
عوارض طی بارداری و بارداری در سنین بالا نیز می تواند در این احتمال دخیل 

باشد.
خانواده هایی که سابقهٔ اختلال طیف اوتیسم در آنها وجود دارد

بچه هایی که سابقهٔ اختلال طیف اوتیسم در خانواده شان وجود دارد بیشتر 
احتمال دارد به این اختلال دچار شوند. حتی اگر پدر و مادر هیچ کدام مبتلا به 
اختلال طیف اوتیسم نباشند، این احتمال وجود دارد که حامل تغییرات ژنتیکی 
باشند که باعث اوتیسم می شوند و می توانند این ژن را به فرزندشان انتقال دهند.

پدر و مادری که سابقهٔ اوتیسم در خانواده ندارند؛ اما در سنین بالا اقدام به 
بچه دار شدن می کنند بیشتر احتمال دارد کودکشان به اوتیسم مبتلا شود

وقتی تشخیص داده می شود کودکی به اختلال طیف اوتیسم دچار است، 
احتمال اینکه فرزند بعدی نیز به اوتیسم دچار شود 20 درصد بیشتر می شود و اگر 
دو فرزند اول خانواده اوتیسم داشته باشند، احتمال ابتلای فرزند سوم به اوتیسم 

32 درصد بالاتر می  رود.
هنوز کاملًا مشخص نیست ژن اختلال طیف اوتیسم چگونه و با چه الگویی 
انتقال داده می شود و نمی توان پیش بینی کرد در خانواده ای که این اختلال 

وجود دارد، چه کسی اوتیسم می گیرد و چه کسی نه.
نورکسین Neurexin( 1 1( ژنی است که همهٔ ما آن را داریم و نقش مهمی در 
ارتباطات داخل مغز دارد. بعضی پژوهش ها نشان می دهند اختلالاتی در این 
ژن می تواند ریسک فاکتوری برای ابتلا به اوتیسم باشد. اما هنوز شواهدی وجود 

ندارد که تأیید کند اختلالات این ژن به تنهایی بتوانند سبب اوتیسم شوند.
طبق شواهد، ژن های متعددی می توانند در اختلال طیف اوتیسم دخیل 
باشند. گاهی اختلال طیف اوتیسم با دیگر اختلالات رشد عصبی مانند سندرم 

داون و سندرم ایکس شکننده همراه می شود.
همچنین ژن ریلین )Reelin( که نقش مهمی در ساختن لایه های مغزی طی 

دوران جنینی دارد در ابتلا به اختلال طیف اوتیسم دخیل می باشد.
باردار شدن در سنین بالا

پدر و مادری که سابقهٔ اوتیسم در خانواده ندارند؛ اما در سنین بالا اقدام به 
بچه دار شدن می کنند بیشتر احتمال دارد کودکشان به اوتیسم مبتلا شود.

عوارض مربوط به بارداری
عوارض بارداری مانند بارداری های متعدد و زایمان های زودتر از موعد نیز از 
ریسک فاکتورهای اختلال طیف اوتیسم هستند. همچنین برخی مطالعات 
نشان داده اند فاصلهٔ کمتر از یک سال بین دو بارداری نیز می تواند احتمال 

اوتیسم را بیشتر کند.
ریسک فاکتورهای مربوط به عوامل محیطی

برخی از عوامل محیطی می توانند ریسک ابتلا به اختلال طیف اوتیسم را 
افزایش دهند. ضمناً افرادی که در حال حاضر از نظر ژنتیکی مستعد اوتیسم 
هستند درصورتی که در معرض این عوامل محیطی قرار بگیرند، احتمال اینکه به 

اوتیسم دچار شوند خیلی بیشتر می شود.
فاکتورهای محیطی شامل شرایطی نیز می شوند که بعد از باردار شدن رخ 
می دهند؛ مثلًا برخی شواهد حاکی از این هستند که مصرف یک سری از 
داروهای ضدتشنج طی بارداری می تواند منجر به اختلال طیف اوتیسم در 

کودک شود.
بیشتر تحقیقات انجام شده در مورد علت های اختلال طیف اوتیسم، متمرکز 
بر ارتباط این اختلال با ژنتیک و سابقهٔ خانوادگی هستند؛ اما کودکان خردسال، 
طی دوران جنینی و در همان اوایل تولد، در معرض هزاران مواد سمی قرار 

می گیرند.
ریسک فاکتورهای مربوط به سبک زندگی

قبلًا این باور وجود داشت که بعضی از واکسن ها می توانند سبب اختلال طیف 
اوتیسم شوند اما مطالعات گسترده ای این تئوری را آزمودند و معلوم شد هیچ 

واکسنی نمی تواند باعث ابتلا به اوتیسم شود.
اختلال طیف اوتیسم از 18 ماهگی تدریجاً خود را نشان می دهد و به این دلیل 
که خیلی از بچه ها طی این دوره انواع واکسن ها را دریافت می کنند، در گذشته 
این تصور اشتباه وجود داشت که ابتلا به اختلال طیف اوتیسم به واکسیناسیون 

مربوط می شود.
پیش از اینکه مطالعات بیشتری دربارهٔ علل ابتلا به اوتیسم انجام شود، والدین 
ادعا  حتی  افراد  از  بعضی  می شدند.  سرزنش  اغلب  اوتیسم  به  مبتلا  کودک 
می کردند بی توجهی و مراقبت ناکافی از کودک سبب اختلال طیف اوتیسم 
می شود. اما بعداً معلوم شد چنین چیزی واقعیت ندارد و دهه ها تحقیق مداوم 

روی این مسئله، نادرست بودن این تئوری را ثابت کرد.
این تئوری در سال های بین 1950 و 1970 که درک بسیار کمی از اختلال 
طیف اوتیسم وجود داشت شایع بود. در آن زمان، اوتیسم را یک اختلال روانی 

می دانستند، نه یک اختلال رشد عصبی در مغز.
هیچ کس نمی تواند دلیل خاصی برای اختلال طیف اوتیسم پیدا کند، اما 

ابتلای کودک به اوتیسم هرگز تقصیر والدینش نیست.

چه عواملی احتمال اوتیسم را افزایش می دهد؟

تنفس گرد و غبار چه تبعاتیدلایل و عواملی که احتمال ابتلا به اوتیسم را افزایش می دهند
 برای »سلامت« دارد؟

پدیده گرد و غبار، کیفیت هوا و عمق دید را کاهش می دهد و ممکن است 
اثرات سوء بر سلامت انسان داشته باشد؛ این پدیده رویدادی طبیعی است و 
در بخش هایی از جهان که دارای مناطق خشک و بیابانی وسیع هستند ایجاد 

می شود. 
وجود بیابان های وسیع در کشورهای عربستان، عراق، سوریه و ایران نمونه هایی 
از این مناطق هستند. دوره های خشکسالی طولانی و دخالت های غیر اصولی در 
محیط زیست می تواند احتمال بروز این پدیده را افزایش دهد. این پدیده کیفیت 
هوا را کاهش می دهد و عمق دید را گاهی به حدود 5متر کاهش می دهد و ممکن 
است اثرات سوئی بر سلامت انسان بخصوص افراد دارای مشکلات تنفسی داشته 

باشد.
ذرات گرد و غبار از نظر اندازه کاملا متفاوت هستند و از ذرات درشت )غیر قابل 
تنفس( تا ریز )قابل تنفس( طبقه بندی می شوند. ذرات درشت گرد و غبار حداکثر 
می توانند به داخل بینی، دهان و حلق راه پیدا کنند اما، ذرات ریز می توانند به 
اعماق بیشتر و نواحی حساس مجرای تنفسی و ریه نفوذ کنند. ذرات ریزتر دارای 
اثرات نسبتا مهمی بر سلامت انسان هستند. بیشتر ذراتی که در پدیده گرد و غبار 
حضور دارند از نوع درشت یا غیر قابل تنفس هستند و تهدید جدی برای سلامت 
مردم ایجاد نمی کند، ولی ممکن است در افرادی که سابقه بیماری های تنفسی 

دارند مانند مبتلایان به آسم و آمفیزم مشکلاتی ایجاد شود.
تماس با گرد و غبار و اثرات آن بر سلامت

متداول ترین نشانه هایی که طی یک پدیده گرد و غبار مشاهده می شود تحریک 
چشم ها و راه های هوایی فوقانی است. معمولا افرادی نظیر نوزادان، کودکان و 
نوجوانان، سالخوردگان، افراد مبتلا به بیماری های تنفسی مانند آسم، برونشیت و 

آمفیزم، و بیماران قلبی ممکن است آسیب پذیری بیشتری داشته باشند.
همچنین قرار گرفتن این افراد در معرض گرد و غبار ممکن است واکنش های 
حساسیتی و حملات آسم را تشدید کند، مشکلات تنفسی حادی را ایجاد کند، در 

ایجاد بیماری های قلبی و عروقی موثر باشد و طول عمر را کاهش دهد.
می تواند  هوا  توسط  منتقله  ذرات  معرض  در  طولانی  گرفتن  قرار  همچنین 

مشکلات تنفسی و ریوی و احتمالا بیماری های قلبی ایجاد کند.
در زمان بروز پدیده گرد و غبار چه باید کرد؟

اقدامات احتیاطی زیر می تواند به شما کمک کند تا خود را از اثرات سوء گرد و 
غبار حفظ کنید و اثرات نامطلوب این پدیده را بر سلامت خود به حداقل برسانید.

_ از فعالیت در خارج از منزل اجتناب کنید.
_ اگر الزاما بایستی در هوای آزاد فعالیت کنید زمان آن را به حداقل ممکن 

کاهش دهید.
_ از ورزش سنگین بویژه اگر دارای مشکلات تنفسی و آسم هستید خودداری 

کنید. _ در خانه  یا محیط های بسته بمانید و درها و پنجره ها را بسته نگاه دارید.
_ در صورت امکان در اماکن دارای سیستم تهویه مطبوع بمانید.

_ اگر دارای آسم هستید یا نشانه هایی مانند کوتاهی تنفس، سرفه و خس خس 
کردن و درد قفسه سینه را مشاهده کردید برنامه درمانی خود را دنبال کنید و اگر 

نشانه ها برطرف نشد با پزشک خود مشورت کنید.
ایمنی در شرایط بروز پدیده گرد و غبار

در زمان بروز این پدیده میزان دید به سرعت کاهش می یابد. اگر در چنین 
شرایطی در جاده هستید و کاهش عمق دید بر توانایی دید شما تاثیر می گذارد 
آهسته تر برانید و در صورت لزوم با توجه کامل به علائم راهنمایی و رانندگی تا بر 
طرف شدن شرایط حاد، اتومبیل خود را در نقطه امنی متوقف کنید. اگر اتومبیل 
شما دارای سیستم تهویه مطبوع است آن را در وضعیت چرخش مجدد هوا قرار 

دهید تا گرد و غبار ورودی به اتومبیل شما کاهش یابد.
توجه به این موارد می تواند در کاهش اثرات جانبی گرد و غبار موثر باشد:

_ برای جلوگیری از آلودگی مواد غذایی و آب آشامیدنی استفاده از پوشش 
مناسب برای مواد غذایی آماده مصرف ضروری است.

_ لازم است مواد غذایی قبل از نگهداری در یخچال از ذرات و گرد و غبار زدوده 
شوند. _ برای کاهش تماس با گرد و غبار در محیط زندگی، نظافت روزانه توصیه 

می شود.
آیا استفاده از ماسک در زمان بروز گرد و غبار کمک کننده است؟

و کار وزارت بهداشت،  ماسک های کاغذی  بنابر اعلام مرکز سلامت محیط 
معمولی و دستمال نمی توانند جلوی ورود ذرات ریز گرد و غبار به سیستم تنفسی 
ما را بگیرند و بنابراین استفاده از آن ها توصیه نمی شود. ماسک های ویژه ای که با 

عنوانP1 و P2 عرضه می شود برای این شرایط تا حدی مناسب است.
در استفاده از ماسک باید به نکات زیر توجه کرد:

_ پوشیدن آنها باعث احساس گرما شده و معمولا راحت نیست.
_ اگر ماسک به طور کامل اطراف بینی و دهان را نپوشاند، مثلا برای افرادی که 

محاسن بلندی دارند و راه نفوذ برای هوا باقی باشد، تاثیر چندانی ندارد.
_ این ماسک ها آلاینده های گازی هوا مانند منوکسید کربن را نمی گیرد.

_ تنفس با استفاده از ماسک از حالت معمولی دشوارتر است و افراد دارای 
سوابق بیماری قلبی - عروقی و تنفسی باید با پزشک خود مشورت کنند.

_ استفاده از این ماسک ها برای افراد سالمی که ناچار باید در زمان بروز پدیده 
گرد و غبار در بیرون بمانند، قابل توصیه است.

 
مطالعات نشان می دهد؛

آسم و آلرژی ریسک بیماری های قلبی را 
افزایش می دهند

بررسی جدید آزمایش های بالینی وتحقیقات آزمایشگاهی نشان می دهد افراد 
مبتلا به آسم یا آلرژی ممکن است بیشتر درمعرض ابتلا به بیماری قلبی باشند 

وبرخی داروها ممکن است این خطررا افزایش یا کاهش دهند.
به نقل از مدیسن نت، »گوآ پینگ شیء«، سرپرست تیم تحقیق از بیمارستان 
بریگهام و زنان در بوستون، گفت: »بسیاری از مردم آسم را یک بیماری ریوی 
مانند  عروقی،  قلبی  بیماری های  و  آسم  بین  مهمی  ارتباط  اما  می دانند، 

بیماری های عروق کرونر قلب، فشار خون بالا و موارد دیگر وجود دارد.«
این بررسی، مطالعات بالینی را توصیف می کند که ارتباط بین آسم و تهدیدات 
سلامتی مانند بیماری های قلبی عروق کرونر و آئورتی؛ شریان های باریک شده ای 
که جریان خون را به اندام ها کاهش می دهد؛ سکته؛ نارسایی قلبی؛ و سایر 
عوارض قلبی را نشان می دهد. این گزارش خاطرنشان کرد تشکیل انواع خاصی 
از سلول های التهابی در ریه ها، قلب و عروق خونی ممکن است ارتباط بین آسم 
و بیماری قلبی عروقی را توضیح دهد. این مطالعه، همچنین ارتباط بین بیماری 
قلبی و آلرژی های فصلی، اگزمای آلرژیک و آلرژی های شدید غذایی و دارویی را 
بررسی کرد. شیء افزود: »مشاهدات این مطالعات نشان می دهد که واکنش های 

آلرژیک علاوه بر آسم نیز از عوامل خطر مهم بیماری های قلبی عروقی هستند.«
تیم او همچنین بررسی کرد که چگونه داروهای آسم ممکن است بر خطر بیماری 
قلبی تأثیر بگذارند. بر اساس این مطالعه، آلبوترول استنشاقی )که اغلب برای 
درمان حملات حاد آسم استفاده می شود(، کورتیکواستروئیدهای استنشاقی 
)مانند فلوتیکاسون پروپیونات و بودزونید(، و اصلاح کننده های لوکوترین )مانند 

مونته لوکاست( خطر بیماری قلبی را کاهش می دهند.

سلامت

چه عواملی، خطر ابتلا به سرطان روده
 را افزایش می دهند؟

سرطان روده بزرگ سالانه تعداد زیادی از افراد را در سراسر جهان مبتلا می کند و 
این در حالی است که اولین نشانه های این بیماری اغلب نادیده گرفته می شوند. 

به نقل از نشریه آلمانی Focus Online، مراحل اولیه، اغلب حدود 10 تا 15 سال 
قبل از ایجاد سرطان روده بزرگ ظاهر می شوند. با این حال می توان با بررسی چند 

عامل تعیین کرد که افراد جزو گروه خطر سرطان روده بزرگ هستند یا خیر.
آیا شما 50 سال یا بیشتر هستید؟

خطر ابتلا به سرطان روده بزرگ با افزایش سن افزایش می یابد. طبق اظهار 
موسسه روبرت کخ آلمان، میانگین سن شروع بیماری برای مردان 69 سال و 
برای زنان 75 سال است. اما اولین علائم اغلب خیلی زودتر ظاهر می شوند. 
بنابراین پزشکان معاینات منظم روده را از سن 50 سالگی توصیه می کنند. در 
طول کولونوسکوپی، پزشک روده را از نظر رشد پولیپ در غشای مخاطی بررسی 

می کند.
آیا متوجه وجود خون در مدفوع خود شده اید؟

این یک علامت هشداردهنده است و می تواند نشان دهنده یک بیماری جدی 
باشد. حتما چنین یافته ای را با پزشک خود مطرح کنید. شکایاتی مانند درد 
شکم و یبوست در بیشتر موارد نسبتا بی ضرر هستند اما آنها همچنین می توانند 
نشان دهنده یک بیماری روده باشند. اگر علائم بیشتر طول بکشد، باید علت را 

توسط پزشک مشخص کنید.
آیا سابقه خانوادگی ابتلا به سرطان روده دارید؟

اگر فردی در خانواده شما قبلا به سرطان روده بزرگ مبتلا شده باشد، احتمالا در 
معرض خطر بیشتری قرار دارید. به  گفته مرکز تحقیقات سرطان آلمان در صورت 
وجود سابقه خانوادگی، خطر ابتلا به سرطان روده بزرگ حدود دو برابر بیشتر 

است.
آیا دیابت نوع دو دارید؟

اگر دیابت نوع دو دارید در مقایسه با افرادی که دیابت ندارند، سه برابر بیشتر در 
معرض خطر ابتلا به سرطان روده بزرگ قرار دارید. بنابراین هنگام شروع درمان 
دیابت، باید با پزشک خود مشورت کنید که آیا کولونوسکوپی برای شما منطقی 

است یا خیر.
سیگار می کشید؟

مصرف طولانی مدت نیکوتین می تواند به سلول های روده آسیب برساند. اما 
حتی سیگار کشیدن گاه به گاه این احتمال را افزایش می دهد، بنابراین قطعا باید 

از سیگار اجتناب کنید.
آیا بی تحرک هستید؟

اگر خیلی کم تحرک هستید، خطر ابتلا به سرطان روده بزرگ در شما افزایش 
می یابد. بنابراین پزشکان حداقل سه بار در هفته فعالیت بدنی را توصیه می کنند. 
مطالعات علمی نشان داده اند که تنها 30 تا 60 دقیقه فعالیت بدنی در روز، خطر 

ابتلا به سرطان روده بزرگ را کاهش می دهد.
آیا اضافه وزن دارید؟

غذاهای سرشار از چربی حیوانی و گوشت قرمز خطر ابتلا به بیماری را افزایش 
می دهند. بنابراین مطمئن شوید که یک رژیم غذایی متعادل با مقدار زیادی فیبر 
از میوه ها و سبزیجات مصرف می کنید. علاوه  بر این، اضافه وزن یکی از بزرگترین 

عوامل خطر برای ایجاد سرطان روده بزرگ است.



شنبه-7 خرداد ماه 1401-    سال بیست  وپنجم -   شماره 45507 اجتماعی

با صدور پیام های جداگانه ای  صورت گرفت؛

ابراز همدردی مراجع تقلید با بازماندگان 
حادثه دلخراش آبادان

حضرات آیات مراجع تقلید نوری همدانی، شبیری زنجانی و سبحانی در پیام های 
جداگانه ای ضمن عرض تسلیت و ابراز همدردی با بازماندگان جان باختگان حادثه 
این  سریع  رسیدگی  خواستار  آبادان،  در  متروپل  ساختمان  فروریختن  دلخراش 
موضوع توسط مسئولان شدند.  به گزارش مرکز خبر حوزه، در پیام آیت الله حسین 
نوری همدانی آمده است: حادثه ناگوار آبادان موجب تأسف و تأثر گردید. پیام حاکی 
است: مردم آبادان دارای سابقه درخشان در دوران های مختلف انقلاب بوده و همیشه 
دشمن شناس و حماسه ساز بودند. پیام می افزاید: اینجانب ضمن تسلیت به اهالی 
متدین آبادان و اظهار همدردی با خانواده های داغدار و آسیب دیده این حادثه، از 
مسئولین می خواهم هر چه سریع تر موضوع را بررسی نموده تا از تکرار این گونه حوادث 

جلوگیری شود. توفیقات همه را از خداوند متعال خواهانم.
آیت الله سبحانی: کسانی که در حادثه آبادان مقصر بودند باید پاسخگو باشند

آیت الله جعفر سبحانی نیز در پیامی آورده است: خبر فروریختن ساختمانی در آبادان 
که موجب جان باختن عده ای از هم میهنان و مصدوم شدن گروهی دیگر، مایه تأسف 
و تأثر گردید. پیام ادامه یافته است: اینجانب به خانواده های داغدار و مصیبت زده 
تسلیت عرض نموده و از خداوند متعال برای جان باختگان طلب رحمت و مغفرت 
داشته و همچنین برای مجروحان و مصدومان عافیت مسئلت دارم. در این پیام تأکید 
شده است: ناگفته پیدا است کسانی که در این مصیبت بزرگ دست اندرکار بوده اند 
باید پاسخگو باشند؛ از خداوند متعال برای خانواده های مصیبت زده صبر جمیل و اجر 

جزیل مسالت دارم.
پیام تسلیت دفتر حضرت آیت الله شبیری زنجانی

دفتر آیت الله سید موسی شبیری زنجانی نیز در پیامی تاکید کرده است: حادثه 
ناگوار ریزش ساختمانی در آبادان، که در آن جمعی از هم وطنان عزیز، جان خود را 
از دست دادند، موجب تأسف و تأثر فراوان است. پیام می افزاید: این مصیبت دردناک 
را به خانواده های محترم داغدار و مردم عزیز و صبور آبادان تسلیت می گوییم و از 
خداوند متعال برای جان باختگان، رحمت و مغفرت الهی، برای بازماندگان صبر 
جمیل و برای مجروحین و آسیب دیدگان این حادثه، سلامتی و عافیت را خواستاریم. 
پیام حاکی است: از مسئولان و دست اندرکاران امر انتظار است که در جهت رفع آلام 
آسیب دیدگان، تلاش نمایند و با اتخاذ تمهیدات لازم از تکرار چنین حوادث تلخی، 
پیشگیری کنند. بخشی از برج دوقلوی در دست ساخت متروپل آبادان ظهر دوشنبه 
دوم خردادماه جاری دچار ریزش شد. در پی وقوع این حادثه گروه های امدادی برای 

نجات افراد گرفتار زیر آوار وارد عمل شدند.
  

تولیت حرم مطهر بانوی کرامت:

نمی توان از هر وسیله ای برای خنده
 و سرگرمی استفاده کرد

تولیت حرم مطهر بانوی کرامت با بیان اینکه منطق برخی در سرگرم کردن مردم با 
منطق اسلام سازگار نیست، گفت: سرگرمی برای سرگرمی در مکتب ما پذیرفته شده 
نیست بلکه در مکتب اسلام هدف از سرگرمی و تفریح نیرو گرفتن برای رشد و تعالی 

است و نمی توان از هر وسیله ای برای خنده و سرگرمی استفاده کرد. 
آیت الله سیدمحمد سعیدی در دیدار محمدرضا خوشرو مدیر شبکه نسیم که در سالن 
محراب حرم مطهر بانوی کرامت انجام شد، اظهار کرد: مکتب اهل بیت)ع( بسیار غنی 
است و از افتخارات ما است که در این کتب غنی در مسیر انسان سازی هیچ کم و کسری 
وجود ندارد. وی با اشاره به اقداماتی که برای حذف و کتمان مکتب اهل بیت)ع( در 
طول تاریخ انجام شده است، گفت: مکتب اهل بیت)ع( در همه عرصه های انسان 
سازی حرف برای گفتن دارد و مسئولان باید این نگاه را ترویج کنند. تولیت حرم مطهر 
بانوی کرامت با بیان اینکه مکتب اهل بیت)ع( برای خنده و تفریح هم راهکار و ضابطه 
دارد، افزود: شبکه نسیم برای همین راه اندازی شد که ساعاتی از شبانه روز را به شاد 
کردن مردم اختصاص دهد و این شادی باید عام و همه پسند باشد. وی با بیان اینکه 
منطق برخی در سرگرم کردن مردم با منطق اسلام سازگار نیست، افزود: سرگرمی برای 
سرگرمی در مکتب ما پذیرفته شده نیست بلکه در مکتب اسلام هدف از سرگرمی و 
تفریح نیرو گرفتن برای رشد و تعالی است و نمی توان از هر وسیله ای برای خنده و 
سرگرمی استفاده کرد. سعیدی با بیان اینکه اسلام جلوه های مختلف دارد و باید برای 
تفریح و خنده مردم با منطق صحیح ریل گذاری شود، افزود: طنز پردازان باید تفریح و 
سرگرمی با هدف را دنبال کنند. وی با اشاره به درپیش بودن میلاد حضرت معصومه 
سلام الله علیها و روز دختر گفت: حضرت معصومه سلام الله علیها الگوی ویژه ای برای 
دختران هستند زیرا در حین مجرد بودن فعالیت های اجتماعی هم داشتند و این نشان 

می دهد که اسلام دختران را از فعالیت های اجتماعی منع نکرده است.
  

استاندار قم:

برخی دانشگاه های قم به لحاظ
 محیط خوابگاهی مشکلاتی دارند

استاندار قم با بیان اینکه برخی از دانشگاه های قم به لحاظ محیط خوابگاهی 
مشکلاتی دارند گفت: در این زمینه می بایست مشکلات موجود مرتفع شود.

سید محمدتقی شاهچراغی عصر سه شنبه در دیدار وزیر علوم، تحقیقات و فناوری 
با بیان اینکه قم در رشته های علوم انسانی مبتنی بر دین جایگاه ممتازی دارد اظهار 
کشور  نیازهای  با  قم  استان  در  انسانی  علوم  رشته های  نسبت  زمینه  در  داشت: 

می بایست بازنگری هایی صورت گیرد و زیر ساخت های لازم آن فراهم شود.
استاندار قم با بیان اینکه برخی از دانشگاه های قم به لحاظ محیط خوابگاهی 
مشکلاتی دارند ابراز داشت: در این زمینه می بایست مشکلات موجود مرتفع شود 
و توجه بیشتری در این زمینه صورت گیرد. وی افزود: برخی از دانشگاه ها در قم 
تک جنسیتی هستند که در این زمینه نیازمند توسعه زیر ساخت های لازم آموزشی 
مراکز  از  برخی  در  زمین  مشکلات  به  اشاره  با  شاهچراغی  هستند.  خوابگاهی  و 
دانشگاهی استان قم ابراز داشت: دانشگاه صنعتی و سازمان بهزیستی قم اختلافاتی 
در زمینه مالکیت زمین دارند که ضرورت دارد این موضوع در سطح ملی حل و فصل 
شود. وی عنوان داشت: جامعه هدف بهزیستی در استان قم جمعیتی بالغ بر 24 هزار 
نفر دارد که امید است وضعیت این نهاد با توجه به آمار بالای افراد تحت پوشش وضعیت 
مناسب تری پیدا کند. استاندار قم، با اشاره به توانمندی های استان قم در رشته های 
فنی اظهار داشت: قم در رشته هایی همانند انگشتر سازی و مبلمان و دیگر مشاغلی از 
این دست ظرفیت های خوبی دارد که ضرورت دارد زیر ساخت های مهارت آموزی در 

این رشته ها برای ایجاد اشتغال توسعه یابد.
 

به همت انجمن حمایت از زندانیان استان قم :

خانواده های زندانیان در قم تکریم شدند 
همسران موفق و کارآفرین و همچنین فرزندان دانش آموز و دانشجوی زندانیان به 
همت انجمن حمایت از زندانیان استان قم در روز ملی حمایت از خانواده زندانیان 
تکریم و تجلیل شدند.  به گزارش روابط عمومی دادگستری استان قم، مراسم روز 
ملی نسیم مهر، روز حمایت از خانواده زندانیان با حضور 65 نفر از خانواده مددجویان 
به منظور گرامیداشت این روز و تجلیل از همسران موفق و کارآفرین، دانش آموزان و 
دانشجویان ممتاز زندانیان به همت انجمن حمایت از زندانیان استان قم در خانه 
معلم برگزار شد. در این مراسم، دادستان عمومی و انقلاب مرکز استان قم، مدیرکل 
زندان های استان، نائب رئیس هیئت مدیره انجمن، رئیس مرکز امور خدمات اجتماعی 

استان قم و اصحاب رسانه و تعدادی از خانواده های زندانیان حضور داشتند..

رئیس کمیسیون شهرسازی و معماری شورای اسلامی شهر قم: 

 توسعه فضای سبز درهسته مرکزی شهرقم 
دراولویت قرارگیرد

ایمان /  گفت و گو /  روح اله کرمانی 
رئیس کمیسیون شهرسازی و معماری شورای اسلامی شهر قم گفت:  هسته 
مرکزی شهر قم با کمبود فضای سبز مواجه است و مدیریت شهری می  بایست در 
راستای رفع این خلا اقدامات لازم جهت افزایش سرانه ها در این قسمت از شهر  

را در اولویت قراردهد.
مهندس روح الله امرالهی  در گفت و گو با »ایمان«در خصوص فضای سبز قم 
و اهمیت استفاده از درختان مناسب اظهار داشت: ما در مقوله فضای سبز شهر 
قم فعالیت ها و تحولات مثبتی در یک دهه اخیر به خصوص در 5 سال گذشته 
شاهد بوده ایم و شهرداری همت ویژه ای در توسعه فضای سبز قم داشته و شورای 
شهر قم اهتمام خاصی به این روند دارد. رئیس کمیسیون شهرسازی و معماری 
شورای اسلامی شهر قم افزود: اثر این رشد چشمگیر در یک دهه اخیر به یک باره 
سطح سرانه فضای سبز در منطقه پیراشهری از حیث سرانه فضای سبز شهری 
جز 5 شهر برتر کشور بالا آورد و شرایط بهتری را پیدا کردیم که اگر این اقدامات 
انجام نمی شد ما با توجه به آلودگی هوا و تعطیلی هایی که وجود دارد در سطح 
شهرهای بزرگ قطعا ضریب آسایش از این نیز کمتر بود و برای مردم غیر قابل 
تحمل تر می شد. وی بیان کرد:آلاینده ها و آلودگی محیط زیست متغیرهای 
مختلفی دارد ولی یکی از درمان های اصلی اش بحث توسعه فضای سبز است که 
بخش مثبتی به شمار می رود اما در توسعه فضای سبز دو مساله مهم وجود دارد 
که انتظار می رود در فرآیند ادامه فعالیت های شهرداری و به خصوص سازمان 
پارک ها و فضای سبز مد نظر قرار گیرد. امرالهی در تشریح این دو موضوع مهم 
تصریح کرد: یکی از این مسائل بخش هسته مرکزی شهر است که با توجه به 
کمبود زمین علیرغم فعالیت های جدی در بخش های نواری و خطی در خیابان 
ها باید همت ویژه ای از سوی شهرداری روی تملک ها در هسته مرکزی صورت 
بگیرد. وی خاطرنشان کرد: در این خصوص حمایت شورای شهر و دستگاههایی 
مانند مجموعه استانداری و راه و شهرسازی ضروری است تا اتفاقات مثبتی در 
هسته مرکزی و محلات داشته باشیم. رئیس کمیسیون شهرسازی و معماری 
شورای اسلامی شهر قم در ادامه بیان کرد: خلا دوم نیز در نوع گونه گیاهی دیده 
می شود، درختانی که در شهر کاشته شده، با توجه به شرایط آب و هوای شهر 
قم از درختان سوزنی برگ یا چتر آبشاری همانند اکالیپتوس، آکاسیا و نظائر ؛ 
حجم و سطح سبزی به شهروند ارائه می کند اما سایه اندازی مناسبی ندارند. وی 
عنوان کرد:مدیریت شهری باید بیشتر به دنبال گونه هایی باشد که با اقلیم قم 
سازگار بوده و پهن برگ نیز باشد تا حدودی چتر و حجم سبزی که می دهد امکان 
سایه اندازی داشته باشد، به خصوص در حوزه بوستان ها چه پوشش تکمیلی و 
یا واکاری انجام شود. امرالهی افزود: در حال حاضرعمدتا گونه های اکالیپتوس 
کار می شود و دنبال این هستیم که فضا را معتدل و مرطوب کنیم تا بقیه گونه ها 
بتوانند در کنارشان در این شرایط اقلیمی بتوانند فضا پیدا کنند. امرالهی گفت: 
در مرحله دوم انتظار می رود درختان پهن برگ نیز به طور جدی در دستور کار قرار 
بگیرد، هر چند در این باره اقداماتی شکل گرفته اما محدود است و باید درختایی 
مانند زبان گنجشک نیز مورد استفاده قرار بگیرد هر چند نقدهایی به آن وارد است 

اما درختان پهن برگ با توجه به رطوبت و سایه اندازی باید مد نظر باشند.

مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی استان قم خبرداد:

آغاز عملیات اجرایی مرمت مجموعه
 بازار تاریخی قم 

مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی قم از آغاز عملیات اجرایی 
مرمت مجموعه بازار تاریخی قم از محل اعتبارات ملی و استانی خبر داد. 

علیرضا ارجمندی  با اشاره به تفاهم نامه همکاری شهرداری قم و اداره کل 
میراث فرهنگی در سامان دهی اماکن تاریخی قم با محوریت بازار کهنه قم اظهار 
کرد: طبق تعهدات میراث فرهنگی در این تفاهم نامه، عملیات مرمت مجموعه بازار 
تاریخی قم شامل بازار کهنه، نو و تیمچه با هزینه حدود 5 میلیارد تومان از محل 
اعتبارات ملی و استانی آغاز شد. وی افزود: اقدام های مرمتی در این پروژه شامل 
استحکام بخشی پایه ها، سبک سازی، عایق کاری و مرمت بام، اندود کاهگل و 
کف پوش بام، مرمت پوشش استحفاظی تیمچه بزرگ، ساخت و مرمت درهای 
چوبی سنتی، نصب درب های تیمچه است. مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگری 
و صنایع دستی استان قم با اشاره به این که شهرداری با اصلاح زیرساخت ها و 
کف سازی بازار کهنه به تعهدات خود عمل کرده است، گفت: مشارکت و همراهی 
کسبه، دستگاه های اجرایی و بخش خصوصی در احیای بازار سنتی قم مورد 
تاکید است. وی با بیان اینکه بافت تاریخی ظرفیت های بسیار بالایی در زمینه 
گردشگری و صنایع دستی دارد، ادامه داد: بازار کهنه قم برای سامان دهی و 
تبدیل شدن به بازارچه دائمی صنایع دستی نیازمند تسهیلات و همکاری سایر 
دستگاه های اجرایی است. بازار نو و کهنه به شماره 1937 و تیمچه بزرگ با شماره 

1902 اواخر سال 1376 به ثبت ملی میراث فرهنگی رسیده است.
 

معاون سازمان جهاد کشاورزی استان قم: 

۲۰۰ هکتار "تریتیکاله" در قم کشت می شود
معاون بهبود تولیدات گیاهی سازمان جهاد کشاورزی استان قم گفت: گیاه 
"تریتیکاله" که با شرایط آب وهوایی قم سازگاری دارد و جایگزینی مناسبی برای 

جو است، در سطح 200 هکتار از مزارع استان کشت می شود. 
محمد علی سلامی درگفت و گویی اظهارداشت :یکی از مشکل هایی که در زمینه 
تولید علوفه مورد نیاز دامداران داریم در مزارع جو استان است به خاطر آنکه جو با 
وجود آنکه محاسن زیادی که برای تولید علوفه دارد اما در برابر بیماری ها، آفات و 
سرما حساس است و این عوامل موجب کاهش سطح تولید این محصول در قم 
می شود. وی با اشاره به این که 24 هزار هکتار از مزارع استان زیر کشت جو است، 
افزود: در مورد جو هر گونه بذر که  در مزارع استان استفاده کردیم باز هم نسبت به 
عوامل یاد شده آسیب پذیر بود،  به همین خاطر به دنبال استفاده از گیاه تریتیکاله 
)که استفاده از آن در دنیا مرسوم است و خواص جو را دارد(، همراه با کشت جو در 
استان هستیم. وی با بیان این که کشت این گیاه در قم طی آزمایش های انجام 
شده  خوب جواب داده است، افزود: تریتیکاله نیاز به رسیدگی خاصی ندارد، سرما 
نمی زند و خوابیدگی ندارد، نسبت به شوری مقاوم است و در تولید دانه و کاه هم 
نسبت به جو شرایط مناسب تری دارد. سلامی گفت: استقبال از تریتیکاله در قم 
مناسب است که  این موضوع نشان دهنده عملکرد خوب این گیاه در مزارع استان 
است. وی با اشاره به این که امسال یکهزار و 200 تُن تریتیکاله در قم تولید می شود، 
افزود: بر اساس برنامه ریزی های انجام شده سطح زیر کشت این گیاه در استان  

طی سال های آینده به بیش از پنج هزار هکتار خواهد رسید.

مدیرکل حفاظت محیط زیست استان قم:
منطقه کهک نیازمند ارتقاء سطح حفاظتی است

مدیرکل حفاظت محیط زیست استان قم گفت: منطقه شکار ممنوع کهک 
ارتقاء به  با توجه به ظرفیت های بسیار زیست محیطی، نیازمند  این استان 
سطح حفاظت شده است.  سید رضا موسوی مشکینی در بازدید از منطقه شکار 
ممنوع کهک افزود: این منطقه با توجه به ظرفیت های بسیار زیست محیطی، 
نیازمند ارتقاء سطح حفاظتی و افزایش تعداد محیط بانان و پاسگاههای محیط 
بانی است. وی با اشاره به راه اندازی اداره محیط زیست شهرستان کهک، بر 
ضرورت برنامه ریزی مشخص برای حفاظت از عرصه های طبیعی این شهرستان 
تأکید کرد و گفت: این منطقه یکی از مقاصد اصلی گردشگری در استان بوده 
و متأسفانه همین امر موجب کاهش امنیت منطقه برای حیات وحش و تخریب 
پوشش گیاهی شده است. موسوی رهاسازی زباله ها در طبیعت را یکی دیگر 
از معضلات زیست محیطی منطقه شکار ممنوع کهک دانست و گفت: حفظ 
کاربری باغ های شهرستان کهک و عدم تجاوز به حقابه های زیست محیطی این 
منطقه، مسأله بسیار جدی است که باید در برنامه ریزی ها مورد توجه قرار بگیرد.

روز چهارشنبه کنگره ملی 4000 شهید روحانی با حضور سردار سلامی فرمانده سپاه 
پاسداران، مسئولان کشوری و لشکری، خانواده های معظم شهدا و اقشار مختلف مردم قم 

در مصلی قدس برگزار شد.
بیانات رهبر انقلاب اسلامی در دیدار اعضای ستاد کنگره بزرگداشت چهار هزار شهید 
روحانی که در تاریخ 23 دی 1398 برگزار شده بود، صبح روز چهارشنبه 4 خرداد  ماه  در محل 

برگزاری این همایش در قم منتشر شد.
رهبر انقلاب در دیدار دست اندرکاران کنگره شهدای روحانی:

مخاطب اول در هر یک از عرصه های جهاد و دعوت به خیر روحانیت است
رهبر معظم انقلاب فرمودند: در هر یک از عرصه های جهاد که اولویت و نیاز کشور باشد، 
مخاطب اول آن که باید با احساس مسئولیت وارد میدان شوند، طلاب و فضلای جوان هستند.
حضرت آیت الله خامنه ای در این دیدار، بزرگداشت علما و روحانیون مجاهد و پیش قدم در 
کار خیر را اقدامی شایسته خواندند و گفتند: در دوره دفاع مقدس، طلبه های جوان علاوه بر 
کار تبلیغی و دینی، در صفوف مقدم میدان جنگ هم وارد شدند و تعداد زیادی از آنان نیز به 

شهادت رسیدند.
رهبر انقلاب، جهاد و شهادت را فرهنگی ریشه دار در حوزه های علمیه دانستند و با برشمردن 
مصادیقی از علمای شهید شیعه و سنّی، افزودند: شهیدِ روحانی یعنی کسی که با جان خود 
وارد میدان دعوت به خیر می شود و امروز نیز به تقویت این روحیه در بین طلاب و فضلای 

جوان نیاز داریم.
ایشان امام عظیم الشأن را الگوی ممتازی از علم و جهاد خواندند و خاطرنشان کردند: 
آن بزرگوار همچنان که اول مجاهد دوران خویش و بلکه بسیاری از دوران ها بود و جهادی با 
عظمت تر از جهاد او با این نتایج در طول تاریخ شیعه وجود ندارد، در بالاترین مراتب علمی 
نیز قرار داشت که این نشان می دهد ورود در عرصه جهاد هیچ منافاتی با دانش، تحقیق و 

تدریس ندارد.
حضرت آیت الله خامنه ای با اشاره به انواع جهاد از جمله جهاد علمی، نظامی، سیاسی و 
اجتماعی، افزودند: در هر یک از عرصه های جهاد که اولویت و نیاز کشور باشد، مخاطب اول 

آنکه باید با احساس مسئولیت وارد میدان شوند، طلاب و فضلای جوان هستند.
به  روحانیت،  در  جهاد  افتخارآمیز  فرهنگ  و  روحیه  استمرار  به  امیدواری  ابراز  با  ایشان 
دست اندرکاران کنگره شهدای روحانی توصیه کردند در ادامه این بزرگداشت ها با همفکری 
اهالی فکر و فرهنگ، نام، تصاویر، وصیت نامه و شرح حال و موقعیت شهدای روحانی تکثیر و 

ترویج شود تا امکان استفاده از موقعیت معنوی آن بزرگواران برای همگان فراهم شود.
رئیس جمهور: 

روحانیت همواره همراه مردم بوده است
رئیس جمهور در کنگره چهار هزار شهید روحانی طی یک سخنرانی ویدئو کنفرانسی  گفت: 
دلیل اینکه روحانیت علی رغم تمام شایعات و تهمت ها در دل مردم جای دارد، همین مسئله 

است که حوزه و روحانیون، همیشه کنار مردم حضور داشته است.
حجت الاسلام و المسلمین رئیسی، به پیش گامی روحانیت در عرصه های خدمت اشاره کرد 
و گفت: روحانیون در ایام دفاع مقدس، وظیفه خود را حضور در جبهه های دفاع حق علیه باطل 
می دانستند و به وظیفه الهی می اندیشیدند و همواره خود را در کنار مردم می دیدند و در میان 

آنان بوده اند و در تمام سختی ها حضور داشتند.
وی افزود: امروز اگر تعداد شهدا را در اقشار گوناگون مشاهده کنیم، بالاترین تعداد شهید 
در اقشار مختلف، مرتبط با صنف روحانیت است که نشان دهنده پیش قراولی و پیشتازی 

روحانیت می باشد.
وی، گفت: روحانیت اینگونه پرورش پیدا کرده است و دلیل اینکه امروز روحانیت علیرغم 

تمام شایعات و تهمت ها در دل مردم جای دارد، همین مسئله است که حوزه و روحانیت، کنار 
مردم حضور داشته و به مردم نمی گویند، بروید، بلکه می گویند بیایید، آن ها خود عامل به 

گفته ها هستند و عمل می کنند.
رئیس جمهور تصریح کرد: امروز روحانیون، مشکلات معیشتی بسیاری داشته و کمترین 
میزان دریافتی، مربوط به طلاب و فضلای ماست، اما بیشترین حضور و جانفشانی و در کنار 
مردم بودن را از روحانیون می بینیم. حجت الاسلام و المسلمین رئیسی گفت: باید زندگی 
شهید اصلانی که در حرم مطهر رضوی به شهادت رسید را نگاه کرد که چگونه می زیست و با 
تمام وجود در کنار مردم در حاشیه شهر مشهد زندگی می کرد و این افراد، حجت الهی بر تمام 
ما هستند. وی خطاب به خانواده معظم شهدای روحانی، گفت: حقیقتا خون مطهر شهدا از 
عالم جهل زدایی کرد و خون شهدای ما، امتداد خون مطهر اباعبدالله الحسین )ع( است و آثار 

و برکات آن بر همگان روشن است.
فرمانده کل سپاه پاسداران انقلاب اسلامی: 

روحانیت در مبارزه با استبداد و استعمار همواره پیشتاز بوده است
فرمانده کل سپاه پاسداران انقلاب اسلامی  نیز دراین کنگره گفت: روحانیت معظم ما 

همیشه در تاریخ مبارزات ضد استبدادی نقشی پیشتاز و پیشگام داشته است.
در  را  اسلام  دنیای  و  نمی آوردند  حساب  به  را  مسلمانان  غربی ها  افزود:  سلامی  سردار 
جغرافیای سیاسی غرب جستجو می کردند و به تدریج ارزش های اخلاقی اسلام را می زدودند و 
هویت انسانی انسان را از غرب جایگزین می کردند. فرمانده کل سپاه پاسداران انقلاب اسلامی 
خاطرنشان کرد: اگر این ماجرا تا امروز ادامه می داشت، مطمئنا از آن اسلام پرفروغ، فروغی 
نمی ماند و حتی کار به جایی می رسید که به تعبیر رهبری، بر جنازه اسلام هم شلاق می زدند. 
سردار سلامی افزود: با حضور امام راحل عظیم الشأن، حرکت انقلاب ظاهر شد و در یک 
اعجاب تاریخی و اعجاز الهی، انقلاب اتفاق افتاد و خورشید عالم تاب اسلام از افق ایران این بار 
برای شکست دادن بزرگ ترین امپراطوری تاریخ بشر به صحنه حیات سیاسی امت اسلام آمد.

وی خاطرنشان کرد: شکست دادن آمریکا در دوران جنگ سرد که در ظاهر یک قدرت 
شکست ناپذیر بود، چیزی جز اعجاز و نتیجه نصرت الهی برای مؤمنانی که شمشیر جهاد از 
نیام خارج کرده بودند، نبود. فرمانده کل سپاه تصریح کرد: این شاهکار روحانیت است که 
آمریکا را از صفحه این سرزمین مقدس بیرون راند و در مقابل آن ایستاد و به خداوند توکل 

می کند و عزت را نزد کفار جستجو نمی نماید.
مدیر حوزه های علمیه  :

عمامه های خود را پرچم آمادگی برای ایثار و شهادت می دانیم 
مدیر حوزه های علمیه  نیز دراین کنگره ، با بیان اینکه شهدا ما را به جهاد علمی و پاسخگویی 
فرا می خوانند، گفت: عمامه های خود را نشانه مقاومت می دانیم، عمامه های خود را کفن های 

خود می دانیم، عمامه های خود را پرچم آمادگی برای ایثار و شهادت می دانیم.
آیت الله اعرافی ،لباس روحانیت را لباس جهاد، علم و تقوی خواند و افزود: هر کس آماده ایثار 

و شهادت نیست، حوزه جای او نیست و روحانیت لباس او نیست.
وی با اشاره به اینکه روحانیت بر همان اوصاف زهد و قناعت و مردمی بودن استوار است، 
گفت: ممکن است استثنا های نا درستی باشد، اما منطق روحانیت تواضع در برابر مردم، 

همراهی مردم و غمخواری مردم در تنگنا ها و سختی ها است.

مدیر حوزه های علمیه با اشاره به فرمایشات امام راحل در منشور روحانیت، گفت: امام راحل 
فرمودند که صد ها سال است که روحانیت، تکیه گاه محرومان بوده است؛ همیشه مستضعفان 
از کوثر زلال معرفت فق های بزرگ سیراب شده اند و از مجاهدت های علمی و فرهنگی آنان که 
به حق از جهاتی افضل از دمای شهیدان است که بگذریم، آنان برای دفاع از مقدسات دینی، 
تلخی هایی را کشیده اند و زندان ها و اذیت و آزار ها دید ه اند و زخم زبان ها شنیده اند، شهدای 

گرانقدری را به پیشگاه مقدس حق تقدیم کرده اند.
وی با بیان اینکه شهدای روحانیت منحصر به شهدای مبارزه و جنگ در ایران نیستند، گفت: 
در هر نهضت مردمی، علمای اسلام اولین کسانی بوده اند که بر تارک جبینشان، خون و 

شهادت نقش بسته است.
آیت الله اعرافی افزود: کدام انقلاب مردمی و اسلامی را سراغ داریم که در آن حوزه و روحانیت 
پیشکسوت شهادت نبوده اند و بر بالای دار نرفته اند و اجساد مطهرشان بر سنگ فرش های 

حوادث خونی به شهادت نایستاده است.
مدیر حوزه های علمیه با تاکید بر این که  حوزه و روحانیت باید تلاش کند مانند همیشه 
مرجعیت علمی، معنوی، اخلاقی و اجتماعی را برای خدمت به مردم حفظ کند، گفت: 
پیام شهدای روحانی به ما طلبه ها آن است که حوزه انقلابی و در طراز تمدن اسلامی، باید به 

نیازهای نسل جوان و نیازهای بین المللی پاسخگو باشد.
حوزه عصر انقلاب باید پیرو شهدا باشد

وی با تاکید بر این که حوزه عصر انقلاب باید پیرو شهدا باشد، گفت: پیام شهدای روحانی به 
ما طلبه ها آن است که حوزه انقلابی و در طراز تمدن اسلامی، باید به نیازهای نسل جوان امروز 

و نیازهای بین المللی پاسخگو باشد.
اعرافی افزود: شهدا ما را به پاسخگویی، فعالیت و جهاد علمی، حضور در صحنه های انقلاب، 
دفاع از انقلاب و ارزش های انقلابی و رهبری فرامی خوانند و ویژگی های چنین حوزه ای باید 

متمایز از حوزه عصر انزوا باشد.
وی تاکید کرد: باید با رهبر معظم انقلاب اسلامی  و مراجع  عظام تقلید پیمان تحصیل و 
جهاد علمی، سیاسی و اجتماعی ببندیم؛ چشمان باز و بصیرت عالی در شرایط گوناگون و 

فتنه ها وظیفه ماست
نماینده ولی فقیه در سپاه: 

روحانیت برای نابودی استکبار به جهاد همه جانبه خود ادامه می دهد
 نماینده ولی فقیه در سپاه پاسداران انقلاب اسلامی  نیز دراین کنگره گفت: به کوری چشم 
استکبار، روحانیت و حوزه های علمیه با بصیرت، قاطعیت و آمادگی بیشتر و تاثیرگذاری افزون 
تر در مقابل نظام استکبار ایستاده و برای نابودی ظلم به جهاد همه جانبه خود ادامه خواهد 

داد. 
حجت الاسلام والمسلمین عبدالله حاج صادقی  بیان کرد: هرگز روحانیت در مسیر جهاد 

فی سبیل الله از تهمت ها و فضاسازی ها هراسی نخواهد داشت.
وی بیان کرد: ما امروز به جلسه و یادواره شهدا آمده ایم تا از این بزرگان کسب حیات کنیم؛ 
ما معتقدیم شهید احیاگر جان های مرده است و به انسان و جامعه رنگ حیات می بخشد. ما 
امروز آمده ایم تا با شما عهد و میثاق ببندیم که راه شما را با قدرت ادامه می دهیم و با الگوگیری 
از شما تمام خوف و ترس ها را به کنار انداخته و در مسیر مستقیم بندگی، جهاد فی سبیل الله 

و در مسیر ولایت فقیه حرکت می کنیم.
نماینده ولی فقیه در سپاه پاسداران انقلاب اسلامی تصریح کرد: ما امروز آمده ایم که با شما 
پیمان ببندیم که راه شما که همان جهاد همه جانبه و تشخیص مصداق جهاد در هر دوره ای 
است ادامه می دهیم؛ ما امروز با مقام معظم رهبری تجدید میثاق می کنیم و در مسیر منویات 
ولی امر مسلمین گام بر می داریم. حاج صادقی گفت: روحانیت در جهاد، ولایت مداری، 

نگهبانی از اسلام ناب و تشخیص عمل جهادی در هر زمانی آماده و پای کار است و با قدرت این 
مسیر را ادامه خواهد داد؛ روحانیت امروز فرمان جهاد مقام معظم رهبری را در  جهاد سیاسی، 
اقتصادی، فرهنگی، علمی، جهاد سازندگی، نظامی و در جهاد تبیین با گوش جان شنیده و 
ما با خون حضرت سیدالشهدا)ع( پیمان می بندیم که در این مسیر راه شما را ادامه بدهیم و 
فتنه انگیزی ها، فضاسازی ها و تهمت ها نخواهد توانست روحانیت را از سنگر اسلام انقلابی 
خارج نماید.  نماینده ولی فقیه در سپاه پاسداران انقلاب اسلامی اظهار کرد: به کوری چشم 
دشمنان، حوزه های علمیه قوی تر از همیشه در کنار انقلاب اسلامی مانده و تا تحویل دادن 

این انقلاب به منجی عالم بشریت به راه خود ادامه خواهد داد.
جلوه هایی از برگزاری کنگره چهار هزار شهید روحانی

 این کنگره باشکوه پس از دو سال تاخیر به دلیل شیوع بیماری همه گیری کرونا،  با تلاوت 
آیاتی از کلام الله قرآن مجید و سرود ملی غرور انگیز ایران آغاز شد. اجرای سرودهای حماسی 

به زبان های مختلف جلوه ویژه ای به کنگره داده بود.
فاطمه ملامیری فرزند شهید مدافع محمدمهدی ملامیری در این کنگره  دلنوشته ای خطاب 
به پدر شهیدش قرائت کرد. این فرزند شهید در قسمتی از این دلنوشته آورده بود: من هر چند 
سنی زیادی ندارم اما بزرگترها می گویند اوضاع جهان در حال تغییر است و وضعیت جهان 

به سمت معنویت خواهی و مسیری که شما بخاطر آن شهید شدید، تمایل پیدا کرده است.
این دختر شهید همچنین گفت که من امروز با امام زمانم عهد می بندم که تا جان دارم بعنوان 
یک بسیجی در مسیر آرمان و اهداف شما باشم و شما را در مسیر ظهور و نجات بشریت از ظلم 
و ستم یاری نمایم. در ادامه یکی از روحانیون در وصف شهدای گرانقدر انقلاب مرثیه سرایی 
کرد. رونمایی از تمبر کنگره ملی چهار هزار شهید روحانی و سایر محصولات صوتی، رسانه 
ای و کتاب و نشریات توسط مدیرحوزه های علمیه و فرمانده سپاه پاسداران انقلاب اسلامی و 

استاندار قم از جلوه های این کنگره در جوار حرم ملکوتی کریمه اهل بیت)س( بود.
پیکر مطهر یکی از شهدای تازه تفحص شده دوران جنگ تحمیلی جلوه و نورانیت بخش 
اصلی این کنگره معنوی بود. شهیدی که در مقابل جایگاه قرار داده شده بود تا دوباره تلنگری 
باشد برای همه ما که اگر امروز امنیت و استقلالی در مرزهای سرزمین پرافتخار خود داریم؛ 
مدیون و مرهون از جان گذشتگی آنان است.  در بخشی از این آیین شرکت کنندگان در کنگره 
به احترام مقام شامخ شهدا ایستاده بر روح بلند شهدا سلام و درود فرستادند. تشییع پیکر 
مطهرتازه تفحص شده  از مصلای قدس و قرائت بیانیه پایانی، حسن ختام این کنگره باشکوه 
در قم بود. در این نمایشگاه معرفی و آثار ارزشمند شهدای روحانیت از نهضت مشروطه تا 
انقلاب اسلامی و دفاع مقدس و همچنین شهدای مدافع حرم و شهدای ترور از جمله دو شهید 
اخیر  در حرم مطهر رضوی به نمایش درآمده است. گفتنی است، آیات سیدهاشم حسینی 
بوشهری رئیس جامعه مدرسین، محسن اراکی عضو شورای عالی حوزه و مجلس خبرگان،  
سیدمحمد سعیدی نماینده ولی فقیه در استان قم، سیدیوسف طباطبایی نژاد نماینده ولی 
فقیه در استان اصفهان و حجج الاسلام علی سعیدی رئیس دفتر عقیدتی سیاسی فرماندهی 
کل قوا، عبدالله حاج صادقی نماینده ولی فقیه در سپاه، سردار محمد شیرازی رئیس دفتر 
نظامی فرماندهی کل قوا، سردار ابوالفضل شکارچی معاون فرهنگی و تبلیغات دفاعی و 
سخنگوی ارشد ستاد کل نیروهای مسلح، سردار محمدرضا موحد فرمانده سپاه استان قم و 

سیدمحمد تقی شاهچراغی استاندار قم در این کنگره حضور داشتند.

با حضور مسئولان کشوری و استانی، خانواده های معظم شهدا و اقشار مختلف مردم :

کنگره ملی ۴۰۰۰ شهید روحانی در قم برگزارشد
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وزارت صمت: 

افزایش قیمت شوینده ها تخلف است

وزارت صمت در اطلاعیه ای اخبار منتشرشده در خصوص موافقت سازمان 
حمایت با افزایش قیمت مواد شوینده را تکذیب و اعلام کرده که هنوز تصمیمی در 

این خصوص گرفته نشده و افزایش قیمت ها تخلف صنفی است. 
در پی اخبار ضد و نقیض پیرامون افزایش قیمت مواد شوینده، وزارت صنعت، 
معدن و تجارت طی اطلاعیه ای اعلام کرده که هرگونه افزایش قیمت مواد شوینده 
بدون تأیید و مجوز سازمان حمایت مصرف کنندگان و تولیدکنندگان و مصوبه ستاد 

تنظیم بازار، غیرقانونی است.
وزارت صمت همچنین تاکید کرده که هر واحد تولیدی که معتقد است به علت 
افزایش قیمت مواد اولیه، افزایش هزینه داشته و سود کافی برای ادامه تولید ندارد، 
از طریق مجرای قانونی ذی ربط مستندات لازم ازجمله صورت های مالی، عوامل 
هزینه ای و افزایش قیمت مواد اولیه مورددنیاز را ارائه کند تا موردبررسی و ارزیابی 
قرار گیرد و اگر تشخیص داده شود این افزایش قیمت معقول است در ستاد تنظیم 
بازار مصوب و اجرا خواهد شد؛ اما هیچ افزایش قیمتی بدون تأیید سازمان حمایت 

و مصوبه ستاد تنظیم بازار، قابل اجرا نیست و حتما با آن برخورد می شود.
در پایان این اطلاعیه اخبار منتشرشده در خصوص موافقت سازمان حمایت با 
افزایش قیمت مواد شوینده نیز تکذیب و اعلام شده که هنوز تصمیمی در این 

خصوص گرفته نشده و افزایش قیمت ها تخلف صنفی است.
اوایل اردیبهشت، رئیس هیئت مدیره انجمن صنایع شوینده، بهداشتی و 

آرایشی ایران گفته بود که مذاکره با تولیدکنندگان و سازمان حمایت برای افزایش 
قیمت محصولات شوینده بعد از ماه رمضان در جریان است. اخیرا هم در شبکه 
های اجتماعی برگه ای با عنوان صورتجلسه انجمن صنایع شوینده، بهداشتی و 
آرایشی ایران مبنی بر افزایش قیمت 50 تا 80 درصدی انواع شوینده منتشر شد 

که طبق اعلام انجمن هنوز مجوز اعمال آن صادر نشده بود.
چگونه شکایت کنیم؟ 

مردم می توانند با مراجعه به ستاد خبری سازمان های صنعت، معدن و تجارت 
استان ها و شهرستان های تابعه شکایت خود را تنظیم کنند یا از طریق تلفن 
)124(، پورتال سازمان حمایت به نشانی الکترونیکی www.cppo.ir، سایت 

)ir.124( و اپلیکیشن آپ شکایت خود را مطرح کنند.
طبق قانون نظام صنفی گران فروشی، کم فروشی، تقلب، احتکار، عرضه خارج از 
شبکه عدم اجرای ضوابط قیمت گذاری و توزیع، فروش اجباری،  عدم درج قیمت 

و عدم صدور صورتحساب از جمله مهم ترین تخلفات صنفی است.

مدیرعامل شرکت بازآفرینی شهری:

سکونت۱۹.۵ میلیون نفر 
در بافت های ناکارآمد

مدیرعامل شرکت بازآفرینی شهری ایران گفت: 162 هزار هکتار بافت ناکارآمد 
شهری در کشور وجود دارد که بیش از 19.5 میلیون نفر و 5.9 میلیون خانوار در 

این بافت ها زندگی می کنند.
محمد آئینی در جلسه کمیسیون اجتماعی مجلس شورای اسلامی بر ضرورت 
اعطای سند مالکیت و نوسازی مسکن جهت نجات جان ساکنان سکونتگاه های 
غیررسمی تاکید کرد و گفت: 162 هزار هکتار بافت ناکارآمد شهری )فرسوده، 
تاریخی و سکونتگاه غیررسمی( در کشور وجود دارد که بیش از 19.5 میلیون نفر 

و 5.9 میلیون خانوار در این بافت ها زندگی می کنند.
مدیرعامل شرکت بازآفرینی شهری ایران افزود: همچنین بالغ بر 59 هزار هکتار 
سکونتگاه غیررسمی در شهرهای کشور وجود دارد که بیش از 6.2 میلیون نفر 
در این نوع سکونتگاه ساکن هستند. به طور خلاصه می توان گفت 18 درصد 
جمعیت شهرها در بافت های فرسوده، 11 درصد در سکونتگاه های غیررسمی و 
چهار درصد در بافت های تاریخی سکونت دارند. آئینی عدم توزیع متناسب منابع 
و زیرساخت ها در پهنه سرزمینی، گسترش فقر شهری و پدیده مهاجرت، تغییرات 
اقلیمی و رخدادهای طبیعی )سیل، زلزله، ریزگردها(، نادیده گرفتن گروه های 
کم درآمد در طرح های توسعه شهری و منطقه ای و عدم برنامه ریزی مناسب در 
بخش مسکن بر اساس استطاعت مالی را از جمله مهم ترین عوامل شکل گیری 
سکونتگاه های غیررسمی برشمرد. به گفته معاون وزیر راه و شهرسازی، طبق 
گزارشات اخذ شده از دبیرخانه ستادهای بازآفرینی شهری استان ها، تعداد 1748 
پروژه/ فعالیت در سکونتگاه های غیررسمی اجرا شده و یا در حال اجراست. 
دبیر ستاد ملی بازآفرینی شهری پایدار اظهار کرد: در طول برنامه ششم توسعه 
در مجموع 760 پروژه توسط شرکت بازآفرینی شهری ایران در سکونتگاه های 

غیررسمی اجرایی شده که 283 پروژه به اتمام رسیده است.
  

رئیس سازمان خصوصی سازی خبر داد:

سهم دولت از سرخابی ها تا پایان شهریور 
به کمتر از نصف می رسد

بلوک های  برای عرضه  برقراری مذاکرات  از  رئیس سازمان خصوصی سازی 
مدیریتی دو باشگاه استقلال و پرسپولیس خبر داد و تاکید کرد: سهم دولت از این 

دو باشگاه تا شهریورماه به کمتر از 50 درصد می رسد. 
حسین قربانزاده با اشاره به فراخوان عرضه بلوک های مدیریتی سهام استقلال 
و پرسپولیس که اوایل فروردین ماه توسط سازمان خصوصی سازی اعلام شد، 
اظهار کرد: مذاکراتی با شرکت های مختلف در این راستا در حال انجام است اما 
نمی توان نامی از این شرکت ها برد. گفت زیرا ممکن است شرکت و برنامه سازمان 
را دچار آسیب کند. وی ادامه داد: اما از زمانی که فراخوان اعلام شده است مذاکره 
سازمان خصوصی سازی با شرکت های مختلف که شرایطی داشتند در حال انجام 
است. رئیس سازمان خصوصی سازی تاکید کرد: تعهد سازمان این است که تا 
پایان شهریور سهم دولت در دو باشگاه استقلال و پرسپولیس را را به زیر 50 درصد 

برساند.

مدیر روابط عمومی بانک مرکزی خبر داد؛

مسدود کردن کسری مبلغ چک
 در سایر حساب های افراد 

وجوه  کردن  مسدود  قانونی  طرح  گفت:  مرکزی  بانک  عمومی  روابط  مدیر 
صادرکننده  چک برگشتی به اندازه کسری مبلغ چک در حساب های بانکی از روز 

شنبه 7 خرداد در بانک های دولتی و خصوصی آغاز می شود. 
قانونی  بانک مرکزی نوشت: طرح  روابط عمومی  وفا مدیر  مصطفی قمری 
مسدود کردن وجوه صادرکننده  چک برگشتی به اندازه کسری مبلغ چک در 

حساب های بانکی از فردا در بانک های دولتی و خصوصی آغاز می شود.
دارد،  بانک مختلف حساب  در چند  که  فردی  قانون جدیدچک،  اساس  بر 
چنانچه چک وی در یک حساب برگشت بخورد، مانده کلیه حساب های او احصاء 
می شود و در مرحله بعدی به ترتیب از بیشترین تا کمترین مانده، کسری موجودی 

چک برگشتی مسدود می شود.

رییس اتحادیه مشاوران املاک با انتقاد از تعیین سقف مجاز افزایش اجاره بها به 
میزان 25 درصد گفت: این گونه سیاستها تاثیری در کنترل قیمتها ندارد، اما منجر 
به اختلاف بین مالکان و مستاجران می شود؛ صاحبخانه ای از خوراک و پوشاک و 
تفریح خودش زده و یک خانه اضافه خریده، حالا او را مجبور می کنند نرخ اجاره را 
بسیار کمتر از حد تورم افزایش دهد. مثل این است که در تابستان به مردم بگوییم 

پالتو بپوشند. 
مصطفی قلی خسروی اظهار کرد: آنچه که وزارت راه و شهرسازی به عنوان بسته 
سیاستی ساماندهی بازار اجاره به دولت تحمیل کرد و همچنین طرح دوفوریتی 
مجلس، بدون نگاه کارشناسی کافی صورت گرفته است. طرح مجلس احتمالا 
توسط شورای نگهبان رد می شود. درخصوص دولت نیز عدم توفیق این سیاست در 

دو سال گذشته می توانست چراغ راه باشد که متاسفانه برایشان تجربه نشد.
وی افزود: مداخله دولت در بازار مسکن که تماماً در اختیار بخش خصوصی 
قرار دارد اشتباه است. دستورالعمل باید سهل، آسان و لازم الاجرا باشد. اینگونه 
بازار ندارد، منجر به ایجاد  تاثیری در کنترل  از آنکه  سیاستهای دستوری جدا 

اختلاف بین مالکان و مستاجران می شود. اعلام کردند اجاره بها بیش از 25 
درصد افزایش نیابد و مستاجر را نمی توان بیرون کرد. این قوانین به فرار سرمایه ها 
می انجامد. صاحب خانه وقتی می بیند با فشار روبه روست خانه خود را می فروشد 

و به ترکیه می رود.
رشد اجاره بها در کشور بیش از سه برابر بخشنامه دولت بود

وی خاطرنشان کرد: از سال 1399 به بعد اعلام کردند اجاره در تهران بیش از 
25 درصد بالا نرود. آنچه اتفاق افتاد رشد 46 درصدی اجاره بها در پایتخت بود. در 
بعضی مناطق تهران رشد تا 100 درصد هم داشتیم. در شهرهای کوچک میزان 
مجاز را 15 درصد تعیین کردند اما امسال میزان رشد اجاره بها در کشور طبق آمار 
رسمی 50 درصد اعلام شد؛ یعنی بیش از سه برابر بخشنامه های دولت افزایش 
یافت. آقایان چه زمانی می خواهند از عدم توفیق برخی برنامه های خود درس 

بگیرند؟
رییس اتحادیه مشاوران املاک با بیان اینکه واحدهای استیجاری نوعی کمک به 
اقتصاد خانوارها است گفت: صاحب خانه یک عمر از خوراک و پوشاک و گردش 

خودش زده و یک واحد اضافه خریده تا کمک خرج خانواده اش باشد. با شرایط 
اقتصادی فعلی که همه درگیر آن هستند به مالک می گویید اجاره را بیش از 25 
درصد افزایش نده. مثل این است که در تابستان، مردم را مجبور کنیم پالتو بپوشند!  
اولویتهای کشور دانست و افزود: دین اسلام  از  خسروی، حفظ سرمایه ها را 
مالکیت را محترم شمرده و به حفظ جایگاه سرمایه گذار تاکید دارد. اگر کسی چند 
خانه اجاره داد دولت باید او را تشویق و تشکر کند که به تولید مسکن کمک کرده، 

نه اینکه او را با انواع و اقسام فشارها از بازار مسکن فراری دهد.
افزایش قدرت خرید متقاضیان مسکن با وام 700 میلیونی

وی همچنین درباره پیشنهاد وزیر راه و شهرسازی برای افزایش وام خرید مسکن 
تا رقم 600 یا 700 میلیون تومان گفت: افزایش تسهیلات خوب است و می تواند 
مقداری به رشد توان خرید متقاضیان کمک کند؛ به شرط آنکه مدت بازپرداخت 
آن 20 سال یا بیشتر شود. در شرایط فعلی که به دلیل عملکرد نامناسب دولتهای 
پیشین، قیمت مسکن شش تا هفت برابر شده تسهیلات و بسته های تشویقی، 

کمک کننده خواهد بود.
رییس اتحادیه مشاوران املاک افزود: افزایش مبلغ وام مسکن در صورتی مفید 
است که به ابزار کاسبی بانکها تبدیل نشود. اگر بانکها بخواهند با سود 18 درصد 
بیش از 11 میلیون تومان قسط از مشتریان دریافت کنند کمتر کسی توانایی 
دریافت این وام را خواهد داشت. اگر قرار است بانکهای اسلامی داشته باشیم باید 
نرخ سود تسهیلات 700 میلیون تومانی حداکثر 4 درصد باشد. با سود 18 درصد 

فعلی مردم باید ظرف 12 سال بیش از یک میلیارد تومان سود بپردازند.
رییس اتحادیه مشاوران املاک با بیان اینکه تسهیلات 700 میلیونی می تواند 
60 تا 700 درصد قیمت مسکن در مناطق جنوبی تهران را پوشش دهد گفت: در 
حال حاضر کمترین متوسط قیمت مسکن به منطقه 18 تهران با میانگین 15.7 
میلیون تومان تعلق دارد. بر این اساس وام مذکور می تواند بیش از 90 درصد قیمت 
مسکن در این منطقه را پوشش دهد. اما باید برای مناطق برخوردار کلانشهرها نیز 

فکر شود.
در کشورهای توسعه یافته وام 90 درصد قیمت مسکن را پوشش می دهد 
خسروی با اشاره به تسهیلاتی که در کشورهای توسعه یافته برای خرید مسکن 
پرداخت می شود گفت: وام در اروپا و آمریکا بیش از 90 درصد قیمت مسکن را 
پوشش می دهد. معتقدم دولت نباید برای وام مسکن سقف قائل شود و به هر 
میزان که متقاضی توان پرداخت دارد، تسهیلات بپردازد. این اقدام جدا از آنکه 
می تواند در خانه دار شدن بسیاری از مردم کمک کننده باشد، صنعت ساختمان 
و بازار مسکن را به عنوان یک بخش پیشرو در اقتصاد کشور راه می اندازد و به رشد 

اشتغال می انجامد.
رکود بازار مسکن در اردیبهشت ماه 

وی در تشریح وضعیت اردیبهشت ماه بازار مسکن اظهار کرد: اوضاع بازار چندان 
مناسب نبود و رکود کماکان وجود دارد. علت اصلی هم به پایین بودن توان خرید 
متقاضیان مربوط است. برخی تحلیلها و مصاحبه های غیرکارشناسی توسط بعضی 

افراد هم که انتظارات تورمی را القا می کنند در تشدید رکود موثر است.

رییس اتحادیه املاک در واکنش به تعیین سقف اجاره بها؛

مداخله دولت در بازار مسکن اشتباه است

افزایش 70  به  اشاره  با  رفاه اجتماعی  و  تعاون، کار  وزیر   
درصدی میزان پرداختی شرکت های زیرمجموعه این وزارتخانه 
به صندوق های بازنشستگی کشور، گفت: این مبلغ در سال 

جاری به 52 هزار میلیارد تومان افزایش یافته است. 
حجت الله عبدالملکی روز پنج شنبه در آیین بهره برداری از 
کارخانه دولومیت شهرستان نهاوند، اظهار داشت: با پیگیری 
های انجام شده در سال جاری مبالغ پرداختی شرکت ها به 
درصد   70 قبل  سال  به  نسبت  بازنشستگی  صندوق های 
افزایش یافته به طوریکه از 30 هزار میلیارد تومان به 52 هزار 

میلیارد تومان رسیده است.
وی گفت: وزارت کار، رفاه و تامین اجتماعی در چهار عرصه 
کار و اشتغال، آتیه و بازنشستگی، رفاه مردم و رفع فقر و اموال 
مردم به 65 میلیون نفر از جمعیت کشور خدمات رسانی می 

کند. 
عبدالملکی با اشاره به فعالیت 400 شرکت و پنج صندوق 
بازنشستگی در مجموعه وزارت کار، تصریح کرد: صندوق 
صندوق  عضو،  نفر  میلیون   45 با  اجتماعی  تامین  بیمه 
بازنشستگی، کشاورزان و عشایر، بازنشستگی فولاد و آینده 
ساز صندوق هایی هستند که در حدود 51 میلیون نفر را تحت 

پوشش خود دارند.
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی راهبرد مدیریت سالم و کارآمد 
را از نیازهای ضروری برای ایجاد بهره وری بالا در صندوق ها و 
شرکت های این وزارتخانه دانست و اظهار داشت: در طول 9 
ماه گذشته 550 انتصاب از بین افراد فسادستیز برای مناصب 
مدیریتی این حوزه انجام شده که بازخورد و دستاوردهای 

خوبی به ویِژه در بخش فولاد، پتروشیمی و حمل و نقل داشته 
است.

دیگر  از  را  کشور  اساسی  نیازهای  تامین  عبدالملکی 

راهبردهای وزارت متبوع خود برشمرد و افزود: 35 درصد کل 
نیاز دارویی کشور در شرکت های تابعه این وزارتخانه تولید می 
شود و موظف هستیم در حل مشکلات حوزه دارو و درمان 

یاری رسان بخش های مسئول در کشور باشیم.
وی همچنین خاطرنشان کرد: 40 درصد سیمان مورد نیاز 
کشور در شرکت های وابسته به وزارت کار تولید و بدون احتکار 
در بورس عرضه می شود که نقش ویژه ای در افزایش تولید و 

عرضه این کالا دارد. 
وزیرتعاون، کار و رفاه اجتماعی تصریح کرد: راهبرد سوم ما 
ورود به حوزه های دانش بنیان با کمک تکمیل زنجیره ارزش 
افزوده است که بخش معدن از مهم ترین شاخص های این 

راهبرد محسوب می شود.
عبدالملکی با اشاره به فعالیت پنج تا 6 هزار معدن در سراسر 
کشور گفت: به همین میزان عرصه و پهنه غیرفعال داریم که 

این ثروت معطل مانده باید فعال و به بهره برداری برسد.
وی با تاکید بر فعال شدن بخش معدنی کشور گفت: این 
بخش نیاز به سرمایه گذاری های بزرگ دارد و شرکت شستا در 
این راستا نقش پر رنگی دارد که نمونه پروِژه های به ثمر نشسته 

این شرکت امروز در نهاوند راه اندازی شد.
 وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی در بخش دیگری از سخنان 
خود به اجرای طرح مردمی سازی یارانه ها اشاره کرد و افزود: 
این پروژه بزرگ کشور بعد از دوران دفاع مقدس است که به 

خوبی در حال اجراست. 
عبدالملکی با تاکید بر اینکه پیش از اجرای طرح بخش 
اعظم یارانه 400 هزار میلیارد تومانی دولت برای اقلام  اساسی 
نصیب دلالان، قاچاقچیان و مصرف کنندگان خارجی می 
شد، گفت: این طرح نیازمند نظارت و کنترل بیشتری در 

سطح بازار است تا قیمت بقیه اقلام افزایش پیدا نکند.

وزیر کار خبر داد:

 افزایش ۷۰ درصدی پرداختی به صندوق های بازنشستگی

جنجال آیفون هنوز ادامه دارد؛

چه کسانی از بحران آیفون در ایران سود می برند؟
علی سعدوندی گفت: مهمترین اولویت و برنامه برای سیاستگذار اقتصادی 

ایجاد شرایطی برای ممانعت از خروج سرمایه است . 
این استاد دانشگاه در کلاب هاوس خبرانلاین با موضوع ممنوعیت آیفون؛ 
زندگی چه کسانی قرار است لوکس شود، گفت: سیاستگذار باید در اشلی بزرگ 
سیاست هایش را تدوین کند و مهمترین مصداق درستی یک برنامه، این است که 

خروج سرمایه از ایران متوقف شود.
گفتنی است در روزهای اخیر رئیس کل سازمان توسعه تجارت گفته است 
عده ای که به دنبال سود خود بوده اند، با فضاسازی روانی خبر ممنوعیت واردات 
انجام  آیفون  سفارش  ثبت  نیاز  دوبرابر  درحالی که  کرده اند؛  منتشر  را  آیفون 

داده اند. به گفته او، مردم برای خرید آیفون بهتر است عجله نکنند.
خبر احتمال واردات گوشی آیفون زمانی منتشر شد که در اواخر اردیبهشت 
گروهی از واردکنندگان با انتشار تصویری اعلام کردند که هنگام ثبت سفارش 
گوشی مدل آیفون در سامانه جامع تجارت با این پیام روبه رو شدند که امکان ثبت 

سفارش تلفن همراه با برند اپل را تا روز شنبه 31 اردیبهشت نخواهند داشت.
در گام بعدی هم، برخی از واردکنندگان با انتشار تصویری دیگر گفتند که هنگام 
ثبت سفارش گوشی های آیفون در سامانه جامع تجارت برای دریافت ارز، با پیغام 
»باتوجه به قرارگیری تلفن همراه با برند اپل در گروه کالایی 27 )کالای لوکس و 

غیرضروری( امکان ثبت سفارش آن وجود ندارند« روبه رو شده اند.
این خبرها باعث افزایش نجومی قیمت آیفون از 35 تا 45 میلیون تومان در 
مدل های مختلف این گوشی به 55 تا 65 میلیون تومان شد. همچنین، بسیاری 
از فروشندگان چه در بازار فیزیکی و چه در وب سایت های آنلاین گوشی در هفته 

جاری فروش مدل های مختلف آیفون را متوقف کرده اند.
بعد از افزایش بیش ازحد قیمت آیفون، مدیرکل دفتر مقررات صادرات و واردات 
ثبت  آیفون گفت که  واردات  به خبرهای ممنوعیت  واکنش  وزارت صمت در 

سفارش موبایل های آیفون با هیچ محدودیتی همراه نیست.
پشت پرده ممنوعیت آیفون چیست؟

با این حال سعدوندی به اعلام ممنوعیت واردات آیفون و حرف و حدیث های 
بعدی و تکذیب این موضوع اشاره کرد و گفت: از قبل درباره ضرورت ممنوعیت 
واردات گوشی های لوکس از سوی مقامات وزارت صمت اطلاع رسانی شد. من 

این تصمیم را واقعا تصویر درستی نمی دانم. فردی که گوشی در حد و اندازه 
آیفون می خواهد، به گوشی پایین تر رضایت نمی دهد و در برندی دیگر این 

گوشی را انتخاب می کند .
وی با تاکید بر اینکه محدودیت ها عامل مهم فرار سرمایه هستند، گفت: شاید 
برخی بگویند ممنوعیت واردات آیفون ضرری برای دهک های پایین درآمدی و 
همچنین طبقه متوسط ندارد، گفت: این تصور کاملا اشتباه است. بازار گوشی 
تلفن همراه فقط سه بازیگر بزرگ دارد. یک شرکت متعلق به چین است، یکی 

متعلق به کره جنوبی و یکی متعلق به این شرکت آمریکایی .
وی ادامه داد: حالا ببینید که وقتی یک بازیگر حذف می شود کدام شرکت ها 
این  نهایت  از کاربر بگیرید، در  را  انتخاب  نفع می برند. در ضمن وقتی حق 
شرکت های خارجی منتفع می شوند نه مردم . بالا رفتن قیمت آیفون، در نهایت 

قیمت سایر کالاهای این بازار را نیز تحت تاثیر قرار می دهد.
وی گفت: می گویند باید در ارز صرفه جویی کرد این در حالی است که به دو 
روش ارز ازکشور خارج می شود، یکی از طریق واردات کالا و خدمات دیگری 
از طریق فرار سرمایه . وقتی شما واردات خودرو و واردات گئشی تلفن همراه و 
واردات دیگر کالاهای مورد نیاز انسان مدرن را از او می گیرید در نهایت با ایجاد 

ناامیدی سبب می شوند که روند خروج سرمایه از کشور شدت بگیرد.
وی با تاکید بر اینکه این تصمیمات باید در راستای ایجاد امید و انگیزه اتفاق 
بیفتد، تاکید کرد: خروج سرمایه و ایجاد ناامیدی بسیار بیشتر سبب خروج 

سرمایه می شود و باید ریشه چنین تصمیمات عجیبی روشن شود.
سعدوندی با تاید بر اینکه جامعه سی سال قبل پذیرفت که نباید خودروی 
خارجی وارد بازار شود و مردم با این تصمیم همراهی کردند و به امید خودروساز 

شدن ، ممنوعیت واردات خودرو را به رسمیت شناتند .
وی گفت: با همین دست فرمان، در مورد هواپیما ساز شدن و کامپیوتر ساز 

شدن و لوکوموتیو ساز شدن داشتیم اما در نهایت نتیجه فقط منع واردات بود .
به گفته وی وقتی رقیب خارجی از بازار حذف می شود، دیگر تولیدکننده 

داخلی وقعی به افزایش کیفیت نمی گذارد و انحصار تشویق می شود .
وی اضافه کرد: در این شرایط باید از تصمیمات اشتباه در بازار گوشی تلفن 
همراه پرهیز کرد چون در نهایت حتی نفع تولیدکننده داخلی نیز در میان نیست 
و فقط بازیگران بزرگ این بازار یعنی شرکت های سامسونگ شیائومی منتفع 

می شوند .
در این نشست، سعید اشتیاقی ، فعال اقتصادی و عضو اتاق بازرگانی نیز گفت: 
خارج کردن دلار از بازار می تواند صرفه جویی بسیار اندکی در بازار ایجاد کند چرا 
که رجیستری آیفون کمی سخت تر از گوشی های اندرویدی است در ضمن چون 
گوشی نیاز به رجیستری دارد، نمی شود قاچاق بی حساب و کتاب آن اتفاق 

بیفتد.
وی با تاکید بر اینکه بازار موبایل متولی خاصی ندارد، گفت: صدای واحدی به 
گوش مسئولان نمی رسد چرا که ما هم انجمن واردکنندگان موبایل داریم، هم 
اتحادیه صوتی و تصویری و اتحادیه مخابرات و انجمن موبایل که همین تعدد 

سبب شده دغدغه های این ها شنیده نشود.
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معاون باشگاه پرسپولیس در مورد اینکه آیا بازی با تراکتور در زمین بی طرف تکرار می شود گفت: چنین چیزی صحبت 
ندارد و نتیجه باید سه بر صفر به نفع ما اعلام شود. 

محمد محمدی روز پنجشنبه در مورد حضورش در فدراسیون فوتبال، اظهار داشت: در خصوص تیم امید و مسائل 
مالی آن به فدراسیون آمدم تا با مسوولان صحبت کنم. من و مهدوی مهدوی کیا مقداری دریافتی داشتیم و به »جان 

لامرز« کمک اول مهدوی کیا هم در اواخر فروردین پرداختی داشتیم.
وی به حضور امید عالیشاه و سعید آقایی در کمیته انضباطی پیرامون بازی با تراکتور در هفته بیست و هشتم اشاره کرد و 
گفت: این بازیکنان امروز به کمیته انضباطی رفتند. دوشنبه نیز افشین پیروانی به کمیته انضباطی خواهد رفت. انشالله 

جلسات خوبی برگزار و نتیجه آن به نفع باشگاه باشد.
محمدی با بیان اینکه واقعا هیچ جای دفاعی برای اتفاقات دیدار با تراکتور وجود ندارد و مستندات تیم میزبان کافی 
نیست ادامه داد: با توجه به صحبت های داور که اعلام کرد قرار نبوده بازی مجددا برگزار شود، فکر می کنم هیچ دلیلی 

برای توضیح اضافه نیست.
معاون باشگاه پرسپولیس به حضور داور در راهرو ورزشگاه اشاره کرد و افزود: از قول ما گفته بودند که می خواهیم بازی 

کنیم در صورتیکه بازیکنان پرسپولیس در حال دوش گرفتن یا غذا خوردن بودند.
وی در مورد اینکه اعلام نتیجه این بازی بعد از مسابقات در رقابت پرسپولیس و سپاهان تاثیر گذار خواهد بود، گفت: 

قبل از اتمام لیگ نتیجه بازی قطعا اعلام خواهد شد.
معاون ورزشی باشگاه پرسپولیس در مورد اینکه گفته می شود دیدارهای هفته پایانی لیگ بدون بازیکنان ملی پوش 
برگزار می شود، توضیح داد: این نظر فدراسیون است و باید بررسی و با کادرفنی خودمان صحبت کنیم. اگر به جمع 

بندی برسیم می توانیم به تیم ملی کمک کنیم به طور قطع به تیم ملی کمک خواهیم کرد.
وی  با بیان اینکه گفته شده »میلاد سرلک« از کشورهای حاشیه خلیج فارس پیشنهاد دارد، گفت: تقریبا با بازیکنان 

باشگاه به توافقات خوبی رسیدیم و فکر نمی کنم مشکلی از این بابت وجود داشته باشد.
محمدی در مورد انتشار لیست مازاد روز گذشته پرسپولیس اظهار داشت: یحیی گل محمدی تاکنون هیچ لیست مازاد 

و خریدی نداده  است.
معاون باشگاه پرسپولیس در خصوص اینکه آیا مذاکراتی با میلاد زکی پور از حوزه خیلیج فارس صورت گرفته شده 

است یا خیر؟ گفت: هیچ پشنهادی داده نشده است.
محمدی در پاسخ به سوال در مورد شرایط کادر فنی و احتمال اضافه شدن یک مربی به آن، عنوان کرد: اگر گل محمدی 

نیاز داشته باشد قطعا کمک می کنیم تا خواسته هایش اجرایی شود.
معاون باشگاه پرسپولیس در مورد اینکه آیا بازی با تراکتور در زمین ثالث تکرار می شود، گفت: خیر. فقط نتیجه سه 

بر هیچ.

معاون باشگاه پرسپولیس:

 تکرار دیدار تراکتور و پرسپولیس صحت ندارد
 پیشکسوت پرسپولیس با ابراز نگرانی از آینده این تیم 
گفت: پرسپولیس شاکله خود را از دست داده است و جای 
بازیکنان ملی پوش را نفرات سطح پایینی پُر کرده که باعث 

نزول تیم شدند. 
بازی  در  اخیر  اتفاقات  درخصوص  بزیک   ادموند 
اقدامات  نظرم  به  داشت:  اظهار  تراکتور،  و  پرسپولیس 
طرفداران تراکتور برای این باشگاه مثل قتل غیر عمد بود. 
ابتدا تحت تاثیر جو ورزشگاه، سنگ پراکنی کردند و حالا به 
دنبال بهانه ای هستند که این مسئله را به گردن فرد دیگری 

مثل عالیشاه بیاندازند. انتظار بعضی رفتارها از عالیشاه هم نمی رفت اما نمی توان گفت که این ها برنامه ای برای کسب 
3 امتیاز از بازی با تراکتور بوده است. البته مقصر اصلی سازمان لیگ است که هر شب یک تصمیم می گیرد و اصلا 

معلوم نیست چرا به یکباره جمعیت تماشاچیان بالا رفت.
وی افزود: قانونا داوران نمی توانند بیش از 30 دقیقه بازی را معلق نگه دارند و تصمیم به تعلیق باید در نیمه  اول 
گرفته می شد زیرا این وضعیت در شان فوتبال ما نبود که اینقدر هم به درازا بکشد. همانطور که باشگاه هایمان حرفه ای 
نیستند، تماشاگران و هواداران حرفه ای نیز نداریم؛ به قول مرحوم ناصرخان حجازی: »فقط شماره های پشت 
لباس هایمان لاتین شده است«. برای حل این مشکل مثل AFC در برخورد با نارنجک اندازی ها جریمه سنگینی برای 
باشگاه ها تعیین شود تا دیگر شاهد این اتفاقات نباشیم. پیشکسوت تیم پرسپولیس گفت: پرسپولیس شاکله خود را از 
دست داده است و جای بازیکنان ملی پوش را نفرات سطح پایینی پُر کرده که باعث نزول تیم شدند. در واقع شخصی 
که مربی این تیم شود، تنها نباید به مربیگری فکر کند بلکه می بایست با خیلی مسائل دیگر مثل حواشی و کمبودهای 

مالی، برخورد منطقی داشته باشد که یحیی در این زمینه ها موفق نبود.
وی ادامه داد: درست است که توقع ها از تیم بالاست اما یحیی در جذب بازیکنان خارجی موفق نبود. اگر گل محمدی 
به بهانه کمبود تجربه شجاعت استفاده از بازیکنان امید آکادمی پرسپولیس را نداشت، قطعا نتیجه خیلی بهتری 
می گرفت. حتی اگر نتیجه خوبی حاصل نمی شد فوتبالیست های با آینده ای ساخته و از آکادمی به لیگ برتر آمده 

بودند.
مربی اسبق جوانان پرسپولیس با اشاره به وضعیت بسیار بد آکادمی ها در فوتبال کشورمان، گفت: باشگاه های ایران 
 AFC آکادمی را به جای بازیکن سازی برای نتیجه می خواهند تا درآمد و جایگاه خودشان را تثبیت کنند. اگر فشارهای
نباشد در ایران هیچ باشگاهی آکادمی تشکیل نمی دهد زیرا فقط به چشم هزینه به آن نگاه می کنند. به اسم تیم های 

پایه خیلی بودجه ها گرفته شده اما اصلا معلوم نیست کجا خرج شده زیرا اصلا کسی بر آن ها نظارت ندارد.

بزیک: شاکله پرسپولیس از بین رفته است

»یحیی« شجاعت استفاده از جوانان را نداشت

 
سرمربی تیم ملی فوتسال:

 با وجود تغییر نسل به دنبال قهرمانی هستیم
سرمربی تیم ملی فوتسال می گوید هدف تیمش قهرمانی در حام ملت های آسیا 
است.  وحید شمسایی، در خصوص هم گروهی ایران با چین تایپه، لبنان و اندونزی 
عنوان کرد: برای ما این که با چه تیمی هم گروه می شویم، در اولویت دوم است و 
اولویت اول ما قهرمانی است. ما این ذهنیت را در بازیکنان ایجاد کردیم که در هر 
صورت و هر حالتی باید قهرمان شویم. برایمان مهم نیست که در تغییر نسل هستیم 
و تعداد بازی ملی یک سری بازیکنانمان به عدد 5 هم نمی رسد.  وی ادامه داد: 
فوتسال آسیا در سال های اخیر پیشرفت زیادی کرده است و تیم هایی مثل کویت، 
ویتنام و ازبکستان هم به جمع تیم های قدرتمند آسیا اضافه شده اند. برنامه ریزی 
همه تیم های آسیایی در این سطح برای مراحل حذفی است و دیگر کسی به 
حضور در مرحله گروهی قانع نیست. 5، 6 سال پیش بود که برای اولین بار در تاریخ 
تمامی تیم های آسیایی توانستند از گروه خود بالا بیایند که این نشان دهنده بالا 
رفتن کیفیت فوتسال در آسیا است. ما اهداف بسیار بالایی داریم که یکی از آن ها 
قهرمانی است. کمترین انتظار هم از ما قهرمانی است و ما تلاش خود را می کنیم در 

راه رسیدن به اهداف خود، به این مهم هم دست پیدا کنیم.
سرمربی تیم ملی درباره تقابل با اندونزی با مربی گری هاشم زاده عنوان کرد: 
اندونزی 5 سال یک مربی ژاپنی داشت که باعث شد فوتسال اندونزی پیشرفت 
زیادی در این سال ها کند. هاشم زاده که مربی باهوشی است، بعد از این مربی، 
هدایت اندونزی را قبول کرد و فوتسال اندونزی را پیشرفت داد. شاید سال ها قبل 

اندونزی، فوتسال سطح بالایی نداشت اما اکنون به کیفیت خوبی رسیده است.
وی در خصوص بازی دوستانه با آرژانتین و همچنین شرکت در تورنمنت تایلند 
تصریح کرد: بازی دوستانه با آرژانتین به صورت کامل هماهنگ شده و تنها تهیه 
بلیت و پرواز به آرژانتین برای انجام بازی مانده است. برای تورنمنت تایلند دعوت 
شده ایم و منتظر هماهنگی های فدراسیون هستیم زیرا به نظرم می تواند مسابقات 
خوبی پیش از جام ملت ها باشد. شمسایی درباره قطعی شدن دیدار دوستانه با ژاپن 
تصریح کرد: این دیدار هم قطعی شده است و فقط تعیین تاریخ آن مانده است. 
دوست دارم هر موقع رفتم، یک چیز ماندگار از خودم باقی بگذارم و آن هم مشخص 

کردن برنامه تیم ملی تا هفت، هشت ماه بعد است. 

استقلال با چه بازیکنانی
 تمدید خواهد کرد؟

5 بازیکن استقلال قراردادشان تا پایان این فصل با استقلال به پایان می رسد و 
ماندن یا نماندن این بازیکنان به لیست و ورودی و خروجی فرهاد مجیدی در نقل و 

انتقالات بستگی خواهد داشت. 
براساس این گزارش ، سه شنبه شب، تیم فوتبال استقلال در چارچوب هفته 
بیست و نهم رقابت های لیگ برتر موفق شد با 2 گل مس رفسنجان را شکست دهد 
تا با خیال راحت تری به سراغ هفته آخر این مسابقات  و برگزاری جشن قهرمانی و 

همچنین حفظ رکورد شکست ناپذیری خود برود.
در حالی که استقلالی ها به پیشواز قهرمانی این فصل خود در رقابت های لیگ برتر 
می روند اما مساله مهمی که برای هواداران استقلال مهم است، بحث تمدید قرار داد 
بازیکنان استقلال است. وریا غفوری، روزبه چشمی، آرمان رمضانی، رافائل سیلوا، 
عارف غلامی بازیکنانی هستند که با پایان یافتن این فصل، قراردادشان با استقلال 
به پایان خواهد رسید. همچنین بازیکنانی در استقلال هستند که با وجود اینکه با 
استقلال قرارداد دارند، اما نمی توان به طور قطع گفت که در فصل آینده در جمع 
آبی پوشان پایتخت حضور خواهند داشت. استقلال در فصل پیش رو، بازیکنان 
مختلفی را به باشگاه های دیگر قرض داد که امین قاسمی نژاد و متین  کریم زاده از 
شاخص ترین این بازیکنان هستند و مشخص نیست که این بازیکنان پس از اتمام 
قرارداد قرضی خود به جمع شاگردان مجیدی بازمی گردند یا خیر. باشگاه استقلال 
همچنین 2 بازیکن سرباز یعنی سیاوش یزدانی و محمدحسین مرادمند را در جمع 
خود دارد که این 2 بازیکن  فعلا به علت طی کردن دوره خدمت در تیم فوتبال ملوان 
حضور دارند و همچنان اخبار مختلفی از حضور و بازگشت این 2 بازیکن به جمع 
آبی ها به گوش می رسد اما تا اینجای کار هیچ اتفاق مثبتی مبنی بر بازگشت این 2 
بازیکن رخ نداده است. تمام این معادلات به لیست ورودی و خروجی فرهاد مجیدی 
مربوط خواهد بود و طبق پیگیری های انجام شده، باشگاه استقلال تلاش کرده 
است تا به گمانه زنی های نقل و انتقالاتی بی توجه باشد و پس از پایان لیگ، استارت 
رسمی خود را برای نقل و انتقالات آغاز کند  و باید دید در پایان فصل بیست و یکم 
لیگ برتر چه بازیکنانی در استقلال ماندنی خواهند بود  و  چه بازیکنانی باید از جمع 

آبی ها جدا شوند.

پیشکسوت باشگاه استقلال :

هدف استقلال قهرمانی و هدف دیگر 
تیم ها اولین شکست استقلال بود

 پیشکسوت باشگاه استقلال گفت: در سالی که هدف بزرگ استقلال قهرمانی در 
لیگ برتر بود، هدف نیمی از تیم های لیگ شکست دادن این تیم بود. 

تیم فوتبال استقلال که در هفته بیست و هفتم لیگ برتر قهرمانی اش را در این 
فصل از رقابت ها تثبیت کرده بود، در هفته بیست و نهم توانست با 2 گل میزبانش 
مس رفسنجان را شکست دهد که این نوزدهمین پیروزی فصل آبی پوشان و نهمین 
شکست تیم مس رفسنجان در این رقابت ها بود. ایوب اصغرخانی در گفتگویی در 
خصوص این بازی اظهار داشت: با اینکه مس هم بازی خوبی ارائه داد، اما قطعاً 
استقلال تیم برتر میدان بود و شایسته این پیروزی. همانطور که آنها سزاوارانه قهرمان 
لیگ برتر شدند، در این بازی هم با شایستگی به پیروزی رسیدند. پیشکسوت آبی 
پوشان گفت: در سالی که فرهاد مجیدی و مجموعه استقلال هدفشان قهرمانی 
بود، هدف نیمی از تیم های لیگ این بود که اولین شکست فصل استقلال را رقم 
بزنند. در فصلی که فقط پیروزی و قهرمانی می توانست آبی ها را خوشحال کند، 
خیلی از تیم ها برای خوشحالی به دنبال اولین شکست این تیم بودند و این بود 

تفاوت بین اهداف تیمی که قهرمان شد با دیگر تیم ها.

مهدی ترابی: 

انگیزه ام برای تمدید قرارداد 
تکرار موفقیت های گذشته بود

تکرار  قرارداد  تمدید  برای  انگیزه اش  می گوید  پرسپولیس  فوتبال  تیم  بازیکن 
پرسپولیس  با  قرارداد  تمدید  درباره  ترابی  مهدی  بود.   گذشته  موفقیت های 
اظهار کرد: خوشحالم که قراردادم را با پرسپولیس تمدید کردم تا افتخاراتی که با 
پرسپولیس کسب کرده بودیم را دوباره  تکرار کنیم. خوشحالم که توانستم در خدمت 
تیم باشم. همه تلاشم را انجام می دهم که سال آینده بتوانیم دل هواداران را شاد 
کنیم. وی افزود: فصل گذشته که بدون جام برای ما بود قطعا فصل خوبی نبود اما 
انگیزه تمدید قرارداد من این بود که دوباره موفقیت های گذشته را تکرار کنم. همه 
تلاش خودمان  را انجام می دهیم در کنار هواداران افتخارات گذشته را تکرار کنیم و 
پرچم پرسپولیس را بالا نگه داریم. ما در پرسپولیس یاد گرفتیم که فرد مهم نیست و 
تیم مهم است. اولین هدف ما در فصل جدید قهرمانی است و می خواهیم در آسیا 
هم موفق ظاهر شویم. هر زمانی که کادر مدیریتی و بازیکنان و هواداران متحد بودند 

افتخارات زیادی کسب کرده ایم و ان شاءالله باز هم این اتحاد شکل بگیرد.

با حضور مدیر کل ورزش وجوانان استان قم صورت گرفت ؛

تجلیل از فرنگی کار قهرمان قمی
محمدجواد ابوطالبی قهرمان وزن 48 کیلوگرم مسابقات بین المللی کشتی 

فرنگی طی مراسمی با حضور مدیر کل ورزش و جوانان استان قم تجلیل شد.
به گزارش روابط عمومی اداره کل ورزش و جوانان استان قم، تجلیل از محمدجواد 
ابوطالبی قهرمان وزن 48 کیلوگرم مسابقات بین المللی کشتی فرنگی سرخس با 
حضور مدیر کل ورزش و جوانان، معاون توسعه ورزش قهرمانی، رئیس سازمان 

بسیج ورزشکاران و کادر اجرایی هیات کشتی استان قم برگزار شد.

امید نمازی، مربی سابق تیم ملی گفت: اسکوچیچ قطعا لیاقت حضور در تیم 
ملی را دارد و نشان داده می تواند در جام جهانی هم خوب کار کند.

پیدا کند.  باید در جام جهانی 2022 قطر حضور  تیم ملی چند ماه دیگر 
شاگردان دراگان اسکوچیچ پس از صعود مقتدرانه به این مسابقات حالا در اندیشه 
ثبت اولین صعود ایران از دور گروهی جام جهانی هستند اما در مقابل تیم های 
قدرتمندی چون انگلیس و آمریکا کار ساده ای ندارند. از طرفی وضعیت تدارکات 
تیم ملی هم تعریف چندانی ندارد و تنها دیدار دوستانه قطعی ملی پوشان که با تیم 
ملی کانادا بود لغو شد تا نگرانی ها در خصوص شرایط تیم ملی افزایش یابد. امید 
نمازی، دستیار سابق کارلوس کی روش در تیم ملی که خودش هم سابقه حضور 
در جام جهانی را دارد در گفت و گوی اختصاصی با خبرآنلاین صحبت های 
جالبی را در خصوص وضعیت تیم ملی در جام جهانی قطر مطرح کرد. او بر این 
باور است که بالا بردن انتظارات از تیم ملی کار چندان منطقی نیست. حرف های 

مربی سابق تیم ملی را در ادامه بخوانید:
تیم ملی در جام جهانی با انگلیس و آمریکا همگروه شده و تیم چهارم 
گروه هم از بین اسکاتلند، ولز و اوکراین خواهد بود. نظرتان در خصوص 

گروه ما چیست؟
برخلاف اظهار نظر اکثر کارشناسان به نظر من گروهی که ایران در آن قرار گرفته 
با وجود انگلیس، آمریکا و یک تیم اروپایی اتفاقا خیلی سخت است. اگر بخواهیم 
با گروه دیگر تیم های آسیایی قیاس کنیم شاید کمی ساده تر باشد ولی در کل 
ساده نیست و این گروه به نوبه خودش می تواند بسیار سخت باشد. به خصوص 
که انگلیس یکی از مدعیان قهرمانی است، آمریکا بهترین نسل تاریخ فوتبالش را 
دارد و تیمی جوان و دونده هستند. مطمئنا تیم آخر هم می تواند تیم قدر و بسیار 

خوبی باشد.
خیلی ها بر این باور هستند که تیم ملی باید از این گروه صعود کند. موافق 

این دیدگاه هستید؟ کلا شانس صعود تیم ملی چقدر است؟
این انتظارات را بالا می برد و شاید خیلی به جا نباشد. ما باید انتظاراتمان را پایین 
بیاوریم و به تیم این شانس را بدهیم که با تدارکات خوب وارد بازی ها شود و بتواند 
صعود کند اما در فوتبال هیچ تضمینی وجود ندارد. همان طور که قبلا دیدید 

خیلی از کشورهای خوب دنیا حتی نتوانستند به جام جهانی برسند.
این دیدگاه که ما کار ساده ای داریم و حتما باید صعود کنیم روی عملکرد 

تیم ملی اثر منفی نمی گذارد؟
مطمئنا این دیدگا تاثیر منفی روی مسائل روانی تیم ملی و بازیکنان می گذارد 
چون فشار بیش از اندازه ای به بچه ها می آورد. ما اول باید بهترین تدارکات را داشته 
باشیم و بعد هم واقع بینانه به این مسئله نگاه کنیم. ما با دو تیم اروپایی و تیم آمریکا 

رقیب هستیم و اگر صعود کنیم کار بسیار بزرگی کرده ایم.
کارلوس  ملی  تیم  یا  دارد  بهتری  کیفیت  فعلی  ملی  تیم  شما  نظر  به 

کی روش؟
از نظر کیفیت بازیکن ها اگر نگاه کنیم تیم فعلی یکی از بهترین نسل های فوتبال 
ایران است. شاید بعد از بازیکنان دوره 98 این یکی از بهترین نسل هاست و اگر 
از آن بهتر نباشد چیزی هم کم ندارد. در زمان کی روش هم بچه ها کیفیت خیلی 
خوبی داشتند ولی به نظرم میانگین سنی تیم کمی بالا بود ولی کیفیت بسیار 

خوبی داشت و توانست به موفقیت های زیادی برسد و دو دوره در جام جهانی 
حضور داشته باشد.

به نظر شما تیم ملی فعلی باید در کدام قسمت ها تقویت شود تا شانس 
بیشتری برای صعود داشته باشد؟

اگر بخواهیم روی یک نقطه انگشت بگذاریم خط دفاعی است که دو بازیکن 
میانی باید هرچه زودتر مشخص شوند تا باهم به هماهنگی برسند و بتوانند کارایی 

بهتری در جام جهانی داشته باشند.
در خصوص نیمکت تیم ملی هم نظرات مختلفی وجود داشت. به نظر 

شما ادامه همکاری با دراگان اسکوچیچ تصمیم درستی بود؟
مربی که تیم را در زمانی به دست گرفت که واقعا احتمال حذف بود و توانست 
تیم را دگرگون و متحول کند و سه بازی زودتر به جام جهانی برساند، لیاقت حضور 
در جام جهانی را دارد. باید تمام ابزار لازم را برای او فراهم کنند یعنی بازی های 
تدارکاتی مناسب بگذارند و بازیکنان را در اختیارش قرار دهند که تیم را برای جام 
جهانی آماده کند. او قطعا لیاقت حضور در تیم ملی را دارد و نشان داده می تواند 

در جام جهانی هم خوب کار کند.

درحالی که فرصت کمی تا جام جهانی باقی مانده اما فدراسیون فوتبال 
هنوز برنامه مشخصی ندارد و اخبار خوشی به گوش نمی رسد. حتی دیدار 
دوستانه با تیم ملی کانادا هم لغو شد. با این وضعیت می توان به صعود تیم 

ملی خوشبین بود؟
خب من در جریان هستم که مسئولان فدراسیون مثل آقایان استیلی و ماجدی 
به دنبال این هستند که بازی های تدارکاتی را فراهم کنند ولی کار ساده ای 
نیست. من می دانم که تمام تیم ها در این تاریخ ها بازی دارند و خیلی از آن ها 
اگر بازی ندارند هم برای ایران بازی با آن ها مقدور نیست چون پول های زیادی 
می خواهند. مثلا تیم ملی برزیل برای هر بازی 2 میلیون دلار پول می خواهد که 
بسیار غیرمعقول و نشدنی است. بازی با کانادا هم فرصت خوبی بود که متاسفانه 
لغو شد. بازی با اکوادور هم می توانست کمک کند که آن هم لغو شد. حالا باید 
دید برنامه بعدی و پلن بی چیست که بتوانند بازی مناسب بگذارند تا تیم محک 

بخورد.
بحث های زیادی در خصوص جدایی کریم باقری وجود دارد. نظر شما در 

این خصوص چیست؟
وجود کریم باقری در کنار تیم ملی می تواند کمک بسیار بزرگی باشد چون با 
توجه به شخصیت آقاکریم بچه ها احترام خیلی زیادی برای او قائل هستند و از او 
حرف شنوی دارند که همین می تواند عصای دست سرمربی باشد. به همین دلیل 

من فکر می کنم بودن ایشان خیلی مهم است و باید او را حفظ کنند.
گفته می شد قرار است سرمربی تیم های پایه آمریکا شوید. اتفاق جدیدی 

در این خصوص رخ داده است؟ 
هنوز در حال مذاکره هستم که البته مدتی طول خواهد کشید چون فعلا 
و  نیست  کنند  انتخاب  سرمربی  ان  برای  می خواند  که  تیمی  برای  برنامه ای 
عجله ای برای آن ندارند اما مذاکرات در جریان است و فکر کنم در ماه آگست 

همه چیز مشخص شود.
از تیم ملی آمریکا پیشنهادی برای آنالیز تیم ملی ایران داشته اید؟

صحبت غیررسمی و غیرمستقیمی با من شد که گفتم دوست ندارم به هیچ 
طرفی کمک کنم ولی از قبل آمادگی خودم را برای کمک به ایران اعلام کردم . 
بستگی دارد که بخواهند از این کمک استفاده کنند یا نه ولی من هیچ انتظاری 
ندارم چون هر تیمی خودش کادر آنالیز دارد که به خوبی می توانند این کار را انجام 

دهند. اگر کمکی هم از دست من بربیاید مطمئنا در خدمت تیم ملی هستم.
شما در رده پایه با بسیاری از بازیکنان فعلی آمریکا کار کرده اید. کمی در 

خصوص ویژگی ها و توانایی های این نفرات بگویید.
خیلی از بازیکنان این نسل تیم ملی آمریکا در سطح بالای اروپا به عنوان لژیونر 
بازی می کنند؛ در تیم هایی مثل یوونتوس، بارسلونا، چلسی، سالزبورگ و دیگر 
تیم های سطح بالای اروپا حضور دارند. به خاطر همین قطعا با آمادگی بالایی 
وارد مسابقات خواهند شد. تیم جنگنده و باروحیه ، جوان و هم چنین دونده ای 
هستند. مربی آن ها هم از لحاظ تاکتیکی مربی انعطاف پذیری است و می تواند 
برای هر بازی تاکتیک خاصی داشته باشد. به همین خاطر فکر می کنم آسان 
گرفتن این بازی اشتباه است و بازی سختی خواهد بود. امیدوارم ایران بتواند در 

این بازی نتیجه مورد نظرش را بگیرد.

امید نمازی: آسان گرفتن آمریکا اشتباه است

 اسکوچیچ لیاقت حضور در جام جهانی را دارد

سخنگوی فدراسیون فوتبال: 
شیطنت سیاسی مقامات کانادا در لغو بازی بی تاثیر نبود

 سخنگوی فدراسیون فوتبال پس از لغو بازی تیم کشورمان 
مقابل کانادا، گفت: در لغو این بازی تدارکاتی شیطنت های 

سیاسی مقامات کانادا بی تاثیر نبوده است. 
احسان اصولی روز پنجشنبه پس از لغو دیدار تیم ملی ایران 
مقابل کانادا در گفت و گو با خبرنگار ایرنا اظهار کرد: هر تیمی 
قرارداد را لغو کند متعهد به پرداخت خسارت مادی و معنوی 

است.
به  یازده - یک؛ که کانادایی ها  بند  البته  ادامه داد:  وی 
آن اشاره کرده اند اینگونه می گوید که هر یک طرفین قرار 
داد مفاد قرارداد را نقض کند نیز طرف دیگر می تواند بازی 

را کنسل کند و این موضوع را نفی کند. این موضوع ابعاد 
حقوقی دارد به هر حال دوستان و همکاران ما باید در حوزه 
را  نتایج  آن  براساس  و  کنند  بررسی  و حقوقی  الملل  بین 

خدمت رسانه ها اعلام خواهیم کرد.
و  فوتبال  ملی  تیم  حقوق  ما  تردید  بی  گفت:  اصولی 
فدراسیون را قویا پیگیری خواهیم کرد و ضمن هزینه هایی 
که متحمل شده فدراسیون فوتبال جمهوری اسلامی ایران 
فرصت بازی تدارکاتی را که در ایام »فیفا دی« پیش رو دارد 
به هر حال از دست داده نیز مورد مطالبه قرار خواهد داد و 
ما نیز جزئیات پرونده وقتی کامل شد آن را اختیار رسانه ها 

قرار خواهیم داد.
که  سوال  این  به  پاسخ  در  فوتبال  فدراسیون  سخنگوی 
شیطنت های سیاسی در این قضیه دخیل بوده است یا خیر؟ 
افزود: به هر حال بی تاثیر نبوده است که البته باید ابعاد آن 
مقامات  ورود  هستید  مطلع  همه  بالاخره  شود.  بررسی 
سیاسی کانادا در این حوزه علنی و شفاف بود و اظهار نظراتی 
انجام دادند. انتظاری که می رفت این بود فوتبال و فدراسیون 

فوتبال کانادا تحت تاثیر قرار نگیرد.
وی با بیان اینکه موضوع لغو بازی ایران و کانادا باید مورد 
که  چیزی  آن  قاعدتا  کرد:  خاطرنشان  گیرد،  قرار  بررسی 
فوتبال جمهوری اسلامی  الان مشخص است فدراسیون 
ایران طبق قرارداد عمل کرده و مفاد قرارداد را عینا و مو به 
مو پیگیری کرده است. ما حتی فردا در آنکارا وقت سفارت 
داشتیم تا تیم و کاروان اعزامی کارهای سفر و اعزام به کانادا 

برای این دیدار را انجام دهند.

اصولی تاکیدکرد: به هر حال عملا کانادا یک جانبه این 
بازی را لغو کرده و هیچ نقض عهدی از سوی فوتبال جمهوری 
اسلامی ایران انجام نشده است و ما نیز پیگیری مطالبات 

خود برای لغو شدن این بازی هستیم.
رییس دپارتمان حقوقی فدراسیون فوتبال:
 باید از کانادا 400 هزار دلار غرامت بگیریم

رییس دپارتمان حقوقی فدراسیون فوتبال  نیز در گفت وگو 
با برنامه تلویزیونی ورزشگاه درباره لغو دیدار تدارکاتی تیم ملی 
ایران مقابل کانادا گفت: در قرارداد بین فدراسیون فوتبال 
ایران و کانادا موضوع خسارت دیده شده، اما مبلغ دیده 
نشده است؛ از آنجایی که قرار بود 400 هزار دلار برای این 
بازی به ما بدهند، طبیعتاً باید حداقل همین مقدار غرامت 

به ما پرداخت شود. 
کنسل  را  بازی  ما  اگر  داشت:  اظهار  فغانپور  صفی الله 
می کردیم باید خسارت می دادیم. طبیعتاً وقتی کانادا بازی 

را لغو کرده  ما باید غرامت بگیریم.
وی درباره اینکه آیا خسارت مشخصی در قرارداد این بازی 
دیده شده است یا خیر، خاطرنشان کرد: در قرارداد موضوع 
خسارت دیده شده، اما مبلغ دیده نشده است. از آنجایی که 
قرار بود 400 هزار دلار برای این بازی به ما داده شود؛ طبیعتاً 
باید حداقل همین مقدار غرامت به ما داده شود. این میزان 
ارزش ندارد، ولی این مبلغ در نظر گرفته شد. ما همیشه برای 
بازی های تدارکاتی پول پرداخت کردیم، اما این بار قرار بود 

مبلغی هم به ما پرداخت شود.
رییس دپارتمان حقوقی فدراسیون فوتبال در پاسخ به این 

سوال که آیا قبول دارد به فدراسیون فوتبال ایران توهین شده 
است گفت: این را قبول دارم.

وی در پاسخ به این سوال که آیا او به عنوان مسئول حقوقی 
با کانادا اظهارنظر  فدراسیون درباره قرارداد بازی دوستانه 
کرده بود یا خیر، بیان داشت: این قرارداد را به من ارجاع 
نداده بودند. زمانی قرارداد را به من ارجاع دادند که بسته 
شده بود و گفتند نظرت را بگو! من نامه نوشتم به دبیرکل و 
سرپرست فدراسیون و گفتم که قرار است من به فدراسیون 
بگیرید،  کمک  من  از  نیست  قرار  اگر  ولی  کنم،  کمک 

مشکلات حل نخواهد شد.
فغانپور اضافه کرد: من گفتم به خاطر حقوق نیامدم، چرا 
با من مشورت نمی کنید!؟ همین قرارداد کانادا را آقایان به 
من نشان دادند، ولی زمانی که بحث تنظیم قرارداد بود. من 
باید در مورد بحث حقوقی قرارداد نظر بدهم و می گویند در 
بحث مالی نباید اظهارنظری داشته باشم. من هفته گذشته 
در حضور دبیرکل و سرپرست فدراسیون گفتم که من اینجا 
هستم تا از من کمک بگیرید. من ادعا دارم کارم را بلدم، ولی 
شما جلسه  بگذارید. من در این مورد نامه هایی هم به رؤسای 

فدراسیون زدم.
فغانپور درباره امکان منتشر کردن متن قرارداد این بازی 
منتقد  الان  ندارد. همین  منافاتی  اصلًا  این بحث  گفت: 
هستم چرا باید سرپرست و دبیرکل برای یک بازی تدارکاتی به 
خارج بروند، الان فدراسیون را چه کسی اداره می کند؟ چرا 
باید این اتفاقات بیفتد!؟ الان قرارداد لغو شده است و پخش 

کردن آن هیچ ایرادی ندارد.
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جعفرزاده ایمن آبادی نماینده پیشین مجلس:

وقتی دم از انقلابی بودن می زنید
 نگویید فرزندم مستقل از من است

غلامعلی جعفرزاده ایمن آبادی نماینده پیشین مجلس درباره تذکر رهبری به 
انقلابی ماندن نمایندگان در گفت گویی پیشنهاد داده و گفته مجلس خودش 
قانونی تصویب کند و شاخص های انقلابی بودن را بشمارد که فقط نخواهند در 

حرف، چیزی بگویند بلکه در صورت عدم انجام، با آنها برخورد شود. 
چندی قبل زمانی که دانشجویان به دیدار رهبری رفتند، برخی از دانشجویان 
در سخنانی اعلام کردند که مجلس فعلی انقلابی نیست و از رهبری خواستند 
تا اسم انقلابی را از آن ها بگیرد. روزچهارشنبه نیز نمایندگان مجلس به اصطلاح 
انقلابی به دیدار رهبری رفتند و رهبری خطاب به آن ها اعلام کرد که انقلابی 
بودن کفایت نمی کند و انقلابی ماندن اهمیت دارد. اما انقلابی بودن چیست و 
چه شاخص هایی دارد؟ غلامعلی جعفرزاده ایمن آبادی نماینده پیشین مجلس 
درباره همین موضوع پیشنهادی داده و گفته مجلس خودش قانونی تصویب 
کند و شاخص های انقلابی بودن را بشمارد که فقط نخواهند در حرف، چیزی 

بگویند بلکه در صورت عدم انجام، با آنها برخورد شود.
با  رهبری  چهارشنبه  روز  می گوید:    رویداد24  به  ایمن آبادی  جعفرزاده 
نمایندگان مجلس دیداری داشتند و به نکات مهمی اشاره کردند و گفتند این 
مجلس انقلابی بود، شعار های انقلابی داد اما مهم این است که انقلابی بمانید. 
من پیشنهادی برای مجلس دارم که بتواند انقلابی بماند و مجالس بعدی نیز 
انقلابی باشد و شاخص ها را رعایت کند، بیاید و شاخص های انقلابی بودن را 

تعریف و آن را تبدیل به قانون کند.
برای نمایندگان و خانواده شان قوانین سختگیرانه تصویب شود ج

عفرزاده با بیان اینکه مجلس می تواند این قوانین را تحت عنوان قانون تعارض 
منافع تصویب کند، گفت: خواهش می کنم مجلس مانند شفافیت آرا، آن را به 
سایر ارگان و نهاد ها تعمیم ندهد چراکه رهبری روی انقلابی بودن خود این ها 
تاکید داشتند. مجلس برای نمایندگان و خانواده های درجه یک آن ها قانون 
سختگیرانه تعارض منافع تعریف کند و بگوید هرکسی از این قوانین عدول کرد 
دیگر »انقلابی« نیست و باید با او برخورد شود. انقلابی بودن باید قانون شود. 
یعنی کسی که نماینده مجلس می شود، حق ندارد از امکانات دولتی استفاده 
ندارد در کار  افزایش دهد، حق  به شکل های غیر مشروع  را  ثروتش  یا  کند 
اقتصادی شرکت کند، خانواده درجه یک آن ها حق ندارد از خارج سیسمونی 

بخرد یا خارج کشور از خانه بخرند.
این  بگویند  نمی توانند  دیگر  قانون شود،  این ها  که  زمانی  داد:  ادامه  وی 
نماینده  نباید در آن دخالت کنید. کسی که  و  زندگی خصوصی من است 
پارلمان جمهوری اسلامی می شود و خودش را انقلابی معرفی می کند، طبیعتا 

شاخص ها و ارزش های دینی و اجتماعی دارد.
نماینده پیشین مجلس ایران می گوید: مردم معتقدند مسئولان در رفاه هستند 
و حال آن ها را درک نمی کنند. اگر شاخص ها تبدیل به قانون شود، وقتی افراد 
می خواهند نماینده مجلس شوند می دانند که نباید دنا پلاس بگیرند، می دانند 
نباید چند صد میلیون تومان وام بگیرند، می دانند نمی توانند وام خانه بگیرند، 
نباید حقوقشان از یک حدی بیشتر باشد و ... وقتی شرایط سختگیرانه ای حاکم 
شود، دیگر می دانند نماینده شدن برای آن ها نفعی ندارد و اگر به دنبال منفعت 
باشند می دانند که باید بروند کار خصوصی و شخصی خودشان را راه بیاندازند. 
انقلابی بودن می زنند دیگر نمی توانند بگویند فرزندم مستقل  از  وقتی دم 
از من است و هر کاری بخواهد می کند. دیگر نمی توانند بگویند زن من سفر 
رفته و به کسی ارتباطی ندارد.  جعفرزاده می گویند اگر افراد بدانند مثلا هنگام 
نماینده شدن حقوق بسیار کمی دارند، نباید از امکانات دولتی استفاده کنند، 
نمی توانید در تعطیلات با خانواده سفر خارجی بروید، نمی توانند نزدیکانشان را 
بدون قانون استخدام دستگاه ها کنند و از رانت های مختلف استفاده کنند یا بعد 

از پایان دوره نمایندگی بروند در وزارت نفت استخدام شوند.
او با ذکر مثالی می گوید: طرف معلم بوده و بعد از پایان دوره نمایندگی به پاس 
نمایندگی استخدام وزارت نفت شده، خب با کدام تخصص و اصلا به چه دلیل؟ 
اگر مدعی انقلابی گری هستند این قوانین را برای خودشان مشخص کنند، 
آن وقت ببینید باز هم برای نماینده شدن سر و دست می شکنند و میلیارد ها 

تومان هزینه تبلیغات و رانت برای رای آوری می کنند یا نه!
به نماینده شدن به دید یک سرمایه نگاه می کنند

جعفرزاده ایمن آبادی می گوید: مثلا در پارلمان سوئد نمایندگان باید با حمل و 
نقل عمومی استفاده کنند. آنجا می دانند که نماینده شدن برای منفعت نیست 
و فقط خدمت رسانی به مردم است و می دانند حقوق چندانی دریافت نمی کنند 
و پارلمان صرفا چند خودرو برای تشریفات دارد. اما اینجا به محض نماینده 
شدن می گویند باید ماشین خوب به ما بدهند، باید به ما وام خرید خانه بدهند، 
نمی گویم بد است، اما وقتی می گویید انقلابی هستیم نباید این کار را انجام 
بدهید. متاسفانه به نماینده شدن به دید یک سرمایه نگاه می کنند. انقلابی 
بودن به این معنا است که برای مردم رفاه ایجاد کنید تا همه در رفاه باشند نه فقط 
شما، وقتی بخش زیادی از مردم یارانه بگیر هستند، یعنی توانایی سفر خارجی 

ندارند، یعنی رفاه ندارند. 

نمایندگان مجلس در حالی از تلاش برای دریافت پاسخ مثبت از دولت رئیسی 
جهت تشکیل وزارت بازرگانی خبر می دهند که حسن روحانی از سال 97 و با آغاز 
تحریم های فلج کننده، تشکیل این وزارتخانه را با جدیت پیگیری کرد اما بارها پشت 

سد مخالفت مجلس ماند و کوشش هایش به نتیجه نرسید.
بعد از آنکه فروردین ماه امسال، نمایندگان مجلس در جلسه مشترک مجلس و 
دولت، تشکیل وزارت بازرگانی را از ابراهیم رئیسی مطالبه کردند، ولی اسماعیلی، 
رئیس کمیسیون اجتماعی مجلس شورای اسلامی در مصاحبه ای خبر داد که در 
نامه ای به رئیسی نظر مثبت مجلس برای تشکیل وزارت بازرگانی را اعلام و درخواست 

شده تا دولت با مجلس برای تفکیک بازرگانی از وزارت صمت، همراهی کند.
وزارتخانه های بازرگانی، صنایع و معادن از جمله وزارتخانه هایی هستند که از قبل 
انقلاب، سابقه ادغام یا تفکیک دارند. هر دولت به فراخور اهداف و سیاست های 
راهبردی خود در صدد ادغام یا تفکیک آنها برآمده است. در زمان دولت احمدی 
نژاد به دلیل افزایش درآمدهای نفتی و ضرورت اصلاح ساختارهای اقتصادی با 
تاکید بر چابک سازی ساختاری و اجرایی نمودن اصل 44 قانونی اساسی که یکی از 
محورهای اصلی آن، برون سپاری وظایف دولت به بخش خصوصی بود، این ایده از 
سوی دولت نهم دنبال شد که وزارت بازرگانی را در وزارت صنایع و معادن ادغام نماید.

بعد از ادغام وزارتخانه های سه گانه و تشکیل وزارت صمت، ساختارهای این سه 
وزارتخانه تغییر چندانی نکرد و صرفا یکی از وزرای هیات دولت، حذف و مدیریت 
واحدی بر ارکان سه وزارتخانه حاکم شد. ادغام این دو وزارتخانه در سال 1390مشکلات 
پیش بینی نشده ای به خصوص مقابل تجار قرار داد و آنها را برای رجوع به یک واحد 
مشخص، بیش از پیش سر در گم کرد. از سوی دیگر به ادعای برخی مخالفان این 
کار که با هدف کوچک سازی دولت انجام شده بود، در عمل نتوانست به هدف خود 
نزدیک شود. این چنین شد که دولت یازدهم در سال 1394برای نخستین بار تصمیم 

به تفکیک مجدد این وزارتخانه گرفت تا سر و سامانی به بخش تجارت کشور بدهد.
وزارت بازرگانی : هلدینگ بزرگ صادرات کشور

کارشناسان اقتصادی معتقدند که ایران برای توسعه صادرات نیازمند تشکیل یک 
هلدینگ بزرگ صادراتی در کشور است که شرکتهای بازرگانی دولتی را با بازمهندسی، 
تبدیل به هلدینگ بزرگ صادراتی کند. در شرایط فعلی بنگاه های کوچک اقتصادی 
در کشور وجود دارند که توانمندی صادراتی ندارند و تنها می توانند تولید کنند. 
ویژگی هلدینگ بزرگ صادراتی این است که می تواند براساس ارتباطات و ملاحظات 
بازار، نیازهای کشورهای مختلف را مورد بررسی قرار دهد و در عین حال، با بهره 
گیری از تولیدات بنگاه های کوچک، محصولات را وارد بازار جهانی کند. به تعبیر 
این کارشناسان تجارت دو بُعد دارد؛ تجارت خارجی و تجارت داخلی. موفقیت در 
تجارت خارجی در گرو تحقق دو مولفه است؛ دیپلماسی خارجی و پیمان های دفاعی 
و امنیتی. هر کشوری که به دنبال تقویت بازرگانی خارجی است باید روابط دیپلماسی 

با سایر کشورها را توسعه دهد.
از مخالفت با درخواست روحانی تا پیگیری جواب مثبت از رئیسی

حسن روحانی از سال 1394، به دنبال تفکیک وزارت بازرگانی از وزارت صمت 
بود. تفکیک بازرگانی از صنایع و معادن، آن هم در میانه مبارزه دولت با تحریم های 
ترامپ می توانست به توسعه بازرگانی در دوره تحریم کمک کند. این همان نقطه 
کانونی انتقادات منتقدان روحانی به عدم فعالیت بازرگانان بویژه در سفارتخانه های 
خارجی بود. موضوعی که در یک فرآیند طولانی به نتیجه نرسید و حالا مشخص 
شده که انگیزه مجلس شورای اسلامی از مخالفت با روحانی، قرار دادن برگ برنده 
وزارت بازرگانی در اختیار دولت بعدی بوده است. دولت سیزدهم، که حالا نمایندگان 
مجلس، درخواست تفکیک وزارت بازرگانی را از آن درخواست نموده اند. روحانی در 
سال 1399، آخرین تلاشها برای تشکیل وزارت بازرگانی را انجام داد. برکناری وزیر 
صمت و معرفی سرپرست برای وزارت صمت، اهمیت تشکیل این وزارتخانه را برای 
دولت دوازدهم در مواجه با تحریمها نشان می داد. موضوعی که با واکنش تند مجلس 
همراه شد. سیزدهم مرداد همان سال، 45 نفر از نمایندگان مجلس درخواست 
مسکوت ماندن طرح تشکیل وزارت بازرگانی به مدت یک سال را با استناد به ماده 
193 قانون آیین نامه داخلی مجلس ارائه کردند. ولی اسماعیلی که حالا شخصا، 
تشکیل وزارت بازرگانی در دولت رئیسی را دنبال می کند در مصاحبه ای گفته »طرح 
تشکیل وزارت بازرگانی در مجلس قبلی رأی آورد، کمیسیون مصوب کرده به صحن 
فرستاد در صحن هم رأی آورد و با ایراد شورای نگهبان به مجلس بازگشت. دولت قبل 
درخواست داشت که ما این را ادامه بدهیم اما همزمان شد با اواخر دولت، یعنی زمانی 
که ما میخواستیم این را شروع کنیم نزدیک 9 یا 10 ماه تا پایان دولت زمان باقی مانده 
بود که ما دیدیم که تا این بحث ها جمع بندی شود و کار انجام شود، 3-4 ماه باقی 

می ماند که عملا نتیجه ای که دنبال آن بودیم، اتخاد نمی شد.«
او تلاش های نمایندگان مجلس برای همراهی با دولت سیزدهم را اینگونه توصیف 

می کند »یک نامه با نگاه مثبت کمیسیون اجتماعی نوشتیم، در جلسه مشترک دولت 
و مجلس هم این مساله را مطرح کردم که تا این لحظه دولت به ما نظر مثبت با منفی 
دولت نداده است، اگر ان شاءالله نظر دولت مثبت باشد ما آمادگی داریم که ایرادات را 

رفع کرده و به صحن ببریم.«
بازی سیاسی مجلس با وزارتی اقتصادی 

وزارت بازرگانی یکی از وزارتخانه های دولت و مسئول توسعه و بهبود امکانات بازرگانی 
ایران، و تنظیم قوانین و سیاست های کشور بود که در 12 تیر 1390 با وزارت صنایع 
و معادن ایران ادغام شد. دولت روحانی برای رفع این کاستی، خرداد 1396 پرونده 
تفکیک وزارت صمت را در مجلس به جریان انداخت که مخالفان بسیاری داشت. 
بالاخره اصرار دولت دوازدهم منجر به صدور رای مثبت کمیسیون اجتماعی مجلس به 
تفکیک وزارت صمت شد. پس از ارسال سیگنال مثبت کمیسیون اجتماعی مجلس 
نسبت به تفکیک این وزارتخانه، کمیته اقتصاد مقاومتی کمیسیون اقتصادی مجلس، 
به دنبال اعلام مخالفت دو کمیسیون تخصصی »حمایت از تولید ملی« و »کشاورزی«، 
سومین مخالفت نسبت به تفکیک وزارت صمت از جبهه بهارستان نشین ها را اعلام 

کرد.
»اصلاح  جدید،  وزارتخانه  یک  تشکیل  به جای  سیاست گذار  آنها  اعتقاد  به 
ساختارهای عریض و طویل وزارت صمت«، »تکمیل ادغام به جای تشکیل وزارت 
با ادغام وزارتخانه ها« و »یکپارچه سازی  بازرگانی«، »کوچک سازی و چابک سازی 

حوزه های تولید و تجارت« را در دستور کار قرار دهد.
اما پس از تصویب این طرح، برخی نمایندگان مجلس در نامه ای خطاب به اعضای 
شورای نگهبان، طرح تشکیل وزارت بازرگانی را مغایر با قانون اساسی دانستند. به 
اعتقاد 60 نماینده مجلس، تشکیل این وزارتخانه به ویژه در شرایط تحریم موجب 

آسیب جدی به اقتصاد کشور خواهد شد.
به گزارش خبر آنلاین ،درست یک روز بعد از انتشار این نامه، طرح تشکیل وزارت 
بازرگانی که قرار بود در جلسه شورای نگهبان بررسی شود، وقت رسیدگی پیدا نکرد. 
اما در جریان این کش وقوس ها، دومین نامه انتقادی نسبت به طرح تجزیه صمت 
نوشته شد. جمعی از استادان دانشگاه در نامه ای به دبیر شورای نگهبان دلایل 

مخالفت خود را با تشکیل وزارت بازرگانی اعلام کردند.
65 نماینده نیز در دومین نامه اعتراضی به مصوبه تشکیل وزارت تجارت و خدمات 
بازرگانی، خطاب به شورای نگهبان، خواستار عودت این مصوبه مجلس شدند. شیوع 
کرونا و تعطیلات نوروز بررسی این لایحه جنجالی را به اردیبهشت ماه موکول کرد. 
سرانجام 21 اردیبهشت سال 1399به محض اینکه این طرح در دستور کار مجلس 
قرار گرفت، برخی از نمایندگان با فریاد »2- 2« مخالفت خود را با بررسی مجدد این 

طرح در مجلس اعلام و به آن رأی ندادند.
یکی از ایرادات شورای نگهبان به تبصره یک ماده واحده این طرح بود که نمایندگان 
مصوبه کمیسیون اجتماعی برای رفع این ایراد را تصویب نکردند. در ادامه این جلسه 
نیز امیرحسین قاضی زاده هاشمی عضو هیات رئیسه مجلس، تاکید کرد: تاکنون 
چند بار ایرادات شورای نگهبان به این طرح در مجلس بررسی شده و رای نیاورده و بر 

این اساس بهتر است که دیگر از این دستور کار بگذریم.
دفاعیه حامیان ادغام

در هر دولت، چه قبل و چه بعد از انقلاب، حامیان ادغام وزارتخانه های بازرگانی، 
صنایع و معادن، استدلال هایی داشته اند. از مهمترین دلایل دفاع موافقان ادغام و 
مخالفت با هرگونه تفکیک این وزارتخانه در سال های مدیریت دولت روحانی، این 

موارد بوده است:
• چابک و کوچک سازی ساختار و بدنه دولت با توجه به قانون برنامه پنجم

• بقای وظایف و تکالیفی حاکمیتی و واگذاری و وظایف تصدی گرایانه
• ادغام در اهداف، استراتژی ها و رویکردها با هدف رشد صادرات غیرنفتی

• قرارگرفتن بازرگانی در خدمت تولید با حفظ مزیت رقابتی
• تشکیل زنجیره های کامل ارزش افزوده با یکپارچگی فرایندها

• پاسخگویی موثر دولت در برابر صادرات و واردات بازرگانان
• افزایش رقابت پذیری در تولید

دولت نهم احمدی نژاد با این استدلال ها توانست رای موافق نمایندگان مجلس 
برای ادغام وزارتخانه ها را از مجلس دریافت کند. اما افزایش تحریم های مالی و بانکی 
و نفتی در اواخر دولت دهم که کشور را در آستانه برنامه نفت در برابر غذا قرار داده 
بود، پرونده هسته ای ایران را وارد فاز امنیتی کرد که نتیجه آن تحمیل تحریم های 
فلج کننده به ایران بود. تاثیر تحریم ها بر اقتصاد کشور، ادغام وزارتخانه را با مشکلات 

زیادی مواجه کرد.
مشکلات ادغام وزارتخانه ها متاثر از تحریم ها

محمود دودانگه، کارشناس اقتصادی می گوید »وقتی که تحریم ها در سال های 90 

و 91 تشدید شد، عملا تمام دغدغه، توان و انرژی وزیر صنعت، معدن و تجارت که 
باید صرف این می شد وزارتخانه ای چابک و کارآمد ایجاد کند، این بود که چگونه ارز 
مورد نیاز تولید و نیازمندی های بازار تامین شود و یا چگونه گندم و شکر ذخیره شود. 
اصلا دغدغه، یک مساله دیگر شد. ما اصلا تا سال 90 دغدغه تامین ارز نداشتیم و 
هر کسی می خواست واردات انجام دهد، ثبت سفارش می کرد و نیز وزارت بازرگانی و 
وزارت صنایع و معادن هیچ درگیری ای نداشت. اما وقتی تحریم اتفاق افتاد، بخشی از 
صنایع تحریم شدند و واردات و تامین ارز دچار چالش شد. یعنی داستان کاملا عوض 
شد و برنامه ادغام به طور طبیعی به حاشیه رفت و به جای این که ادغام اولویت اول 

باشد، در اولویت های پایین تر قرار گرفت.«
در آن سال ها، نوک پیکان جنگ اقتصادی غرب، بر مقوله تجارت متمرکز شد و 
تلاش برای جلوگیری از صادرات کالاهای ایرانی از یک سو، و ایجاد مانع در مسیر 
واردات کالاهای مورد نیاز کشور از سوی دیگر، سیاستی بود که امریکا با تهدید و 

تطمیع دیگر کشورها، دنبال می کرد.
ضربه مجلس به ادغام وزارتخانه ها

در این میان، بعضا تصمیمات غیرکارشناسی، ادغام وزارتخانه ها را ناکارآمد کرد. به 
گفته کارشناسان اقتصادی، تصویب قانون ارتقای بهره وری بخش کشاورزی عملا به 
ادغام ضربه زد. یکی از اهداف ادغام، یکپارچگی سیاست های بازرگانی و صنعتی بود، 
اما با این قانون بخشی از سیاست های بازرگانی باید جدا می شد و در ساختاری دیگر 
قرار می گرفت. اگر چه قانون ارتقای بهره وری بخش کشاورزی لازم بود، اما این قانون، 
بهره وری بخش کشاورزی را به جای این که در کاشت، داشت و برداشت توسعه دهد، 

در آخر زنجیره یعنی بازرگانی صورتبندی می کرد.
دفاعیه مخالفان تشکیل وزارت بازرگانی

بررسی نظرات مخالفان تشکیل وزارت بازرگانی که حاصل تفکیک آن از وزارت 
خواهد بود، نشان می دهد عمده نظرات این افراد بدون درنظر گرفتن تغییر شرایط 
بین المللی و تاثیرات تحریم بر اقتصاد ایران بوده است. عمده این دلایل که عمدتا 
شکلی است و با تغییر و تحولات تحریم های امریکا علیه ایران تناسبی ندارد، عبارتند 

از:
• مغایرت با ماده 16 سیاست های کلی اقتصاد مقاومتی

• مغایرت با ماده 10 سیاست های کلی نظام اداری
• مغایرت با کوچک سازی دولت طبق اصل 44 قانون اساسی

• ایجاد رانت و فساد با ایجاد ساختار متمرکز در بازرگانی
• ضرورت کاهش درآمدها برابر ماده 22 قانون مدیریت خدمات کشوری

• سیاستگذاری حوزه صنعت و تجارت در یک وزارتخانه در 147 کشور دنیا
• مغایرت با ماده 28 قانون برنامه ششم توسعه و اصل 75 قانون اساسی

ضرورت های تشکیل وزارت بازرگانی
اثرگذاری تحریم های مالی و بانکی در اواخر دولت دهم، تشکیل وزارت بازرگانی 
را به عنوان یکی از مهمترین اولویت های دولت یازدهم قرار داد. تغییر تاکتیک های 
اقتصادی برای صادرات و نیاز کشور به ساختاری مستقل که مدیریت صادرات و 
واردات را انجام دهد و از سوی دیگر ضرورت وجود ساختاری برای نظارت بر رانت ها 
و تخصیص ها در روندهای بازرگانی، نه تنها تشکیل وزارت بازرگانی را اجتناب ناپذیر 
می کرد بلکه چنین تقویت چنین ساختاری به سیاستگذاری در برابر وزارت بازرگانی 
امریکا که نقش سیاستگذار تحریم ها را ایفا می کرد، تبدیل می شد. موضوعی که 
عملا با مخالفت های مجلس شورای اسلامی تا پایان دولت دوازدهم ناکام ماند. 

مهمترین استدلال های حامیان تشکیل وزارت بازرگانی عبارت بود از:
• کاهش چابکی و کارایی لازم متاثر از بزرگ بودن وزارتخانه های ادغامی
• عدم تصویب شرح وظایف و اختیارات وزارت صنعت، معدن و تجارت

• عدم امکان تجمیع اهداف دو وزارتخانه بازرگانی و صنایع و معادن سابق به علت 
ماهیت بخشی و فرابخشی

• اثرپذیری بخش تجارت خارجی از ساختارهای خارج از وزارتخانه در دوره مهم 
تحریم

• ضرورت کارکرد مطلوب نظام بازرگانی تحت مدیریت یکپارچه
• ضرورت تمرکز بر اصل مشتری مداری در یک نظام واحد در حوزه بازرگانی کشور

• ضرورت ارتقای بیش از پیش شرایط تامین حقوق مصرف کنندگان
• استفاده از رایزنان بازرگانی با تجربه و کارکنان اقتصادی در سفارتخانه ها تحت 

مدیریت مستقل
• یکپارچه کردن سیاست های بازرگانی و نهادهای بازرگانی

• رونق صادرات با تشکیل یک نهاد قوی صادراتی
• یکپارچه سازی سازمان سرمایه گذاری، سازمان توسعه تجارت و گمرک

 بازی سیاسی جایگزین نظرات کارشناسی
در حالی که دولت روحانی با درک ضرورت تشکیل وزارت بازرگانی متاثر از تغییر 
سیاست های اقتصادی در جریان تحریم های ترامپ، به دنبال تفکیک بازرگانی از 
صنایع و معادن بود، نمایندگان مردم در دو مجلس دهم و یازدهم، مانع از تشکیل 
این وزارتخانه در دولتی شدند که با حزب متبوع آنها گرایش سیاسی متفاوتی دارد. 
مخالفت نمایندگان مجلس با درخواست دولت روحانی تا روزهای پایانی ادامه داشت 
و به ضرر معیشت مردم در تحریم تبدیل شد بویژه آنکه اکنون و پس از حذف ارز 
ترجیحی و آزادسازی قیمت برخی کالاهای اساسی و تلاطم اجاد شده در بازار سایر 
کالاها مشخص شده که نابسامانی نظام توزیع ، چقدر ب زیان مردم و دولت شده و 
دست دلالان را برای جولان در بازار بازگذاشته و اینجاست که اهمیت نبود و جای 

خالی وزارت بازرگانی ، بشدت احساس می شود.
اگر همراهی مجلس با دولت و موانع شورای نگهبان و مجمع تشخیص مصلحت 
نظام در برابر طرح تشکیل و احیای وزارت بازرگانی برداشته شده بود، این امکان وجود 
داشت تا با تشکیل وزارت بازرگانی، دولت سیزدهم نیز در آغاز خود از ساختاری چابک 

تر و مستقل برای صادرات و واردات بهره گیری نماید.
تشکیل وزارت بازرگانی در دولت دوازدهم نه به سیاق دهه 60 و 70، بلکه با اتکا به 
تجربه گذشته و با بازنگری، بازمهندسی و بازساختاری این وزارتخانه، می توانست به 
بازوی قوی برای دولت سیزدهم تبدیل شود. موضوعی که با گروکشی و مخالفت هایی 

سیاسی، مانع تحقق آن شدند.

تشکیل وزارت بازرگانی؛ ممنوع برای روحانی ، ضروری برای رئیسی؛

یک بام و دو هوای سیاسی مجلس یازدهم

شورای نگهبان ریسک ردصلاحیت دوباره او را می پذیرد؟ 

 زمزمه های بازگشت دوباره لاریجانی به پارلمان
تا زمانی که علی لاریجانی تصمیم قطعی خود را برای  حضور یا عدم حضور در انتخابات مجلس اعلام کند دو گروه 

در خوف و رجا به سر خواهند برد.
»فیلسوف سیاستمدار« این لقبی است که به دلیل دکتری فلسفه به چهارمین فرزند میرزا هاشم آملی اختصاص 
پیدا کرده است؛ کسی که در یک سال گذشته خبرهای زیادی حول محورش چرخید و این خبرها تا همین امروز 

هم ادامه دارد. 
علی لاریجانی که در همان سال های ابتدایی پیروزی انقلاب با ظهور و بروزش در سمت ریاست واحد مرکزی خبر 
به عالم سیاست پا گذاشت، با عضویت در سپاه پاسداران راه طولانی تری را در این مسیر انتخاب کرد و وقتی به عنوان 
رئیس ساختمان شیشه ای جام جم منصوب شد چهره  شناخته تری از خود بجا گذاشت تا اینکه با حضور 12 ساله اش 

در راس قوه مقننه دیگر حسابی برای خود در سیاست ایران جایگاه و پایگاهی پیدا کرد. 
در میان برادران لاریجانی که در پهنه سیاست ایران بعد از سال 57 جایگاه و پایگاهی پیدا کرده اند و البته با فراز و 
فرودهایی همراه بود باید گفت علی لاریجانی مسیرش کمی متفاوت تر از برادران خود بود و این تفاوت را می توان از 
دریچه ی چرخش های سیاسی نگاه کرد و شاید بتوان گفت همین چرخش های سیاسی یا تکامل نگاه سیاسی بود 
که نهایتا به مذاق بسیاری خوش نیامد و لاریجانی را از گردونه انتخابات ریاست جمهوری کنار گذشت و حالا باید دید 

برنامه علی لاریجانی برای آینده سیاسی خود کنار نشستن است یا بازگشت دوباره به آغوش سیاست؟! 
انتخابات 1400 و شوک رد صلاحیت 

علی لاریجانی پس از خداحافظی با مجلس با حکم رهبری به عنوان عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام و مشاور 
رهبری منصوب شد هرچند پیش بینی چنین حکمی وجود داشت اما حرف و حدیث ها درباره لاریجانی آن هم در 
سال انتخابات بیشتر حول محور احتمال حضورش در جریان سیزدهمین انتخابات ریاست جمهوری بود. هرچند 
تا دقیقه 90 این موضوع از سوی لاریجانی و تیم حامی اش تکذیب می شد اما در آخرین روز از مهلت نام نویسی در 
انتخابات لاریجانی خود را به ساختمان وزارت کشور رساند تا با چنته پُرتری نسبت به 16 سال قبل وارد گود رقابت 
شود. او در همان روز اول خودش را برای یک رقابت تمام عیار آماده کرده بود و با کنایه به مهمترین رقبایش یعنی 

محسن رضایی و ابراهیم رئیسی گفت: » حوزه اقتصاد، نه پادگان است و نه دادگاه که با تشر و دستور اداره شود.«
با پایان یافتن مهلت بررسی صلاحیت کاندیداها از سوی شورای نگهبان جامعه با یک شوک مواجه شد و آن رد 

صلاحیت علی لاریجانی بود؛ رد صلاحیتی که گفته می شد به دلیل اقامت دختر او در آمریکا رقم خورده است؛ 
هرچند لاریجانی به گفتن یک جمله »بر حسب وظیفه کاندید شده بود و همچنین در ادامه گفت: »راضی به رضای 
الهی هستم.« بسنده کرد اما انتقادات زیادی متوجه شورای نگهبان شد و حتی انتقاد رهبری را هم به دنبال داشت به 
طوری که ایشان در جریان سخنرانی فرمودند: »هنگام احراز صلاحیت، نسبت هایی به برخی داده شد یا به خودشان 
یا خانواده شان که واقعیت نداشت. گزارش های خلافی بود که بعد هم مشخص شد که خلاف است. گزارش های 
غلطی بود؛ بعد هم ثابت شد که خلاف است و متأسّفانه در فضای مجازی اینکه من می گویم فضای مجازی وِل و رها 
است همین است، بدون هیچ قید و بندی این چیزها را منتشر کردند. خواهشم این است و مطالبه ام از دستگاه های 
مسئول این است که جبران کنند. مواردی که یک گزارشی خلاف واقع داده شده مربوط به فرزند کسی، مربوط به 
خانوادهٔ کسی، بعد هم معلوم شده که خلاف واقع است، این را جبران کنند. حفظ آبروی افراد جزء بالاترین وظایف 
است. این خانواده محترم و عفیف، دچار مواجههٔ با یک چنین نسبت هایی شدند و به آن ها ظلم و جفا شد.« البته 
برخلاف انتظار این انتقاد در تصمیم شورای نگهبان تاثیری نداشت و اعلام شد که این تصمیم به درستی اتخاذ شده 
است.  لاریجانی در واکنش به رد صلاحیت خود روز 22 خرداد از شورای نگهبان خواست تا دلایل رد صلاحیت او را 

منتشر کنند و این نقطه آغاز تنش میان لاریجانی و اهالی شورای نگهبان بود. 
بازگشت به پارلمان 

یکسال می شود که از داستان پرماجرای انتخابات 1400 گذشته است و هرچند لاریجانی از آن صدرنشینی اخبار 
فاصله گرفته اما همچنان اخبار پیرامونش چرخ می خورد و این روزها زمزمه های دیگری درموردش شنیده می شود.

آنطور که به نظر می رسد صحبت ها بر سر بازگشت علی لاریجانی به کانون قدرت و حضورش در انتخابات مجلس در 
سال 1402 است. هنوز مشخص نیست این زمزمه ها ناشی از میل شخصی علی لاریجانی است یا تمایل اطرافیانش 

اما هرچه هست جنب وجوش هایی در نقطه وسط جناح راست وچپ ایجاد شده است. 
این جنب وجوش در میان اعتدالیون چندان دور از ذهن نبود و از آنجا که یک بار پیش از در سال 94 و در جریان 
دهمین انتخابات مجلس لاریجانی به نقطه توافق اصلاح طلبان و اصولگرایان میانه رو تبدیل شده بود هیچ بعید نیست 

که دو طیف دوباره بر سر این آخرین امید کنار زدن تندروها مرکز قانون گذاری توافق کنند. 
تا زمانی که علی لاریجانی تصمیم قطعی خود را برای حضور یا عدم حضور در انتخابات مجلس اعلام کند دو گروه 

در خوف و رجا به سر خواهند برد. اولین گروهی که نگرانی زیادی در مورد تصمیمات سیاسی لاریجانی دارد طیف 
فاتحان انتخابات 98 هستند. همان کسانی که اگر دلسردی مردم از صندوق های رای و کمک های شورای نگهبان 
برای حذف رقیب نبود احتمالا امروز اکثریت کرسی های مجلس را هم در اختیار نداشتند. فاتحانی که خودشان 

هم به خوبی می دانند رای اکثریت را ندارند و همین آرای نیم بند با ظهور و بروز طیف رقیب می تواند به خطر بیفتد. 
اصولگرایان تندرو که زمانی لاریجانی در سیبل انتقاداتشان قرار داشت به خوبی می دانند که حضور لاریجانی 
و طیف حامی او در انتخابات می تواند به زیان آنها تمام شود و دست کم قدرت مانور در حیطه قانون گذاری را از 
چنگشان درآورد.   اما گروه دیگری که نگرانی در دلشان موج می زند اضلاح طلبان و معتدلینی هستند که دو سال 
پیش با اشتباهات پی  در پی سرمایه  اجتماعی ای که به یک اشاره در صفوف رای گیری حاضر می شد را از دست 
دادند و حالا چشم به آخرین امیدها برای بازگشت به کانون قدرت را دارند و لاریجانی یکی از امیدها برای بازگشت 

این طیف به پارلمان است.
تیغ دو لبه برای شورای نگهبان 

یکسال پیش بود که در عین ناباوری شورای نگهبان مهر رد صلاحیت را در کارنامه علی لاریجانی نشاند کسی 
که هنوز مهر حکمش در منصب مشاور فرمانده کل قوا خشک نشده بود و رکورد بیشترین ریاست مجلس را به نام 
خود رقم زده بود. البته این اولین بار نبود که شورای نگهبان ریسک حذف مهره های اصلی در جریان انقلاب و نظام 
جمهوری اسلامی را می پذیرد؛ او یکبار دیگر در سال 92 با ردصلاحیت هاشمی رفسنجانی تجربه این  کار را به دست 

آورده بود .
هرچند انتقادات و موج نفی که علیه شورای نگهبان به راه افتاد تاثیری در تصمیمش نداشت اما با این وجود هزینه  
زیادی متوجه اقدامات این نهاد حکومتی شد که این سوال را در ذهن تقویت می کند که اگر لاریجانی وارد گود 

رقابت های انتخاباتی شود آیا شورای نگهبان حاضر است ریسک ردصلاحیت دوباره او را بپذیرد؟ 
با وجود آنکه حضور طیف اصولگرایان تندرو و منتقدان لاریجانی مانند محمد دهقان در ترکیب شورای نگهبان یکی 
از عوامل موثر در تصمیمات برای بررسی صلاحیت کاندیداهای سیزدهمین انتخابات ریاست جمهوری محسوب 
می شود اما شاید دیگر توانی برای شورای نگهبان نباشد که قادر باشد بار چنین هزینه ای را روی شانه های خود تحمل 

کند. 
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خانواده مرد ، ] به منزله [ اسیران اویند . پس هر 
که خداوند به او نعمتی داد ، باید اسیرانش را در 

گشایش قرار دهد ؛ زیرا اگر چنین نکند ، به زودی ، 
آن نعمت ، از کف او می رود .

 شنبه -7 خرداد ماه 1401 - سال بیست وپنجم- شماره 5507

کتاب من لا یحضره الفقیه : ج 3 ص 556 ح 4910

»خندوانه «ای دخترانه همزمان با میلاد حضرت معصومه)س(
سیدمحمدرضا خوشرو، مدیر شبکه نسیم از ویژه برنامه خندوانه برای روز دختر خبر داد و گفت: 
در سالروز میلاد حضرت معصومه)س( و روز دختر، برنامه خندوانه با حضور دختران برگزار می شود 
و ارزشمند بودن دختران در جامعه و نقش موثر آنان بازنمایی خواهد شد.خوشرو همچنین از دعوت 
از طیف گسترده ای از طنزپردازان کشور به شبکه نسیم خبر داد و افزود: سعی ما بر این است که 
فضای جدیدی در زمینه خنده و تفریح در شبکه نسیم داشته باشیم و برنامه های شبکه برای همه 
افراد جامعه جذاب و پرمحتوا باشد.خوشرو مدیر شبکه نسیم  با بیان اینکه برخی معتقدند مخاطبانی 
که دنبال مطالب دینی اند شبکه های دیگر را نگاه می کنند، افزود: ما نیز در شبکه نسیم معتقدیم که 
سرگرمی باید محتوای مناسب و متناسب داشته باشد و باید بتوانیم از طریق سرگرمی پیام خود را 

منتقل کنیم.

مینو محرز:  موج جدید کرونا در تابستان
متخصص بیماری های عفونی به خبرآنلاین می گوید: در ایران فعلا وضعیت ابتلا و مرگ و میر 
ناشی از کرونا وضعیت خوبی دارد، این بهبود وضعیت به دو دلیل اتفاق افتاده، یکی میزان زیاد ابتلا 
در دوره پیک اومیکرون در کشور که باعث شد تا ایمنی گله ای ایجاد شود و دومی واکسیناسیون 
 BA2 و BA1 گسترده در جامعه بود.او می گوید: سویه اومیکرونی که در ایران شاهد آن بودیم از نوع
در کشور بود، در حالی که در حال حاضر نوع BA4 و BA5 در آمریکا و اروپا شایع شده است، از 
طرفی در اسرائیل نیز گفته می شود که سویه دلتا شایع شده است، با این اتفاقاتی که در مناطق 
مختلف افتاده ما هم باید منتظر سویه جدید و موج تازه اپیدمی کرونا در تابستان باشیم.او می گوید: 
متاسفانه تکلیف ما درباره ویروس کرونا اصلا مشخص نیست، این ویروس بسیار عجیب و غریب رفتار 

می کند.

پرستویی به جبلی: از شما هم آبی گرم نمی شود 
پرویز پرستویی در یاداشتی به رییس صدا و سیما از اظهارات او در دانشگاه شریف انتقاد کرد 
و نوشت: کاری نکنید که کم کم آن دسته از هنرمندانی هم که در حال حاضر در تلویزیون فعال 
هستند نیز به نمایش خانگی روی آورند.امیدوارم حداقل وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی مجوز 
نمایش های خانگی را به عهده بگیرد، چرا که متاسفانه ظاهرا از شما هم به عنوان مسئول جدید آبی 
گرم نخواهد شد«..پیمان جبلی در سخنانش با حمله به پلتفرم های نمایش فیلم، مدعی شده بود 

برخی آثار تولید شده در شبکه نمایش خانگی به معنای واقعی کلمه، "مستهجن" هستند!

مرگ یک نفر در ایران بر اثر تب کریمه 
مشاور رئیس سازمان دامپزشکی گفت: با تشدید فعالیت یک نوع ویروس مشترک میان دام و 
انسان، یک نفر در اثر ابتلا به تب کریمه کنگو جان خود را از دست داد. امین اسدی گفت: از ابتدای 
سال تاکنون 7 نفر به تب کریمه کنگو مبتلا شدند که متاسفانه یک نفر جان خود را از دست داده 
است. اگر مردم توصیه های دامپزشکی را با جدیت رعایت کنند، نگرانی در ارتباط با مصرف گوشت 
و جگر وجود نخواهد داشت.به گفته او، دامداران ضمن سم پاشی اسطبل ها و واحد های دامداری، 
باید نسبت به رعایت موارد بهداشتی و استفاده از دستکش و ماسک اقدام کنند تا ترشحات خونی 

دام های مبتلا، خطر آفرین نشود.

کنایه آذری جهرمی به گزارش دروغ صداوسیما
محمدجواد آذری جهرمی، وزیر ارتباطات دولت دوازدهم در مطلبی که در کانال تلگرامی خود 
منتشر کرد، با انتشار فیلم عذرخواهی فردی که مدعی بود 30 ساعت زیر آوار ساختمان متروپل 
آبادان بوده، نوشت: اگر فضای مجازی و رسانه های مردمی نبودند، احتمالا صداوسیما الان این 
بزرگوار رو به عنوان نماد جدیدی از مقاومت مردم آبادان معرفی می کرد و در مراسمی مدال قهرمانی 
هم به او اهدا کرده بود. دعوت به برنامه های مختلف و تعریف خاطرات توسلات او در حین گرفتاری، 

چاپ کتاب 30ساعت سخت زیر آوار و … هم ادامه کار بود.

جانشین فرماندهی انتظامی شهرستان قم خبرداد:

کشف 4 دستگاه ماینر استخراج ارز دیجیتال 
جانشین فرماندهی انتظامی شهرستان قم از کشف تعداد 4 دستگاه ماینر استخراج غیر مجاز ارز دیجیتال به 

ارزش 1 میلیارد و 100میلیون ریال خبر داد 
سرهنگ حبیب اله منصوری متین در بیان جزئیات این خبر اظهار داشت: در پی گزارش واصله مبنی بر 
استفاده غیرمجاز از دستگاه هاي استخراج ارز دیجیتال در یک منزلی در شهرستان قم بررسی موضوع به 

صورت ویژه در دستور کار ماموران انتظامی این فرماندهی قرار گرفت.
وي افزود: ماموران پس از حصول اطمینان از موضوع با هماهنگي قضائي و با حضور نماینده حراست اداره 

برق استان به محل اعزام و در بازرسی از منزل موصوف تعداد 4 دستگاه ماینر را کشف کردند.
جانشین فرماندهی انتظامي شهرستان قم با اشاره به اینکه کارشناسان ارزش دستگاه  های کشف شده را 
بالغ بر یک میلیارد و 100میلیون ریال برآورد کردند، اظهار داشت: در این رابطه یک متهم دستگیر و پس از 
تشکیل پرونده برای سیر مراحل قانونی به مرجع قضائي معرفی شدند. سرهنگ منصوری متین در پایان خاطر 
نشان کرد: پلیس با هرگونه اخلال در روند اقتصادی طبق قانون برخورد جدی می کند و از شهروندان خواست 

در صورت مواجه شدن با موارد مشابه ، از طریق تماس با سامانه 110 موضوع را گزارش کنند.

فرمانده انتظامی شهرستان قم خبرداد:

کشف محموله ۱۰ میلیاردی قاچاق
فرمانده انتظامی شهرستان قم گفت: با تلاش مأموران یگان امداد، 6 دستگاه خودرو قاچاق بر در محورهای 
مواصلاتی استان شناسایی، توقیف و محموله های قاچاق به ارزش 10 میلیارد ریال از خودروهای توقیفی 
کشف شد  سرهنگ امیر مختاری اظهارداشت: در راستاي اجرای طرح مبارزه با قاچاق کالا مأموران یگان 
امداد فرماندهی انتظامی شهرستان قم در محورهای مواصلاتی استان، 6 دستگاه خودرو قاچاق بر شامل 3 
دستگاه خودرو سمند و همچنین 3خودرو اتوبوس، پژو405 و پراید را توقیف کردند. وی افزود: از خودروهای 
توقیفی 470 تخته پتو، 5 پنج دستگاه ماشین ظرفشویی، 413 عدد قوری، 268 جفت کفش کتاني، 
3 دستگاه لباسشویي و یک دستگاه کولر گازي قاچاق کشف شد. فرمانده انتظامی شهرستان قم گفت: 
کارشناسان ارزش کالاهای مکشوفه قاچاق را بیش از 10 میلیارد ریال اعلام کردند. سرهنگ مختاری تصریح 
کرد: 6 نفر متهم در این رابطه دستگیر و به همراه پرونده تشکیل شده برای انجام مراحل قانونی تحویل مرجع 

قضائی استان شدند.
 

مدیرکل تعزیرات حکومتی استان قم :

محتکر ۱۸ هزار بطری روغن مایع نقره داغ شد 
مدیرکل تعزیرات حکومتی استان قم گفت:محتکر 18 هزار بطری روغن مایع علاوه بر الزام به عرضه کالا به 

قیمت مندرج به پرداخت جزای نقدی محکوم شد. 
مهدی ریاضی اظهارداشت: پیرو گزارش مردمی طی گشت مشترک تعزیرات قم با همراهی نمایندگان 
دستگاه های متولی امر بازرسی و نظارت، از یک انبار در سطح شهر 18 هزار بطری روغن مایع از نوع بطری 
810 گرمی به ارزش تقریبی 4,680,000,000 میلیون ریال به ظن قاچاق کشف، واحد مذکور پلمب و مراتب 
جهت سیر مراحل رسیدگی به اداره کل تعزیرات حکومتی استان قم ارسال شد. مدیرکل تعزیرات حکومتی 
استان قم اگفت: با تشکیل پرونده، شعبه اول ویژه رسیدگی به تخلفات قاچاق کالا و ارز تعزیرات حکومتی قم، 
ضمن احضار متهم، به دلیل عدم حضور جهت ارائه مدارک مثبته، اتهام احتکار را محرز و مسلم دانسته؛ متهم 
را علاوه بر الزام به عرضه و توزیع کالا به قیمت مندرج بر روی کالا، به پرداخت مبلغ 9 میلیارد و 360 میلیون 

ریال جزای نقدی در حق دولت )معادل دو برابر ارزش اعلامی کالا( محکوم نمود.
او گفت: بر اساس قانون، محموله مکشوفهِ احتکار جهت عرضه در شبکه توزیع در اختیار سازمان جهاد 

کشاورزی استان قرار گرفت.
 

برای نخستین بار در استان قم صورت  گرفت ؛

انجام عمل تعبیه لوله تغذیه در معده به روش آندوسکوپی 
معاون آموزشی دانشگاه علوم پزشکی قم از انجام عمل تعبیه لوله تغذیه در معده به روش آندوسکوپی برای 
نخستین بار در استان خبر داد.  احمد حرمتی گفت: بیماران به دنبال ورم لوزالمعده گاهی دچار عوارض 
شدید ناشی از پانکراتیت )التهاب لوزالمعده( می شوند، ایجاد کیست بزرگ یا کیسه غیرطبیعی حاوی مایع 
در مناطق مختلف بدن، همراه با درد شدید از جمله این عوارض است و اگر از یک حدی بزرگتر شده و درد 
شدید ایجاد کند، نیاز است که به روش جراحی تخلیه شود. او گفت: یکی از اقدام های جدید، تخلیه به روش 
آندوسکوپی است که جدیدترین روش است و برای اولین بار این اقدام در استان و در بخش آندوسکوپی 
بیمارستان شهید بهشتی رقم خورد. این فوق تخصص گوارش، کبد و آندوسکوپی گفت: پسودوسیست بزرگ 
پانکراس حدود 10 در 14 سانتی متر بود که با استنت AXIOS )لوله ای که به طور موقت مجرایی طبیعی از 

بدن را برای دسترسی جراح، باز نگه می دارد( به داخل معده تخلیه شد.

رئیس کمیسیون عمران و حمل ونقل شورای اسلامی شهر قم مطرح کرد :

حمایت مدیریت شهری
 از دانشجویان خلاق و نوآور

رئیس کمیسیون عمران و حمل ونقل شورای اسلامی شهر قم گفت: افرادی 
که بیرون از مجموعه مدیریت شهری بوده می توانند با نگاه جدید راه حل خوبی را 
برای ارتقا و بهبود عملکرد شهرداری ارائه دهند که برگزاری جشنواره های فناورانه 

می تواند یاری گر مدیریت شهری در این موضوع باشد.
سید محمدحسین دهناد در مراسم افتتاحیه جشنواره ایده های فناورانه فنی و 
مهندسی که در دانشکده فارابی برگزار شد، با اشاره به اینکه شرایط کشور در حال 
حاضر سخت بوده و اتکای زیاد اقتصاد به فروش نفت باعث شده به دیگر راهکارها 
توجهی نشود، اظهار کرد: ظرفیت ها و منابع زیادی در کشور ما وجود دارد که اگر 
تصمیمات درستی برای استفاده از آن ها اتخاذ شود، قطعاً آینده روشنی مقابل ما 
قرار می گیرد. وی با تأکید بر اینکه قرار گرفتن ایران در محور ترانزیت منطقه یکی 
از این ظرفیت های خدادادی است افزود: اگر سیاست گسترش خطوط ریلی از 
جنوب به شمال و از غرب به شرق کشور محقق شود، می توانیم چاه های نفتی را 
ببندیم و از طریق درآمد حاصل از ترانزیت بار رونق زیادی به اقتصاد کشور ببخشیم.
عضو هیئت علمی دانشکده فنی و مهندسی دانشگاه قم ادامه داد: از دیگر 
منابع عظیم این کشور وجود سرمایه انسانی جوان، متخصص، با انگیزه و با ضریب 

هوشی بالاست که بسیاری از کشورها از این منبع بی بهره هستند.
وی با تأکید بر اینکه در حوزه مدیریت شهری نیز درآمدهای شهرداری ها کاملًا 
متکی به عوارض و جرائم ساختمانی و بسیاری اوقات در خلاف منافع شهر است، 
گفت: حادثه ریزش متروپل در آبادان یکی از مصادیق این مورد است که طراحی 
این ساختمان هفت طبقه بوده ولی بعداً مجوز سه طبقه اضافه نیز داده شده که 

یکی از علل بروز این حادثه است.
دهناد اضافه کرد: افرادی که بیرون از مجموعه مدیریت شهری بوده می توانند 
با نگاه جدید راه حل خوبی را برای برون رفت از این وضعیت ارائه کنند که برگزاری 

چنین جشنواره هایی می تواند یاری گر مدیریت شهری در این موضوع باشد.
رئیس کمیسیون عمران و حمل ونقل شورای اسلامی شهر قم به برخی ایده های 
از موضوعاتی که در  ابراز کرد: یکی  و  نوآورانه در حوزه مدیریت شهری اشاره 
رضایتمندی مردم مؤثر بوده و از بخش های هزینه بر شهرداری هاست، موضوع 
آسفالت کردن معابر است؛ نگاهی که وجود داشته؛ تعمیر، نگهداری و ترمیم 
روسازی های موجود نیست، عمر آسفالت طبق استاندارد ملی حداقل 20 سال 
است ولی شاهدیم کمتر از پنج سال دوام نمی آورد و کیفیت آن از دست می رود 
چراکه نگاه ما در این مقوله سنتی است. وی یادآور شد: نگاه نوآورانه می گوید مواد 
نانو و افزودنی ها پلیمری مختلف وجود دارد که اگر به آسفالت اضافه شوند کیفیت 

آن بهتر می شود، ولی ما فاصله زیادی با این نگاه داریم.
دهناد با اشاره به اینکه نظام آموزشی ما با فضای کسب وکار و مهارت آموزی فاصله 
دارد تصریح کرد: دانشجویان برای تضمین کار و آینده شغلی خود باید مهارت های 
لازم در فضای کسب وکار را فرابگیرند، باید قدر این جشنواره ها را بدانید و ذهنتان 
را درگیر مسائلی که روزانه با آن مواجه هستید کنید و برای مسائل روز راهکارهای 
فناورانه بیابید و ما نیز در عملی شدن ایده ها حتماً از دانشجویان خلاق و نوآور 

حمایت خواهیم کرد.
 

مدیر منطقه پنج شهرداری قم خبرداد:

 صدور ۱۵۸ پروانه ساختمانی درسال گذشته 
مدیر منطقه پنج شهرداری قم با بیان اینکه در سال گذشته 158 پروانه ساخت، 
4 پروانه تجدید بنا، 2 پروانه توسعه بنا، 86 پروانه تمدیدی و 9 پروانه اصلاحی 
داشته ایم، گفت: این آمارها نشان از اقبال مردم برای ساخت وساز در سطح منطقه 

پنج است.
 زین العابدین قراچورلوی با اشاره به اقدامات در حوزه شهرسازی و فنی عمرانی 
منطقه پنج شهری قم اظهار داشت: در سال 1400 نسبت به سال های قبل رشد 
خوبی به خاطر تفکیک ها و توافقات در صدور پروانه در این منطقه صورت گرفته 
است. وی با بیان اینکه در سال گذشته 158 پروانه ساخت، 4 پروانه تجدید بنا، 2 
پروانه توسعه بنا، 86 پروانه تمدیدی و 9 پروانه اصلاحی داشته ایم، ابراز کرد: این 

آمارها نشان از اقبال مردم برای ساخت وساز در سطح منطقه پنج است.
مدیر منطقه پنج شهرداری قم ادامه داد: نکته قابل توجه صدور بیش از 500 

مورد رفع تخلف در منطقه و در کنار آن نیز 52 مورد پایان کار صادرشده است.
وی با تأکید بر اینکه در سال گذشته همچنین به 778 مورد استعلامات مختلف 
در سطح منطقه پاسخ داده شده است، خاطرنشان کرد: 109 مورد از استعلامات 
را  و عمرانی  اقدامات در حوزه فنی  قراچورلوی  بوده است.  بانک ها  به  مربوط 
موردتوجه قرار داد و افزود: یکی از پروژه های شاخص در منطقه در سال گذشته 
احداث و بهره برداری از مجموعه فرهنگی و ورزشی شهیدان جودی بود. وی با 
اشاره به زیربنای چهار هزار و 500 متری این مجتمع فرهنگی ورزشی یادآور شد: 

9 میلیارد برای عرصه و 20 میلیارد تومان برای تجهیز آن هزینه شده است.
مدیر منطقه پنج شهرداری قم یکی دیگر از پروژه ها را ساختمان آتش نشانی 
مرکزی در بلوار پیامبر اعظم)ص( ذکر کرد و اظهار داشت: در حال حاضر این 
پروژه 30 درصد پیشرفت فیزیکی داشته که فاز به فاز در حال اجرا است و هنوز به 

مرحله تجهیز نرسیده است.
  

رییس کمیسیون شهرسازی و معماری شورای اسلامی شهر قم:

تامین زمین برای ساخت مدرسه و 
مسجد نیازمند همکاری ارگانهاست 

 رییس کمیسیون شهرسازی و معماری شورای اسلامی شهر قم با اشاره به 
مصوبه سال گذشته شورا مبنی بر تامین 400 مترمربع زمین برای مسجد و 2000 
مترمربع برای مدرسه در تفکیک های جدید در مناطق قم گفت: تحقق موارد  فوق 
نیازمند همکاری همه جانبه دستگاه های خدماتی و شهرداری مناطق هدف 
است.  روح الله امرالهی در جلسه  کمیسیون شهرسازی و معماری شورای شهر 
با حضور مدیرکل آموزش و پرورش و مجمع خیرین مدرسه ساز  افزود:  محله بدون 

مرکز محله هویت نمی یابد و مسجد و مدرسه ارکان اصلی مرکز محله می باشد.
وی بر لزوم حمایت جدی از جهاد مدرسه سازی در شهر قم تاکید کرد.

راه اندازی چهار دفتر تسهیل گری در مناطق کم برخوردار 
وی همچنین اظهار داشت: با همکاری شورای شهر ، شهرداری و بسیج چهار 
دفتر تسهیل گری در محله های  دروازه ری، خاکفرج،  امامزاده ابراهیم)ع( و  بیت 

النور قم دایر خواهد شد. 
وظایف دفترهای تسهیل گری این مهم است که مسائل و مشکلات را احصاء و 
مراجعات مردم را به سیستم های اداری جهت دریافت تسهیلات، وام اعتبارات و 
صدور پروانه ها انجام دهد، ضمن اینکه در حوزه خدمات و فرهنگی نیز خدماتی 
انجام می شود. در حال حاضر سه دفتر تسهیل گری در شهر قائم، امین آباد و محله 

دروازه ری فعالیت می کنند.
 

معاون خدمات شهری و محیط زیست شهرداری قم تاکید کرد ک

لزوم بازنگری و آسیب شناسی
 مدیریت پسماند در کلان شهرها

معاون خدمات شهری و محیط زیست شهرداری قم در سی وهشتمین نشست 
معاونان محیط زیست و خدمات شهری کلان شهرهای ایران گفت: فرآیند مدیریت 

پسماند در کلان شهرها نیازمند آسیب شناسی و بازنگری است.
به گزارش شهرنیوز، سی وهشتمین نشست معاونان محیط زیست و خدمات 

شهری کلان شهرهای ایران امروز به میزبانی شهرداری اصفهان برگزار شد.
اظهار  قم  شهرداری  محیط زیست  و  شهری  خدمات  معاون  نشست  این  در 
داشت: فرآیند مدیریت پسماند در کلان شهرها نیازمند آسیب شناسی و بازنگری 

است.
پایه،  فهرست بها  تدوین  راستا  این  در  مقدم،  اصفهانیان  مهدی  گفته  به 
هوشمندسازی و مکانیزاسیون، آموزش شهروندان و ارتقا فرهنگ شهروندی و 

قانون مندی نحوه نظارت از الزامات فرایند مدیریت پسماند است.

مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم پیش از ظهر روز پنجشنبه طی آیینی 
با حضور معاون حقوقی امور مجلس و استان های وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی 

معرفی شد. 
براساس این گزارش، در آیین تودیع و معارفه مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی قم، 
معاون سیاسی امنیتی و اجتماعی استانداری قم و شماری از اصحاب فرهنگ و 

هنر نیز حضور داشتند.
معاون حقوقی امور مجلس و استان های وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی :

اولویت دولت سیزدهم حفظ ارزش های دینی، انقلابی و بومی است 
معاون حقوقی امور مجلس و استان های وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی  دراین 
مراسم با تاکید بر اینکه اولویت و رویکرد دولت سیزدهم حفظ ارزش های دینی، 
انقلابی و بومی است، یادآور شد: وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی نیز خط قرمز خود 
را بدون لکنت در حفظ ارزش های دینی و اسلامی تعریف کرده و با قدرت در این 

مسیر حرکت خواهد کرد.
سیدمحمد هاشمی با اشاره به برگزاری سی و سومین نمایشگاه کتاب تهران، 
گفت: مجموعه فروش این نمایشگاه 211 میلیارد تومان در دو بخش مجازی و 

فیزیکی بود. 
هاشمی افزود:  در این نمایشگاه امکان حضور همه ناشران به خصوص ناشران 

کوچک در مسیر عدالت بین ناشران عملیاتی شد.
هاشمی با بیان اینکه در سی و سومین نمایشگاه کتاب تهران مساله عفاف و 
حجاب یکی از مباحث مهم و اولویت دار وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی بود، یادآور 
شد: گاهی انتشار یک فریم عکس یا چند ثانیه فیلم تمام اقدامات و تلاش های 
انجام شده را زیرسوال می برد؛ از رسانه های جبهه انقلاب انتظار می رود قبل از 
انتشار این قبیل مباحث در درجه اول نسبت به صحت و سقم آن اطمینان حاصل 
کنند و در مرتبه بعدی این قبیل چالش ها را با حجم اقدامات مثبت دیگر مقایسه 

کنند.
معاون حقوقی امور مجلس و استان های وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی با بیان 
اینکه حوزه علمیه عقبه تئوریک نظام اسلامی است، گفت: شخصیت و جایگاه قم 
بین المللی است و این شهر متعلق به تمام جهان اسلام و انقلاب است و از اداره کل 
فرهنگ و ارشاد اسلامی قم انتظار می رود اتصال و ارتباط خود را با حوزه علمیه و 

ارتزاق از آن را بعنوان عقبه تئوریک نظام تقویت کند.
هاشمی با تاکید بر اینکه اولویت و رویکرد دولت سیزدهم حفظ ارزش های دینی، 
انقلابی و بومی است، یادآور شد: وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی نیز خط قرمز خود 
را بدون لکنت در حفظ ارزش های دینی و اسلامی تعریف کرده و با قدرت در این 

مسیر حرکت خواهد کرد.
وی با اشاره به حمایت وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی از دبیرخانه دائمی شعر 
آیینی در قم، تصریح کرد: نگرانی اساتید شعر آیینی از برخی مضامین غیرمتعارف 
کاملا وارد است و پالایش برخی اشتباهات فاحش در این عرصه تنها از عهده این 

دبیرخانه بر می آید.
وی با تقدیر از حدود 5 سال تلاش سیدموسی حسینی کاشانی در اداره کل 
فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم، خاطرنشان کرد: مدیرکل جدید فرهنگ و ارشاد 

اسلامی این استان نیز از اهالی برآمده و پرورش یافته فرهنگ و هنر است.
معاون سیاسی امنیتی و اجتماعی استاندار قم گفت: امروز دشمنان از همه 
ظرفیت های خود در حال توطئه علیه ملت ایران هستند و فرماندهان جنگ نرم 
در مقابل دشمنان فرهیختگان عرصه هنرو رسانه هستند. احمد حاجی زاده ظهر 
پنجشنبه در مراسم تودیع و معارفه مدیر کل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم که در 
تالار شهید آوینی این اداره کل برگزار شد اظهار داشت: مسئولان در دوران مدیریت 
در نظام جمهوری اسلامی باید حداکثری بهره برداری از فرصت، در راستای خدمت 
رسانی به مردم را داشته باشند.  حاجی زاده بیان داشت: برای هر میز مدیریت 72 
شهید تقدیر شده و این مسئولیت بسیار سنگین است و مدیران نباید خواب راحتی 

در دوران مسئولیت داشته باشند.
معاون سیاسی امنیتی و اجتماعی استاندار قم:

فرماندهان جنگ نرم فرهیختگان عرصه هنرو رسانه هستند
 معاون سیاسی امنیتی و اجتماعی استاندار قم  نیز دراین مراسم با اشاره به تاکید 
مقام معظم رهبری در خصوص توجه به عبرت های عاشورایی بیان داشت: در این 
زمینه رهبر معظم انقلاب فرمود باید دید که چه بر امت گذشته که بعد از 50 سال 
از ارتحال پیامبر اسلام فرزند ایشان را سر می برند. وی ادامه داد: امروز در جنگ 
سختی با دشمنان قرار داریم و دشمنان از همه ظرفیت های خود در حال توطئه 
علیه ملت ایران هستند و در خط مقدم این جبهه اهالی رسانه و هنرمندان قرار 
دارند. حاجی زاده تاکید کرد: باید ظرفیت ها هم افزایی شود و دستمان در دست 
هم باشد و فرماندهان جنگ نرم در مقابل دشمنان فرهیختگان عرصه هنر و رسانه 

هستند.
معاون سیاسی امنیتی و اجتماعی استاندار قم ابراز داشت: مدیران استان قم باید 
به صورت مستمر ارتباط معنوی با بانوی کرامت داشته باشند و از این بانوی اسلام 

برای انجام مأموریت ها استمداد بطلبند.

وی با اشاره به برگزاری کنگره شش هزار و 90 شهید استان قم گفت: ترویج 
فرهنگ ایثار و شهادت و سبک زندگی شهدا از مهمترین علل برپایی این کنگره ها 

است.
حاجی زاده ادامه داد: آبان ماه کنگره شهدای قم برگزار خواهد شد که هنرمندان 

و اهالی رسانه می بایست به ترویج و شناسایی شهیدان برای نسل جوان بپردازند.
معاون سیاسی امنیتی و اجتماعی استاندار قم گفت: در دولت قبل 5 اداره پای 
کنگره شهدا بودند که اداره کل ارشاد یکی از آنان بود و آقای حسینی کاشانی در این 

عرصه مجاهدانه پای کار بود.
 پیشکسوت شعر آیینی کشور مطرح کرد؛

انتقاد از مضامین غیرمتعارف در اشعار آیینی
پدر شعر آیینی کشور نیز در این مراسم  با انتقاد از چاپ برخی اشعار غیرمتعارف 
در حوزه شعر آیینی، گفت: امروز دشمنان از همین کتاب های رسمی و مورد تایید 

وزارت ارشاد بر علیه دین و مذهب تشیع سوء استفاده می کند. 
محمدعلی مجاهدی با بیان اینکه دشمن در فرهنگ دینی ما رخنه کرده است، 
ادامه داد: نفوذ دشمنان در عرصه فرهنگ بسیار خطرناک است، امروز دشمن از 

زبان شاعر آیینی، بر علیه دین و مذهب ما حمله می کند.
وی اضافه کرد: دبیرخانه شعر آیینی می خواهد جلوی انحرافات و وهن مذهب 
و زمینه های بدبینی به دین و مذهب شیعی را بگیرد و من امروز از این جایگاه با 
مسوولان وزارت ارشاد و فرهنگ اسلامی اتمام حجت می کنم که برای پیراستن 
این  اگر دیدید که در  و  آمادگی دارد  فارسی  ادب  از فرهنگ  اشعار غیرمتعارف 
خصوص و همراهی لازم انجام گرفت؛ بدانید مشکل از جایی دیگر است که تمایلی 

به همراهی ندارند.
مجاهدی در ادامه با قرائت نمونه هایی از کفر و شرک محض در اشعار آیینی، ادامه 
داد: دشمنان امروز از همین اشعار بر علیه مذهب شیعه حمله می کند و وجهه ما را 

در دنیای اسلام تخریب می نماید.
وی با انتقاد از چاپ برخی اشعار با مضامین غیرمتعارف و مورد تایید در حوزه شعر 
آیینی، یادآور شد: امروز جز دبیرخانه دائمی شعر آیینی هیچ منبع و فردی قدرت و 

توانایی پیراستن و جلوگیری از انحرافات در شعر کهن و اصیل شیعی را ندارد.
انتقاد از عدم تخصیص اعتبار برای دبیرخانه دائمی شعر آئینی کشور

بیان کرد: برغم اینکه حدود 12 سال از اعطای حکم دبیری دائمی دبیرخانه شعر 
آیینی به استان قم می گذرد اما هنوز هیچ گونه اعتباری به این استان اختصاص 

نیافته است.
پدر شعر آیینی با بیان اینکه هیچ رسانه ای تاثیرگذارتر از هنر متعهد وجود ندارد، 
ابراز داشت: از مسوولان اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی قم انتظار می رود نسبت 

به حمایت از هنرمندان متعهد و صاحب ذوق اهتمام بخرج دهد.
حسینی کاشانی: 

تلاش ما ارتقای فرهنگ قم بوده است
مدیرکل سابق  فرهنگ و ارشاد اسلامی  قم  نیز در این مراسم گفت: مدت 5 سال 
از حیات عمرم را در جوار حرم حضرت فاطمه معصومه)س( مشغول خدمت رسانی 

به مردم، مراجع و علما بوده ام.
سید موسی حسینی کاشانی اظهارداشت همواره در طول خدمت از الطاف 
منویات مراجع تقلید، علما و نماینده ولی فقیه در استان بهره مند بوده ام و نگرانی 
شان را نگرانی خودم می دانسته ام و همه تلاشم را معطوف خدمت رسانی کردم. 
حسینی کاشانی بیان داشت: لازم است از همه جهادگران فرهنگ و هنر و همه 
مسئولین اداره کل فرهنگ، خانه مطبوعات و نهادهای مردمی تشکر کنم و امیدوارم 

کوتاهی ما را ببخشند.
وی افزود : در این مدت همه تلاشم ارتقاء شاخصه های زیر ساخت ها و سخت 
افزاری فرهنگ بوده و این تلاش سبب شده 90 درصد شاخصه ها رشد داشته باشد 

و کسب مقام دوم در این رابطه دلیل بر این مدعاست.
 تلاش  برای ایجاد وضعیت مطلوب تردرمسیرتعالی فرهنگ  قم

امیر علی عموزاده مدیرکل جدید فرهنگ و ارشاد اسلامی استان  قم در سخنان 
کوتاهی بیان کرد: در دروه جدید تلاش می شود تا با همراهی و تعامل دستگاهی 
و فرادستگاهی مسیر تعالی فرهنگ در استان وضعیت مطلوبتری به خود بگیرد. 
در این آیین امیرعلی عموزاده به عنوان مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی قم معارفه 
و از خدمات سید موسی حسینی کاشانی مدیرکل سابق فرهنگ و ارشاد اسلامی 
استان تقدیر شد. از جمله سوابق اجرایی و مدیریتی عموزاده می توان به مدیرکل 
فرهنگ و ارشاد اسلامی استان سمنان، مدیرکل کتابخانه های استان سمنان، 

مدیرکل سازمان ملی جوانان استان سمنان و غیره اشاره کرد.
عموزاده، تدریس در دانشگاه ها و موسسات آموزش عالی استان قم و سمنان در 
رشته های روانشناسی و الهیات، محقق و پژوهشگر در حوزه فلسفه و عرفان برای 

کودکان و تدوین کتب متعدد در این زمینه را در کارنامه کاری و علمی خود دارد.
گفتنی است سید موسی حسینی کاشانی مدیرکل سابق فرهنگ و ارشاد اسلامی 
قم در معاونت امور استانهای وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی مشغول به کار شد. 
حسینی کاشانی از 23 بهمن ماه سال 95 مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی قم بود.

با حضورمعاون  وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی :

مدیرکل جدید فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم معرفی شد

 اینجا نمایشگاه خودرو ایران است یا چین؟! 

طرح:محمدعلی رجبی


